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La Generalitat relaxa part 
de les mesures i aplica un 
confinament comarcal
Bars, gimnasos i llibreries, entre els sectors que se’n veuran beneficiats a partir de dilluns 
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(Pàgina 7) 

Ja hi ha 463 
persones a Osona 
que han al·legat 
per no anar a la 
mesa el 14-F

(Pàgines 2 a 6)

Els indicadors de la pandèmia, encara alts

Teresa Sabater: “Els 
indicadors de Covid 
a Osona van pujar 
tant que ara costen 
molt de redreçar”

(Pàgines 8 i 9)

La Generalitat va anunciar aquest 
dijous que el confinament munici-
pal passarà a ser comarcal a partir de 
dilluns. Entre els sectors que veuen 

com les mesures es relaxen hi ha els de 
l’esport. Els gimnasos i els equipaments 
esportius d’interior podran tornar a 
obrir amb un aforament del 30%. Du-

rant aquests mesos l’activitat esportiva 
només s’ha pogut fer a l’aire lliure, com 
els usuaris d’aquest gimnàs de la plaça 
del Mil·lenari de Vic.

Un sindicat de la 
Guàrdia Urbana de 
Vic vol reclamar 
millores laborals 
parlant en castellà

(Pàgina 12)

Els grups polítics 
de Vic fan front 
comú per evitar   
els acomiadaments 
anunciats a Girbau

(Pàgina 10)

L’atur ha 
augmentat un 
22% a Osona i un 
38% al Ripollès 
durant l’últim any

(Pàgina 34)

El Palau dels Comtes ja té 
un destí. La primera i la 
segona planta de l’històric 
edifici de la plaça Major 
es convertiran en la nova 
biblioteca de Centelles, que 
substituirà l’actual de La 
Cooperativa. L’Ajuntament 
ha obert converses amb la 
Diputació per a un projecte 
que tindria un cost d’uns 2 
milions d’euros. A
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Estat actual del Palau dels Comtes, a la plaça Major de Centelles

(Pàgina 36)

El Palau dels Comtes 
acollirà la nova 
biblioteca de Centelles 
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Amb l’objectiu del 14-F en l’horitzó, EL 9 NOU 
fa un balanç de la primera setmana d’una cur-
sa electoral atípica i inicia un seguit d’entre-
vistes amb els principals candidats locals.

Sembra 
electoral  
a Osona  
i el Ripollès
Les dues comarques han acollit un bon 
grapat d’actes en l’inici de campanya

Vic/Ripoll

Guillem Freixa

Tot el que passa en campanya 
electoral té un sentit i gaire-
bé res del que es fa s’impro-
visa. És com sembrar: s’ha de 
fer en un moment determi-
nat i d’una manera concreta 
perquè surti bé. En l’arren-
cada d’una cursa que té com 
a meta el 14-F, les forces 
polítiques també han comen-
çat a sembrar. I per fer-ho hi 
arriben amb un discurs ben 
après, que busca els escenaris 
més adequats per transmetre 
les seves idees. Que encaixin 
amb allò que volen dir. Amb 
el que volen representar. A 
Osona i el Ripollès, malgrat 
la situació de pandèmia i 
l’aposta clara per difondre els 
missatges per vies telemàti-
ques, els candidats locals al 
Parlament de Catalunya han 
trepitjat carrer. Ho han fet 
en petit comitè, sovint al cos-
tat de companys i companyes 
de partit, i deixant-se veure 
però evitant el contacte 
directe amb la població. Res 
d’encaixades de mans i passe-
jades pels mercats.

Superat l’equador de la 
campanya, destaca la varietat 
i el pes dels candidats que 
ja han visitat el Ripollès. 
La comarca, amb un volum 
petit de població, ha estat 
a l’agenda de pràcticament 
totes les forces polítiques en 
aquesta arrencada. Fins i tot 
de Vox. I en dues ocasions, 
la número 1 de Junts per 
Catalunya a Girona, Gemma 
Geis, ha estat a Ripoll. Quin 
pot ser el motiu? El politòleg 
Guillem López Bonafont 
situa la clau en la previsi-
ble baixada de participació. 
“Si baixa la participació els 
diputats seran més barats en 
vots”, diu López Bonafont. 
Davant d’aquesta situació, 
l’estratègia dels partits pot 
determinar que val més la 
pena anar a territoris “poc 
importants pel que fa a 
volum de votants”, però que 

es mobilitzen més. “I Osona 
i el Ripollès solen ser llocs 
fàcils de mobilitzar per unes 
idees concretes”. 

D’altra banda, i en el cas 
del Ripollès, l’especial aten-
ció pot venir donada pel con-
finament comarcal especial 
que s’hi va establir durant les 
festes de Nadal. “El canvi de 
vot se sol fer com a càstig”, 
diu López Bonafont, i això 
fa que hi vagin les forces 
polítiques que poden perdre 
votants “així com els que 
volen captar-lo”.  

 TEMES CONCRETS
L’R3 uneix Osona i el Ripo-
llès i també ha sigut el tema 
més mencionat en l’inici de 
campanya. Ho va fer la nú-
mero 1 per Girona de JxCat, 
Gemma Geis, en la seva visita 
a Ripoll dimecres passat. 
Acompanyada per l’alcalde 
Jordi Munell –número 7 de la 
llista–, la candidata va criticar 
des de davant de l’estació de 
la vila “la deixadesa de l’Estat 
espanyol envers la línia”, i va 
reclamar que es traspassi a la 
Generalitat “per millorar-ne 
la gestió”. Geis també va pro-
posar que Comforsa es pugui 
acollir als fons europeus de 
reactivació econòmica, i va 
parlar de la importància d’es-
tendre la fibra òptica per tota 
la comarca. 

Un dia abans, dimarts, i a 
Vic, va ser Esquerra qui va 
escollir l’entorn de l’estació 
del tren per presentar el seu 
programa electoral. “És l’únic 
acte en format míting i a 
l’exterior que fem”, expres-
saven els republicans, just 
abans que les candidates 
d’Osona –Margarida Feliu i 
Fina Campàs– i el Lluçanès 
–amb Montse Barniol– al 
Parlament desgranessin 10 
punts “pensats des del muni-
cipalisme per millorar la vida 
de la gent”. L’acte també va 
comptar amb la intervenció 
del president comarcal d’Es-
querra, Jordi Fàbrega, que va 
remarcar la ubicació escolli-

Mosaic d’actes electorals a Osona i el Ripollès. A dalt, Esquerra i JxCat; al centre, PDeCAT i En Comú Podem, i a sota, PNC i PSC

da, “una estació de tren que 
simbolitza la reivindicació 
constant del nostre grup polí-
tic per aconseguir millores en 
l’R3”. El president del Consell 
Comarcal d’Osona i alcalde de 
Sant Julià de Vilatorta, Joan 
Carles Rodríguez, va cloure 
la presentació afirmant que 
“estem al costat de la gent”.

L’habitatge també ha sigut 
un dels temes estrella en 
aquest inici de campanya, i 
va ser el que va escollir Marc 
Parés –número 8 a la llista 
d’En Comú Podem– en el seu 
primer acte de campanya. El 
va fer dimecres a Manlleu, en 
un dels barris amb més neces-
sitats socials de la comarca 
com és l’Erm. Allà hi va expli-
car la proposta pensada des 
de l’agrupació comarcal de 
la formació lila: una llei de 

barris verds. “A diferència 
de l’anterior, ha d’incidir en 
l’espai públic però també a 
l’interior dels habitatges”, 
va remarcar Parés, fent refe-

rència a aconseguir millorar 
l’habitabilitat i l’eficiència 
energètica de blocs de pisos 
en mal estat de conservació. 

La sanitat també es troba 
en el podi de l’interès polític 
en l’inici de campanya, i pre-
cisament per parlar d’aquest 

tema el número 2 de la llista 
del PSC per Girona, Òscar 
Aparicio, i el diputat Marc 
Lamuà es van reunir amb la 
plataforma Ripollès Existeix 
per conèixer més a fons les 
deficiències en matèria de 
salut a la comarca.

 SALUTACIONS A DISTÀNCIA
En campanya electoral, els 
dies de mercat setmanal solen 
ser un magnífic aparador per 
als polítics. Dimarts a Vic van 
coincidir en pocs metres una 
compareixença del Partit Na-
cionalista Català i Junts per 
Catalunya. De fet, Anna Erra 
i Joan Canadell (JxCat) es van 
creuar amb la cap de llista 
del PNC, Marta Pascal, i hi 
va haver salutació a distància 
entre les dues polítiques viga-
tanes, que havien compartit 

El possible vot de 
càstig al Ripollès 
fa de la comarca 
un interessant 
escenari polític 
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Rocío Monasterio, al costat de Garriga, en el moment de respondre al restaurador. A la dreta, les protestes i la intervenció dels Mossos d’Esquadra

El restaurador enfront de Vox
Josep Arcarons recrimina que el partit d’ultradreta es traslladi a Ripoll per fer un acte polític 

i els seus negocis estiguin tancats. La visita va generar protestes de grups antifeixistes

Ripoll

Jordi Remolins

“Soc un pencaire, treballo 
de 8 del matí a 12 de la nit. 
Ara tinc els dos restaurants 
tancats. Estic amoïnat i 
impotent, com molta altra 
gent”, va etzibar el santvi-
centenc establert a Ripoll 
des de fa 14 anys Josep 
Arcarons als representants 
de Vox que dimarts al mig-
dia s’havien concentrat a la 
plaça de l’Ajuntament. Arca-
rons porta juntament amb la 
seva parella els establiments 
El Molí i Trot de Cavall, al 
barri vell del municipi. No 
tenia previst anar al míting 
del partit ultradretà, “però 
era el meu dia de festa, pas-
sava per allà amb la moto i 
fruit de la indignació que 
arrossego aquestes últimes 
setmanes no me’n vaig 
poder estar”, aclareix. Va ser 
aleshores quan va acostar-se 

al cordó policial que prote-
gia els polítics i va deixar-
los veure el desacord amb 
la mobilitat que es permet 
per fer campanya electoral i 
en canvi els problemes que 
ell té fins i tot per baixar al 
Gros Mercat de Vic a prove-
ir per als restaurants.

Entre els dos negocis 
Arcarons 
paga 11 sous. 
Segueix 
obrint a les 
franges que 
el deixen i 
serveix men-
jar a domicili 
per tal que 
tots treballin unes hores i 
cobrin la resta a través d’ER-
To. Aquest gener ha estat 
el pitjor des que fa 11 anys 
va obrir El Molí i afirma 
que “si jo he estat cinc anys 
hipotecat, que també ho faci 
el govern per tal d’ajudar 
els negocis més afectats per 

la pandèmia”, alhora que 
agraeix les ajudes que li han 
arribat de l’Ajuntament de 
Ripoll. Per això, creu que és 
innecessari tot el cost que 
va tenir l’acte de Vox, a cau-
sa de l’ampli desplegament 
de cossos policials. Amb tot, 
assenyala que hauria dit 
exactament el mateix a qual-

sevol partit 
que hagués 
protagonit-
zat un acte 
similar.

Furgons 
blindats, cot-
xes de poli-
cia secreta, 

un helicòpter sobrevolant 
la vila i un gran nombre 
d’agents de Mossos i Poli-
cia Local van protegir el 
desembarcament que Vox 
va fer a Ripoll. Una cer-
cavila pel centre fins a la 
plaça de l’Ajuntament, un 
moment de míting on el 

candidat català va escalfar 
les desenes de manifestants 
antifeixistes qualificant el 
municipi de “bressol del 
gihadisme” i la presència de 
la líder madrilenya Rocío 
Monasterio protegint-se 
de la Covid amb una mas-
careta amb els colors de 
l’espanyolitat que defensa 
el seu partit. Precisament 
va ser Monasterio qui des-
prés de les paraules que els 
va dirigir Arcarons va fer 
la seva aportació populista 
donant-li la raó: “Estamos 
contigo; hay que abrir”, li va 
respondre. L’últim capítol 
del breu però intens pas de 
Vox per Ripoll va ser diri-
gir-se a la mesquita, seguits 
de prop pels concentrats i 
entre recriminacions també 
d’altres veïns. La policia 
va mantenir a estones a 
empentes i alguna petita 
càrrega la distància entre 
tots dos grups. 

Garriga va 
qualificar Ripoll 
com el “bressol 
del gihadisme”

Mosaic d’actes electorals a Osona i el Ripollès. A dalt, Esquerra i JxCat; al centre, PDeCAT i En Comú Podem, i a sota, PNC i PSC
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militància a Convergència i 
Unió. La matinal va deixar 
altres imatges que evidencien 
que no vivim una situació 
normal, i que serien impensa-
bles en qualsevol altra prèvia 
electoral: Erra i Canadell van 
travessar la plaça pel mig de 
les parades, caminant a bon 
ritme i sense intercanviar 
cap paraula ni encaixada amb 
els comerciants i compra-
dors. També van mantenir la 
distància de seguretat amb la 
desena de treballadors de Gir-
bau que es manifestaven en 
aquell moment per la zona, 
tot i que l’alcaldessa de Vic hi 
va fer referència en l’atenció 
als mitjans, remarcant el seu 
suport en la recerca d’una 
solució. Pel que fa a Joan 
Canadell, després de visitar 
diversos negocis de la ciutat, 

va apuntar a diverses mesu-
res de reactivació econòmica 
i va criticar que des de depar-
taments encapçalats per Es-
querra –com Salut i Treball–, 

no es busquin alternatives 
per avançar en la recuperació 
de la mobilitat i la creació de 
llocs de treball qualificats.

 GRANS ACTES
Amb el permís de la vigatana 
Marta Pascal, que com a cap 

de llista del PNC va ser a Vic 
dimarts al matí, el primer 
partit que va desembarcar a 
la capital d’osona per fer un 
acte central amb tots els pe-
sos pesants va ser el PDeCAT. 
La número 1, Àngels Chacón, 
va realitzar un míting de petit 
format dimecres al vespre 
al Sucre. Al seu costat hi va 
tenir els candidats osonencs i 
lluçanesos –Àngels Subirachs 
i Marc Sucarrats–, i també 
va comptar amb el suport 
de la bagenca Ivet Castaño 
i l’alcalde d’Igualada, Marc 
Castells. El regidor de Vic, 
Josep Arimany, així com 
l’exalcalde Josep Maria Vila 
d’Abadal també van assumir 
un rol actiu durant l’esdeve-
niment. I Chacón va ser clara 
i contundent en les seves 
paraules. D’una banda, posi-

cionant-se en l’ideari polític, 
on el PDeCAT considera que 
aporta “el gen convergent del 
segle XXI”; de l’altra, “en ser 
realista, ja que la independèn-
cia no serà immediata, i cal 
gestionar bé el mentrestant”. 
Chacón va fer una previsió: 
“Serem la revelació del 14-F”. 
Dijous al vespre, Esquerra 
va fer via telemàtica l’acte 
central d’osona amb Marta 
Rovira i Roger Torrent com a 
caps de cartell.

 LA RECTA FINAL
Les forces polítiques amb 
interessos a osona i el Ripo-
llès han començat a sembrar 
el terreny fent les primeres 
visites de manera presencial 
i oferint també explicacions 
a través dels mitjans digitals. 
Més enllà de les compareixen-

ces públiques –que han sigut 
prou abundants–, els candi-
dats al Parlament també fan 
feina en silenci: visitant mu-
nicipis, negocis i entitats per 
recollir inquietuds i suports. 

Transcorreguts set dies 
de campanya, també hi ha 
hagut absències destacades: 
el PSC, amb una estructura 
ben definida a osona i amb 
tres osonencs a les llistes –el 
número 3, Ramon Espadaler; 
la número 12, Marta Moreta, i 
la 56, Carme Tena–, encara no 
ha programat cap acte vincu-
lat exclusivament al territori. 
Ciutadans, que té intenció de 
posar parades a Manlleu i Vic 
aquest divendres i dissabte, 
i el PP tampoc estan tenint 
una gran visibilitat un cop 
superat l’equador de la cursa 
electoral.

L’R3, la sanitat o 
l’habitatge han 
estat els temes 

principals de les 
compareixences 
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La torellonenca Mònica Lozano, aquest dimecres a Vic

Torelló

G.R.

En cas de tenir algun paper 
en el futur govern, quina 
resposta donaran a les aspi-
racions d’independència?

Jo soc catalana però no 
independentista, sempre ho 
he tingut clar perquè penso 
que units tots fem més força. 
És com una secta, jo respecto 
la ideologia de tothom però la 
independentista és tot inde-
pendència i tota la resta no 
serveix. Sembla que si no pen-
ses a ser independentista ets 
un bitxo rar, un fatxa. Posarí-
em en un sac els independen-
tistes i no independentistes 
per estar units i sortir de la 
crisi que té la comunitat autò-
noma.

Què en pensa que es dema-
ni l’amnistia o l’indult per 
als presos polítics?

Han de complir la con-
demna que tenen. Quan fas 
alguna cosa malament tens 
un càstig, i el seu és aquest i 
estan tenint força beneficis, 
avantatges que molta gent no 

està tenint. S’han de quedar 
on són.

En cas que entrin en el joc 
de pactes, amb qui pactarien 
i amb qui no?

Amb PSOE i Podemos òbvi-
ament no hi pactaríem. Amb 
Cs potser, i Vox, pel meu pen-
sament, no perquè són massa 
radicals en molts aspectes i 
nosaltres som més flexibles. 

Són partidaris d’abaixar 
impostos?

Sí, estaria bé. Sabem que 
molts diners dels que entren 
a Catalunya se’n van a finan-
çar l’independentisme. Pri-
mer mirem el conjunt de ciu-
tadans, abaixar els impostos, 
que tothom tingui per menjar 
i per viure. 

L’escola pública o concer-
tada?

Totes dues. Els pares tenen 
dret a decidir on va el seu 
fill. Per què ha d’anar a una 
pública, perquè una llei m’ho 
mana? No. Com a pares tenim 
dret a decidir. 

La manca d’habitatge és 
un problema, hi ha queixes 
per ocupacions. Tenen mesu-

res previstes?
És una de les principals 

idees que tenim, que l’ocu-
pació marxi en 24 hores. No 
pot ser que tu estiguis tota la 
vida pagant una casa, que has 
treballat tu o una herència de 
la família, i que t’hi entri un 
ocupa. Eh que tu has lluitat 

per això? L’has suat tu? L’ocu-
pació ens té molt preocupats 
perquè no estan fent res, la 
gent surt al carrer a queixar-
se amb motius i no fan res. Al 
govern tant li fa, com que ja 
tenen la cadira... Molta gent 
no té cases perquè no volen 
treballar. Malauradament la 

cosa està així, qui realment 
vol treballar, treballa i acon-
segueix tot el que ve després. 
També és veritat que al 
jovent li costa trobar pis. 

Què faran perquè Vic 
i Osona no quedin diluï-
des en una vegueria de la 
Catalunya Central amb 
Manresa com a capital? Vic 
en queda al marge? Seria 
millor anar amb el Ripollès?

Mirant-ho al mapa està com 
a Catalunya Central, Osona... 

Principals inversions 
necessàries a Osona i el 
Ripollès?

Educació, sanitat i comerç. 
La sanitat la tenim que fa 
por. L’educació, malgrat tot, 
bé, però falten molts més 
esforços, i el comerç se n’està 
anant en orris. No sé quines 
mesures està posant el govern 
amb la Covid-19... estem en 
una pandèmia, però també ho 
hem d’equilibrar amb l’econo-
mia. S’ha de trobar un equili-
bri i no ho estan fent, no dic 
que sigui fàcil. Realment no 
saben ni què estan fent, van 
donant pals de cec i no estan 
aconseguint res.

El Lluçanès ha de ser reco-
negut com a comarca?

No domino el tema, ho tinc 
molt apartat de casa. Mai 
m’hi he interessat realment. 
La població és la que vota, el 
poble és el que ha de decidir 
si sí o si no per majoria; si és 
que sí, endavant; si és que no, 
un altre cop serà.
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Eduard Olivan, en una imatge d’aquesta setmana a Vic

Vic

G. Freixa

Si governen o són decisius en 
el futur govern de Catalunya, 
quina resposta donaran a les 
aspiracions d’independència 
de Catalunya?

Només pactarem amb una 
premissa a sobre la taula: fer 
la declaració unilateral d’in-
dependència (DUI). Nosal-
tres hi som per donar valor 
i sentit al referèndum de 
l’1 d’octubre i aplicar el seu 
resultat.

Amb quins partits pactari-
en i amb quins no?

Els nostres companys de 
viatge són els partits que 
volen la independència. Pacta-
rem amb qui estigui disposat 
a aixecar la DUI. Ara bé, som 
crítics amb qui realment ho 
vol fer. Esquerra s’està posi-
cionant ella sola. Junts parla 
de la DUI, però ens passa allò 
de gat escaldat de l’aigua freda 
fuig. No direm que mentei-
xen, però no ens en refiem. I 
la CUP parla d’un nou refe-

rèndum el 2025. Si miren els 
cartells electorals, l’únic on 
apareix la paraula independèn-
cia és el de Primàries.

Com valora la gestió de la 
Covid feta pel govern català?

Hi ha coses que no s’han 
fet bé, però el gran proble-
ma és que acabem depenent 
d’un altre govern, l’espanyol. 
Es va veure al principi de la 
pandèmia, on hi havia un 
estira-i-arronsa entre el que 
es volia aplicar a Catalunya 
i el que ens deixaven fer des 
de Madrid. La situació econò-
mica és precària i no s’atre-
veixen a prendre les mesures 
adequades posant-hi diners. 
No té cap sentit que els autò-
noms hagin de pagar la totali-
tat dels seus mòduls si no els 
deixen treballar.

Són partidaris d’abaixar 
impostos?

Primàries pensa que per 
tocar els impostos ens cal una 
llei pròpia. Es podria bonificar 
empreses que tenen la seu a 
Catalunya o les que fomen-
ten l’activitat econòmica i 

la fiscalitat aquí mateix. Tal 
com passa al País Basc. El pro-
blema és que només podem 
fer propostes autonomistes 
que sabem que el Tribunal 
Constitucional tombarà quan 
li convingui.

L’escola pública o concer-
tada?

És important assegurar una 
escolarització de qualitat per 
a tothom. L’escola concertada 

ha de ser una alternativa que 
complementi la pública, dins 
un sistema educatiu públic 
que dignifiqui la docència i 
doti les escoles dels recursos 
adequats.

La manca d’habitatge i les 
ocupacions de pisos són un 
problema. Quines solucions 
aportaran?

Amb l’habitatge ens trobem 
igual. El Parlament acorda 

una llei, ve el TC i la tomba. 
Creiem que s’ha de garantir el 
dret a l’habitatge, i també pro-
tegir qui tingui algun habitat-
ge com a inversió o per llogar. 
Per això cal un parc d’habitat-
ge públic que pot sortir dels 
fons voltors o dels bancs, que 
en tenen molts de tancats.

Estem en una situació 
d’emergència climàtica. Què 
es pot fer?

Volem apostar per les ener-
gies renovables, i considerem 
que Catalunya té potencial 
per sobreviure energètica-
ment d’aquesta manera.

Què faran perquè Vic i 
Osona no quedin diluïdes en 
una Catalunya Central amb 
Manresa com a capital?

Primàries està a favor de 
descentralitzar l’adminis-
tració. Això implica que es 
tinguin en compte les peculia-
ritats de cada territori. Volem 
que desapareguin les dipu-
tacions, i una consulta seria 
el més adequat per decidir a 
quina vegueria pertany cada 
comarca. 

Quines són les inversions 
necessàries a Osona i el Ripo-
llès?

No s’ha parlat d’inversions 
concretes perquè això s’hau-
ria de decidir amb un estat 
propi.

El Lluçanès ha de ser reco-
neguda com a comarca en el 
proper mandat?

Si ells ho volen, sí. 

Eduard Olivan, número 22 de la llista de Primàries 

“L’únic cartell electoral que posa 
‘independència’ és el nostre”

“Els presos han de complir la 
pena, ja tenen massa avantatges”
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Pascal, aquest dimarts a Vic

“La nostra prioritat és el concert 
econòmic i el referèndum pactat”

Marta Pascal, cap de llista del Partit Nacionalista de Catalunya (PNC)

Vic

G. Rico

Quina resposta donaran a 
les aspiracions d’indepen-
dència el proper mandat?

Catalunya és una nació, que 
té dret a decidir el seu futur i 
per tant el referèndum acor-
dat és una prioritat. A l’Estat 
espanyol li costa molt assu-
mir aquesta realitat demo-
cràtica i hi haurem d’insistir. 
Per tant, tenim sobre la taula 
un punt que és prioritari: el 
concert econòmic, aconseguir 
que Catalunya disposi de 
més recursos i això l’Estatut 
ho preveu. És una qüestió de 
voluntat política. Si ho tenen 
els bascos ho podem tenir 
nosaltres.

I pel que fa a l’amnistia?
A la presó i a l’exili no hi 

fan res. Tant ens val una 
amnistia, com un indult com 
una reforma del delicte de 
sedició, però el que volem 
és que tornin a casa. Evi-
dentment, l’amnistia seria la 
millor opció.

Amb qui pactarien i amb 
qui segur que no?

No pactarem amb JxCat, 
perquè posen en primera línia 
la confrontació i la unilate-
ralitat i això ja ens ha costat 
molts disgustos i frustra les 
expectatives de la gent. En 
paral·lel, no donarem suport 
als qui no acceptin el concert 
econòmic i que Catalunya és 
una nació i té dret a decidir 
el seu futur. Evidentment, 
no ens trobaran ni amb Vox, 
ni amb Ciutadans, ni amb 
la CUP, perquè planteja ele-
ments antisistema. 

Com valora la gestió de la 
pandèmia del govern català?

tot penes de presó per a les 
persones que decideixin ocu-
par habitatges. Ara mateix 
els Mossos i els propietaris 
diuen que estan deixats de 
la mà de Déu i que no poden 
fer res per evitar aquestes 
situacions. En paral·lel, posa-
rem en marxa un parc públic 
d’habitatge especialment per 
a col·lectius més vulnerables. 
Si augmentes l’oferta de pisos 
ajudes que els preus baixin. 

Què faran perquè Vic 
i Osona no quedin diluï-
des en una vegueria de la 
Catalunya Central amb 
Manresa com a capital?

La ciutat de Vic des d’un 
punt de vista econòmic, però 
també com a pol cultural i 
industrial, té molta capacitat. 
Això suposa millorar infraes-
tructures, no només per car-
retera. Millorar tota l’oferta 
formativa que està tenint la 
UVic-UCC, que té un paper 
central i fonamental però 
que ha de seguir creixent. 
També una bona relació amb 
el teixit empresarial, i aprofi-
tar tot el que fa referència al 
patrimoni cultural, històric, 
gastronòmic que ens permeti 
situar-nos com un punt de 
referència.

Principals inversions 
necessàries a Osona i el 
Ripollès?

El tema del tren, sense cap 
mena de dubte. En el cas del 
Ripollès, fer el túnel de Toses 
i fer-lo amb condicions per-
què realment la collada deixi 
de ser aquesta barrera natu-
ral. També fa falta un paquet 
d’ajudes per millorar polí-
tiques d’ocupació. Evident-
ment, les infraestructures 
en l’àmbit educatiu, la UVic, 
que també rep finançament 
de la Generalitat, veure en 
què més pot ajudar al teixit 
productiu. 

El Lluçanès ha de ser reco-
negut com a comarca?

Si la gent pensa que poden 
i han de conviure en un espai 
administratiu propi, benvin-
gut sigui. Tenen dret a deci-
dir el seu futur polític.

És millorable. Hi ha una pri-
mera fase en què hi ha l’estat 
d’alarma i tot es gestiona des 
de Madrid i es podia haver 
fet molt millor. El senyor Illa, 
que ara sembla que és el gran 
salvador de la pàtria que ens 
ve a solventar tots els proble-
mes que tenim, ha demostrat 
que molt eficient en la gestió 
no ha estat. Quan tornen les 
competències a Catalunya, 
ens adonem que la Generali-
tat deixa molt a desitjar.

Què plantegen?
Que totes les ajudes es 

basin a bonificar els ingressos 
de l’any anterior, com es fa 
a Alemanya. No només en la 
restauració, sinó també en 
la cultura, en tots els serveis 
que es donen, la mobilitat... 
També la interlocució directa 
amb tots els sectors. A la zona 

del Ripollès i la Cerdanya, 
quan es va decidir el confina-
ment perimetral pel pont del 
desembre no se’ls va avisar ni 
amb 24 hores d’antelació, els 
restaurants tenien les neve-
res plenes... això vol dir que 
et falta sensibilitat. Després 
hi ha tot un treball a fer en el 
món sanitari: hem de cuidar 
els nostres professionals, 
millorar l’atenció primària, 
els hem de pagar millor... 

Són partidaris d’abaixar 
impostos?

Sí. Defensem la supressió 
de l’impost de patrimoni i 
el de successions, i la dis-
minució dels tipus de l’IVA 
i l’IRPF, acompanyat de la 
reducció i la supressió de la 
meitat dels càrrecs públics, 
sous de polítics i càrrecs 
públics per tenir més diners a 

disposició, assumint que com 
que l’administració recapta 
menys impostos ha de treure 
els diners d’un altre lloc. 

L’escola, pública o concer-
tada?

Escola de qualitat, sigui 
pública o concertada. L’escola 
concertada s’està correspon-
sabilitzant d’una part dels 
reptes socials que té el país 
i hem d’ajudar-la a assumir 
aquests reptes. L’escola 
pública està fent una feina 
extraordinària, però també té 
algunes dificultats pel que fa 
al finançament, les ràtios...

La manca d’habitatge és 
un problema. Hi ha queixes 
per ocupacions. 

Una de les primeres inici-
atives que portarem al Par-
lament és l’stop ocupacions, 
una llei que suposi fins i 
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En Comú Podem. 
Gurb. El candidat 

osonenc Marc Parés, 
acompanyat del número 2 
per Barcelona, Joan Carles 
Gallego, es reunirà amb 
el comitè d’empresa de 
Girbau. 09.30.

PDeCAT. Ripoll. 
El cap de llista per 

Girona, Jaume Dulsat, 
es reunirà al llarg del 
matí amb el president 
i el gerent de la UIER, 
amb representants del 
sector de l’alimentació 
i comentarà aspectes de 
l’oferta assistencial al 
Ripollès. 10.30.

JxCat. Manlleu. El 
conseller Damià 

Calvet, número 11 a la 
llista de JxCat, visitarà 
les empreses Anthesis-La 
Vola i Esbelt. 11.00.

CUP-Guanyem. 
Manlleu. A davant 

del Museu del Ter. 
Presentació del programa 
general i el programa 
concret del cicle de 
l’aigua. Amb Basha 
Changuerra, número 5 
per Barcelona; la diputada 
Maria Sirvent, i Jesús 
Soler, del GDT. 12.00.

Esquerra. 
Acte telemàtic. 

Plataforma Zoom. “Justícia 
social i polítiques per 
l’equitat”. Amb Margarida 
Feliu, Fina Campàs, Oriol 
Amorós i Àlex Garrido. 
Inscripcions a manlleu@
esquerra.cat. 18.00.

Dissabte 6

Esquerra. Acte 
telemàtic. “ERC 

un equip de relleus. Des 
del 1931 fins avui”, amb 
la participació de Josep 
Huguet, Margarida Feliu i 
Judit Sardà. Inscripcions a 
tona@esquerra.cat. 12.00.

Diumenge 7

Junts per 
Catalunya. Vic. 

Edifici El Sucre. La cap de 
llista per Barcelona, Laura 
Borràs, farà l’acte central 
de campanya a Osona. 
12.30.

Les eleccions del vot per correu
La situació de pandèmia dispara les peticions de vot per correu fins a xifres rècord a tot 
Catalunya. A Osona i el Ripollès també es nota un increment de sol·licituds
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Aquest divendres finalitza el termini per sol·licitar el vot per correu

Vic

Guillem Freixa

De la desena de persones 
que feien cua aquest dijous 
al migdia davant de l’oficina 
de Correus de Vic, tres s’es-
peraven per votar i una volia 
demanar informació de com 
fer-ho. Aquesta estadística 
en petit format es podria 
extrapolar a l’escenari glo-
bal de cara al 14-F, ja que tal 
com indiquen les xifres a tot 
Catalunya –no s’han facili-
tat dades per comarques–, 
aquestes seran les eleccions 
del vot per correu. Aquest 
dijous –el límit per sol·licitar 
el vot és aquest divendres i 
es pot tramitar fins al 12 de 
febrer–, s’havien registrat 
243.000 peticions en l’àmbit 
català, un volum que suposa 
un rècord històric mai abans 
assolit.

El vigatà Carles Saborit 
vota normalment al col·legi 
Guillem de Mont-rodon, però 
de cara al 14-F ha decidit 
estrenar-se amb el vot per 
correu. “Aquell dia, i en la 
situació actual, crec que és 
millor no moure’s gaire”, 
apunta. Uns metres més 
enrere, la barcelonina Núria 
Sanz s’espera amb el vot 
decidit i a punt per fer l’úl-
tim tràmit d’un procés que 
considera “fàcil”. En el seu 
cas, la clau es troba en el fet 
que ja disposava del certificat 
digital, va fer la petició per 
via telemàtica “i les butlletes 
em van arribar a casa molt 
ràpid”. Quan el carter li va 
fer l’entrega a casa, “li podia 
haver tornat el meu vot al 
moment i acabar el procés”, 
però no tenia decidida l’apos-
ta política “i vaig dir que ja 
vindria a l’oficina”. En el seu 
cas, sense pandèmia segura-
ment també hauria votat per 

correu “ja que soc infermera 
i em tocarà treballar”. Un cas 
diferent és el de Telma Llos. 
És de Torroella de Montgrí, 
tot i que ara viu a Vic. Quan 
hi ha eleccions “em desplaço, 
però amb el confinament no 
ho podria fer”. Per assegurar 
el seu vot també ha apostat 
per l’opció de Correus.

Enmig de l’augment de fei-
na que suposa una campanya 
electoral convencional per 
al personal de Correus –cal 
repartir la propaganda elec-
toral i les targetes censals–, 
els carters també han notat 
més volum de peticions de 
vot a través de la recollida i 
entrega de documents en les 
seves rutes. Un cop s’ha emès 
un vot per correu, aquella 
butlleta certificada queda en 
custòdia a l’oficina correspo-
nent fins al 14-F, quan es por-
ta als col·legis que els pertoca 
per fer el recompte.

Clam a Vic per la 
llibertat d’expressió en 
campanya electoral
Vic Desenes de persones es 
van concentrar dilluns a la 
plaça Major de Vic, així com 
en altres punts d’Osona i 
el Ripollès, per reclamar la 
llibertat dels presos polí-
tics, exiliats i represaliats 
catalans. Les accions de pro-
testa es van convocar com a 
resposta a la resolució de la 
Junta Electoral Central on 
demana que en campanya 
electoral no es facin mani-
festacions de suport als pre-
sos polítics. La jornada de 
protesta cívica i pacífica es 
repetirà aquest dilluns.
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Les al·legacions per no 
anar a mesa es disparen 
Vic

G.F.

La situació de pandèmia ha 
fet disparar les al·legacions 
presentades per persones 
designades a ocupar una 
mesa el 14-F. Des del Tri-
bunal Superior de Justícia 
de Catalunya (TSJC) es 
va informar que el 2 de 
febrer s’havien recollit 463 
excuses entre els 1.809 pre-
sidents, vocals i suplents 
d’Osona. Això suposa que 
una de cada quatre perso-
nes cridades a una mesa ha 
argumentat algun motiu 
per no anar-hi. Les excuses 
van des de situacions d’in-
capacitat o malaltia fins a 

ser major de 65 anys, l’aten-
ció a infants o per estar 
residint a fora. Al Ripollès, 
tot i que no han transcen-
dit dades, els ajuntaments 
també han notat un aug-
ment d’al·legacions. La JEZ 
haurà de resoldre totes les 
excuses presentades abans 
del 14 de febrer. En cas que 
no es pugui constituir una 
mesa per manca de perso-
nal, el protocol determina 
que s’hauria de quedar a fer 
les tasques necessàries el 
primer votant, una mesura 
que tenint en compte l’esce-
nari de pandèmia i que els 
primers a votar hauran de 
ser els col·lectius vulnera-
bles s’està revisant.

Ripoll explica els 
canvis en els llocs 
de votació del 14-F

Ripoll Aquesta setmana 
Ripoll va desgranar els can-
vis en els llocs de votació 
que ha determinat per tal 
que la jornada electoral es 
pugui realitzar amb totes les 
garanties. El 14-F no es vota-
rà ni a la Fundació Guifré ni 
a les escoles. Les meses que 
anaven a la Fundació Guifré 
s’ubicaran al Museu Etnogrà-
fic; les de l’escola Vedruna es 
trobaran al casal de joves El 
Galliner, i el lloc de votació 
de l’escola Joan Maragall es 
repartirà entre el centre cívic 
la Devesa del Pla i el pavelló.
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Vic/Ripoll

Txell Vilamala

El confinament municipal 
passarà a ser comarcal a 
partir de dilluns, quan la 
Generalitat també permetrà 
als bars i restaurants obrir 
una hora més tant a l’hora 
de dinar com esmorzar. 
Tot i no ser de calat, aquest 
canvi en les restriccions 
donarà una mica més d’aire 
al sector i també compleix 
les demandes que s’havien 
llançat reiteradament des del 
Ripollès i el Lluçanès. Marc 
Ramentol, secretari general 
del Departament de Salut, va 
explicar aquest dijous que els 
últims dies s’ha registrat la 
primera “davallada significa-
tiva” del nombre de pacients 
ingressats amb Covid-19 des 
d’abans de Nadal, i que això 
convida a pensar que la ter-
cera onada de la pandèmia 
està “en vies de control”. 
És per aquest motiu que el 
Procicat ha aprovat introduir 
“tímides correccions” en les 
mesures malgrat no sigui el 
moment de plantejar-se una 
gran desescalada.

Des del Consell Comarcal 
del Ripollès, el president, 
Joaquim Colomer (JxCat), 
celebra la variació del confi-
nament municipal a comar-
cal, però lamenta que una 
vegada més s’apliquin les 
mateixes restriccions arreu 
de Catalunya, sense tenir en 
compte les particularitats 
dels territoris amb menys 
densitat de població: “El 
govern torna a optar per la 
centralització, la lògica que 
el que va bé a Barcelona fun-
ciona per a la resta del país. 
Es podria ser molt més empà-
tic i polit”. En aquest mateix 
sentit defensa que no està 
justificat que les botigues del 
Ripollès que no venen pro-
ductes de primera necessitat 
hagin de continuar tancant 
els caps de setmana, i hi 
afegeix que ni tan sols han 
arribat les compensacions 
de 2,3 milions d’euros que la 
comarca havia de rebre el 18 
de gener.  

A banda dels canvis en el 
confinament perimetral i 
l’ampliació de les franges 
horàries que limiten el ser-
vei de bars i restaurants, el 
Procicat també ha avalat la 
reobertura dels gimnasos, la 

La Generalitat presenta aquest diven-
dres l’estratègia que ha de marcar com 
continua la vacunació contra la Co-
vid-19 un cop quedin cobertes les resi-

dències i els professionals sanitaris de 
primera línia. La definició del pla co-
incideix amb la millora dels indicadors 
epidemiològics i amb l’anunci d’una 

revisió de les mesures que a partir de 
dilluns ampliarà els horaris d’obertu-
ra de bars i restaurants i substituirà el 
confinament municipal pel comarcal.   
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L’escola bressol El Cargol, aquest dijous al matí, sense activitat

Planoles/Sant Boi de Ll.

Guillem Rico

Per primer cop des de la 
reobertura dels centres 
educatius al setembre, dues 
escoles d’Osona i el Ripollès 
s’han vist obligades a tancar 
en detectar un positiu per 
coronavirus. L’escola Núria 
Morer i Pi de Planoles ja 
no va obrir les portes des 
de dimarts a la tarda quan 
es va detectar una persona 
positiva, per la qual cosa ha 
calgut aïllar tots els alumnes, 
22, ja que funcionen com un 
sol grup. La cap d’estudis 
de la ZER Comte Arnau, del 
qual forma part el centre 
de Planoles, explica que ja 
han fet les proves PCR a tots 
els alumnes i que aquest 

divendres han de tenir els 
resultats. El confinament 
s’allargarà fins al dia 13, que 
és un dissabte, de manera 
que tornaran a obrir el cen-
tre el dilluns 15 de febrer. 
Fins llavors, “fem les classes 
en línia i tenim contacte dia-
ri amb els alumnes”, apunta 
Martínez.

El segon centre que s’ha 
tancat és l’escola bressol 
El Cargol de Sant Boi. En 
aquest cas, explica l’alcalde, 
Marc Parés, es va detectar 
un positiu en el cribratge 
massiu que s’impulsava des 
del departament a tots els 
docents i personal. Es va 
detectar la setmana passada 
i per això va caldre aïllar tot 
el personal i els cinc alumnes 
que han donat negatiu a les 

proves. Aquest divendres ja 
acaba l’aïllament, de manera 
que podran tornar a l’aula 
dilluns. 

A Osona, segons el Depar-
tament d’Educació, aquest 
dijous a la tarda hi constaven 
43 grups confinats de 28 cen-
tres de 12 municipis, en total 
930 persones. Destaquen 11 
persones positives detecta-
des a Les Escoles de Gurb i 8 a 
l’institut de Gurb, per la qual 
cosa s’han confinat 8 grups al 
poble –un a l’escola bressol–. 
Al Ripollès hi ha 10 grups 
aïllats de 7 centres de quatre 
pobles, que en total repre-
senten 272 persones entre 
alumnes, docents i personal. 
Al Moianès, són dos grups 
de dos centres que en total 
representen 58 persones. 

Polint les mesures
El govern opta per petites correccions, però des del Ripollès en continuen demanant d’adaptades als territoris amb 

menys densitat de població. De moment ni en aquesta comarca ni a Osona s’hi han detectat les noves soques del virus

represa de les competicions 
esportives que donen accés 
a categories estatals i, entre 
d’altres, que les llibreries 
puguin treballar els dis-
sabtes, és a dir que deixen 
d’estar condicionades per 
les mesures que afecten el 
comerç.

La revisió de les restricci-
ons arriba mentre els indica-
dors mantenen una clara ten-
dència a la baixa al Ripollès. 

En set dies, el risc de rebrot 
a la comarca s’ha reduït a 
la meitat, de 601 punts als 
actuals 346, i la velocitat 
de transmissió del virus ha 
passat de 0,89 a 0,73. Osona 
continua estabilitzada al 
voltant dels 500 punts, però 
no hi ha manera de fer net. 
Més d’un 7% de les proves 
que s’hi realitzen continuen 
donant positiu, dos punts 
per sobre del límit que marca 

l’Organització Mundial de la 
Salut, i els darrers dies tam-
bé han augmentat lleugera-
ment els pacients ingressats 
a causa de la Covid-19, ja 
que ara en consten tres més 
que la setmana passada, un 
total de 56 repartits entre 
l’Hospital Universitari (47) 
i el de la Santa Creu (9). A 
Campdevànol, malgrat que la 
situació no sigui confortable, 
s’han reduït notablement els 

ingressos i actualment s’està 
atenent 16 malalts afectats 
pel SARS-CoV-2 quan s’havia 
arribat a fregar la quarante-
na. 

Pel que fa a la campanya de 
vacunació, de moment s’ha 
mantingut el pla previst i 
entre totes dues comarques 
hi ha prop de 3.000 persones 
que han rebut les dues dosis 
i unes 2.200 més a l’espera de 
la segona inoculació. 

A petició d’EL 9 NOU, el 
Departament de Salut con-
firma que ara per ara ni a 
Osona ni al Ripollès s’hi han 
detectat casos de les noves 
variants del coronavirus. La 
britànica, que ha disparat els 
indicadors de la Garrotxa o la 
Vall d’Aran, no es manifesta 
en afectacions més greus, 
però els científics sí que la 
descriuen com a molt més 
transmissible. 

S’hi han detectat positius i es tracta de centres amb un únic grup

Tanquen l’escola de Planoles 
i la llar d’infants de Sant Boi

El confinament passa 
a ser comarcal. Està 
permès travessar entre 

municipis limítrofs de diferents 
comarques practicant esport 
individual. També les sortides 
escolars que no impliquin que-
dar-se a dormir a fora. 

S’amplia l’obertura 
de bars i restaurants. 
Els esmorzars, de 

2/4 de 8 del matí a 2/4 d’11 i els 
dinars, de la 1 a 2/4 de 5 de la 
tarda.

Reobren els gimnasos 
i els equipaments es-
portius d’interior amb 
un aforament del 30% 

i limitació de sis persones en 
les activitats en grup. Represa 
de les competicions que donen 
accés a categories estatals 
(vegeu pàgines 40 i 41).

Al primer curs de 
la universitat està 
permès recuperar la 

docència teòrica presencial. Po-
den reobrir escoles de música i 
dansa certificades pel Departa-
ment d’Educació.

Les llibreries s’equipa-
ren als espais culturals 
i deixen d’estar subjec-

tes a les restriccions del comerç 
no essencial.

Els canvis en les restric-
cions a partir de dilluns
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“Els indicadors d’Osona no 
empitjoren, però tampoc és bo 
que hagin quedat estancats”
Teresa Sabater, gerent en funcions de la Regió Sanitària Catalunya Central

Teresa Sabater és llicenciada en Medicina i Cirurgia. Entre el 2005 i el 2017 va dirigir el Sector         Sanitari Osona

La primavera passada els 
tests d’antígens pel Consor-
ci Hospitalari de Vic (CHV) 
van arribar més tard que 
a la resta de la Catalunya 
Central. La vacunació tam-
bé va començar abans en 
altres comarques. Que la 
seu territorial de Salut sigui 
a Manresa juga en contra 
d’Osona?

Si no vam iniciar la cam-
panya igual a tot arreu va 
ser perquè no disposàvem 
de vacunes ni prou neveres 
per a tots els equips. Estaven 
encallades al túnel que tra-
vessa el canal de la Mànega. 
Es va començar pel Bages i 
el Berguedà perquè són les 
comarques amb més places 
residencials i perquè tenen 
un percentatge de població 
envellida superior al d’Osona 
o l’Anoia. De tota manera la 

diferència va ser d’una set-
mana i després s’ha avançat 
molt de pressa. 

A Osona els indicadors 
pràcticament no estan 
reflectint la tercera onada 
de la pandèmia. Com ho 
expliquen?

Des del mes d’agost Oso-
na ha estat malament en 
comparació amb la resta 
de Catalunya, teníem unes 
dades epidemiològiques 
dolentes. Van pujar tant que 
també costen molt de redre-
çar, igual que és lògic que tri-
guis més a baixar de l’Everest 
que de Montserrat, perquè 
vens de més amunt. Osona 
ha quedat en una espècie 
d’altiplà. Puja una mica, tor-
na a millorar, però no acaba 
de fer net. No podem dir que 
els indicadors estiguin mala-
ment, sinó que han quedat 

Manresa

T.V.

La setmana passada van 
reprendre la vacunació a 
les residències d’Osona. Tot 
i els incompliments de les 
farmacèutiques, la segona 
dosi arribarà a tot arreu?

Sí. A hores d’ara ja l’hem 
administrat a prop d’un 60% 
dels residents i a un 40% dels 
professionals que hi treba-
llen. Entre aquesta setmana 
i la vinent arribarem a totes 
les persones a qui ja vam 
posar la primera, que repre-
senten el 90% dels residents 
i el 74% dels treballadors. 
Són unes xifres molt bones.

I les dels sanitaris? Peri-
llen?

A causa de la disminució 
de vacunes que rebem de 
Pfizer hem espaiat una mica 
més l’interval entre una dosi 
i l’altra, però ens marquem 
l’objectiu d’haver posat la 
segona a tothom abans que 
hagin passat 28 dies de la pri-
mera. Senzillament ho hem 
allargat una mica més. En el 
cas concret d’Osona s’estan 
vacunant tres quartes parts 
dels professionals d’hospitals 
i centres d’atenció primària i 
a un 16% ja se li ha adminis-
trat les dues dosis.

En aquest grup prioritari 
també hi havia les persones 
que es consideren grans 
dependents. Salut presenta 
aquest divendres l’estratè-
gia nacional de vacunació, 
però pot confirmar que se 
les vacunarà durant el pri-
mer trimestre de l’any?

Teòricament ara han de 
començar a arribar més vacu-
nes, també les de Moderna, 
i estem a l’espera de la d’Ox-
ford-AstraZeneca. Amb els 
grans dependents tenim un 
problema logístic: una cosa 
és portar un conjunt de vials, 
arribar a una residència i 
anar administrant dosis, i 
l’altra posar-ne una en un 
punt, moure’s i anar a un 
altre, tornar a desplaçar-se 
per tercer cop... Una vegada 
s’ha reconstituït, la fórmula 
de Pfizer ha d’estar quieta. 
La de Moderna s’ha d’ad-

ministrar de seguida que 
surt del congelador, i estem 
pendents de la deliberació 
del Ministeri sobre la d’As-
traZeneca, ja que no hi ha 
prou estudis clínics sobre la 
seva efectivitat en persones 
majors de 65 anys.  

Això vol dir que de 
moment descarten comen-
çar a vacunar les persones 
grans dependents?

No, ho farem, segur, el 
que passa és que encara no 
sabem com. La pandèmia ens 
ha demostrat que davant de 
la necessitat sempre se’ns 
acudeixen solucions imagi-
natives.

La setmana passada a EL 
9 NOU recollíem la història 
de Lluc Roca, un nen de 
Manlleu que conviu amb 
una malaltia genètica que 
requereix cures constants 
per part dels seus pares. 
Ells lamentaven que no se’ls 
hagi inclòs al primer grup 
de vacunació. Hi ha marge 
per corregir situacions com 
aquesta?

S’hi treballa contínua-
ment. També heu de pensar 
que l’operativa de la vacuna 
depèn de quantes n’arriben 
i de quin tipus. No diria que 
anem dia a dia, però la plani-
ficació varia setmanalment. 

Quantes dosis arriben 
ara a Osona? A principis de 
gener, quan van iniciar la 
campanya, n’eren 975 cada 
cinc dies.

Han disminuït en un 10%. 
Esperem anar-les recupe-
rant. 

Per què aquí no disposem 
encara del vaccí de Moder-
na?

Aquesta farmacèutica ha 
enviat molt poques dosis a 
Catalunya i s’han reservat 
per als llocs que anaven més 
endarrerits. És una vacuna 
que ha d’estar en centres 
sanitaris i que s’ha d’admi-
nistrar de seguida que surt 
del congelador. Per logística 
no seria viable de portar a 
residències.  

Els vials se centralitzen 
primer a Manresa o pugen 
de Barcelona cap a Vic?

Es reparteixen directament 
des del Banc de Sang i Tei-
xits. 

“L’arribada 
de vacunes ha 

baixat un 10%. 
Esperem anar-les 

recuperant” 

Vic

EL 9 NOU

La Guàrdia Urbana de Vic va 
desallotjar dilluns un acte 
de protesta al restaurant La 
Reciclària de Vic. El local 
havia difós a través de les 
xarxes socials la convocatòria 
d’un berenar de 5 a 7 de la 
tarda, fora de l’horari que 
permeten les restriccions, al 
qual van acudir una quinzena 
de persones sense mascareta 
i sense respectar la distància 
de seguretat. 

Karin van Veen, propietà-

ria de l’establiment, restava 
importància a l’efecte devas-
tador de la Covid-19 i en el 
marc de l’1 de febrer, Dia 
Mundial de la Desobediència 
Civil, carregava contra les 
mesures de prevenció i el seu 
impacte en l’activitat econò-
mica.

Els agents de la Guàrdia 
Urbana van desallotjar els 
assistents al berenar, que van 
abandonar el restaurant de 
manera pacífica, i van aixecar 
acta dels fets. L’Ajuntament 
de Vic assegura que multarà 
la propietària.
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Un vehicle de la Guàrdia Urbana, dilluns a La Reciclària de Vic

La Guàrdia Urbana multarà la propietària

Desallotgen un berenar contra les 
restriccions en un restaurant de Vic

Reforcen el 
seguiment de la 
pandèmia amb 
55 nous gestors

Manresa L’Agència de Salut 
Pública ha reforçat l’equip de 
seguiment dels casos positius 
de Covid-19 a la Catalunya 
Central amb 55 nous gestors. 
Se sumen a la quarantena 
de persones que s’han anat 
incorporant a l’equip de 
vigilància epidemiològica ja 
des del juny de l’any passat. 
Aquesta setmana, i amb l’ob-
jectiu d’encabir els nous pro-
fessionals, l’agència també 
ha canviat d’ubicació a dins 
de Manresa ciutat. En el cas 
de Vic compta amb un espai 
a l’antic Hospital de la Santa 
Creu.
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Teresa Sabater és llicenciada en Medicina i Cirurgia. Entre el 2005 i el 2017 va dirigir el Sector         Sanitari Osona

estancats i la baixada s’ha 
anat tornant més i més lenta.

La bona notícia és que als 
hospitals no hi ha hagut un 
nou pic de pacients ingres-
sats?

És això que comentàvem, 
potser no hi ha un pic, però 
tampoc s’acaben de buidar. 
Estem estabilitzats. 

També s’ha de tenir en 
compte que les estades acos-
tumen a ser llargues…

Hem vist que a vegades 
han de passar setmanes per-
què es percebi als hospitals 
que baixa la incidència de 
casos. Sí que s’ha de des-
tacar que a Osona, tret del 
moment més crític de la pan-
dèmia, s’ha pogut mantenir 
bastant l’activitat ordinària. 

Tot i això, hem acabat l’any 
2020 amb llistes d’espera més 
llargues que les del 2019?

No.
Semblaria que ha de ser al 

revés...
Durant el primer trimestre 

va entrar molt poca gent a 
les llistes d’espera, hi havia 
menys consultes i els esfor-
ços es van bolcar en l’atenció 
de la Covid-19. Des de l’estiu 
els centres també han fet 
un esforç molt important 
per intentar recuperar, si no 
tota, gran part de l’activitat 
que es va haver d’ajornar 
llavors. Això és un èxit tenint 
en compte que actualment 
s’han incrementat els temps 
de neteja i preparació entre 
visita i visita o cirurgia. Arri-
bar a compensar-ho tot era 
un repte, però s’hi ha respost 
amb molta empenta.

Abans de la pandèmia, el 
CHV estava negociant amb 
el Servei Català de la Salut 

per revertir un infrafinan-
çament que des de la direc-
ció qualifiquen d’històric. 
Vostè admet que existeix?

La majoria d’entitats pro-
veïdores consideren que l’ac-
tivitat que fan hauria d’estar 
més ben finançada. És un 
tema complicat, no tothom té 
la mateixa cartera de serveis, 
no totes les estructures són 
iguals… I sí que és veritat 
que s’hi treballa. Puc assegu-
rar que aquest 2020 des del 
Servei Català de la Salut hem 
intentat garantir que l’aten-
ció a la Covid-19 no suposés 
una despesa extra als centres 
ni desequilibrés els seus 
pressupostos.

Entre la pandèmia i les 
eleccions, vol dir que hi ha 
marge de millora a curt ter-
mini?

La majoria de programes 
per al 2021 es basen en la 
realitat actual, és a dir que 
mantenen un reconeixement 
de sobreactivitat i sobrecos-
tos. Mentre la pandèmia no 
estigui controlada, l’objectiu 
és que els centres no hagin 
de patir pel vessant financer.

A l’edició de dilluns expli-
càvem que recentment s’ha 
reorganitzat el sistema sani-
tari català per coordinar 
decisions i canalitzar fluxos 
de pacients. El CHV forma 
part del clúster de la C-17, 
que té l’Hospital Clínic de 
Barcelona com a referència. 
En què millorarà això la 
vida dels pacients?

Històricament ja existien 
un seguit d’hospitals que tre-
ballaven de manera coordina-
da per ajudar-se mútuament 
amb algunes especialitats. 
Ara s’ha acabat d’endreçar. 
A efectes pràctics el Clínic 
pot aportar expertesa, oferir 
formació als professionals, 
o acollir pacients si n’hi ha 
necessitat. Els altres hiverns 
se’ns complicava molta gent 
de la grip i podia passar que 
tinguéssim les nostres UCI 
plenes. Llavors el SEM valo-
rava on derivar. Amb aquest 
sistema, els cinc clústers 

representen un circuit prees-
tablert, com un acord que el 
germà gran sempre ajudarà 
el petit. L’objectiu és ser 
més eficients, optimitzar els 
recursos i garantir l’equitat.

Si se segueix la lògica de 
la C-17, en aquest clúster no 
hi hauria de figurar també 
l’Hospital de Campdevànol? 

Jo puc parlar per la Regió 
Sanitària de la Catalunya 
Central. Les carreteres van 
com van, però cadascú deci-
deix com se sent més còmode 
a l’hora de treballar.

La majoria de consultoris 
de pobles petits han anat 
reobrint, però encara en 

queden alguns de tancats. 
Tornaran a la normalitat?

Els pocs que falten respo-
nen a temes organitzatius de 
personal o bé s’està avaluant 
si compleixen amb les mesu-
res de prevenció de la Covid-
19: tenir opció de ventilar, 
sectoritzar espais… Un cop 
superada la pandèmia han de 
recuperar l’activitat.

I hi ha solució per als que, 
com Manlleu o Torelló, 
necessiten més espai? 

Amb Manlleu hi treballem 
des de fa molt temps. Encara 
no tenim calendari, però la 
voluntat és esponjar el CAP 
amb un nou model de mòduls 
pensats expressament per a 
l’atenció primària.

“No hem acabat 
l’any amb llistes 

d’espera més 
llargues que les 

del 2019” 

“Amb els 
cinc clústers 
hospitalaris 

volem garantir 
l’equitat”

Certificat 
d’universitat 
segura per a 
la UVic-UCC 

Vic

EL 9 NOU

La UVic-UCC ha obtingut un 
certificat que avala els pro-
tocols que s’estan aplicant 
als seus campus i edificis 
per prevenir la Covid-19. 
El segell arriba després de 
diversos mesos d’auditoria 
externa a càrrec de l’empresa 
TÜV Rheinland, que destaca 
diversos punts forts en la 
gestió de les mesures, des de 
l’encert de reduir el nombre 
d’accessos i fer control de 
temperatura i mascareta a 
totes les recepcions fins al se-
guiment dels casos positius i 
de contactes estrets. Des de 
la universitat expliquen que 
també ha estat ben valorat 
l’ús que s’ha fet dels equips 
de protecció individual 
(EPI) i la gran quantitat de 
dispensadors de gel hidroal-
cohòlic repartits pels edificis, 
incloses aules, laboratoris, 
despatxos i espais compar-
tits. Segons el director de 
l’Àrea d’Infraestructures i 
Serveis Generals de la UVic, 
Arnau Bardolet, “en tot el 
procés de la pandèmia la 
seguretat de la comunitat 
universitària ha estat una 
prioritat i el segell que hem 
aconseguit ens diu que ho 
estem fent bé”.

La implantació de la figura 
de l’agent Covid-19 és una 
altra de les mesures que 
posen en relleu des del cen-
tre, igual que haver obert un 
portal específic al Campus 
Virtual amb certificats d’au-
toresponsabilitat i d’acredi-
tació i informacions que van 
des de com reservar espai per 
dinar fins a quin procés cal 
seguir en cas de contraure la 
malaltia.

• ConvenCionals
• DesborDants
• amb fusta
• amb Coberta
• amb hiDromassatge...

· botiga amb tot tipus de complements i accessoris
· Pressupostos a mida

piscinesmartí

pol. ind. mas Galí · c. Lleida, 3 · GUrB · tel. 637 527 329 · www.piscinesmarti.com

ara és el moment!
No esperis més i truca
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Protestes dels treballadors
Vic Mentre el comitè d’empresa de Girbau 
negocia amb la direcció mesures alterna-
tives a l’ERO, els treballadors han iniciat 
mobilitzacions. Divendres passat van fer 
una acció de protesta davant la fàbrica de la 

carretera de Manlleu i aquest dimarts van 
portar la seva reivindicació al mercat de 
la plaça Major. Per aquest divendres hi ha 
previstes dues marxes lentes que sortiran 
de l’aparcament del Decathlon a 3/4 d’1 i a 
les 2 del migdia.
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Vic

Víctor Palomar

Els quatre grups polítics 
de l’Ajuntament de Vic 
–JxCat, ERC, Capgirem Vic i 
PSC– han acordat fer “front 
comú” per intentar evitar 
que l’expedient de regulació 
d’ocupació que ha presen-
tat l’empresa Girbau acabi 
amb l’acomiadament de 76 
persones. Des de l’equip de 
govern, que van mostrar 
la seva preocupació per la 
situació que està vivint l’em-
presa en el ple de dilluns, es 
van comprometre a mantenir 
els contactes tant amb la 
direcció com amb els sindi-
cats per trobar una sortida 
a la baixada de facturació 
provocada per la crisi de la 
Covid-19 i el seu impacte en 
el sector turístic. “Farem tot 
el possible perquè no hi hagi 
aquests acomiadaments”, va 
sentenciar Josep Arimany, 
primer tinent d’alcalde i pre-
sident de Creacció. 

La petició la van formular 
els grups de l’oposició en el 
ple de dilluns. Des d’ERC, 
Josep Lluís Garcia va recor-
dar que Girbau, amb prop 
de 500 treballadors, és una 
empresa líder mundial en el 
sector de la bugaderia indus-
trial i que les conseqüències 
de l’ERO “van molt més enllà 
de l’enorme impacte a nivell 

social que té per a les 76 
famílies afectades”. Segons 
Garcia, la pèrdua d’aquests 
llocs de treball en una 
empresa industrial i tecnolò-
gica agreuja la situació d’un 
mercat laboral de la comarca 
“precaritzat per una part de 
la indústria agroalimentà-
ria”. Per això va qualificar la 

decisió com “un cop dur per 
a la comarca, i la indústria 
d’Osona”. 

Capgirem Vic va defensar 
la feina que estava fent el 
comitè d’empresa per evi-
tar “uns acomiadaments 
traumàtics” i va demanar 
a l’equip de govern que se 
sumés a l’oposició i mostrés 

el seu rebuig a l’expedient 
de regulació d’ocupació. 
Carla Dinarès va reclamar 
també que la direcció de Gir-
bau justifiqui la necessitat 
dels acomiadaments perquè, 
segons ells, encara no ho ha 
fet. Pel PSC, Carme Tena va 
fer una crida perquè l’alcal-
dessa, Anna Erra, demani si 

Front comú de tots els grups 
municipals de Vic per evitar  
els 76 acomiadaments a Girbau

L’equip de govern es va comprometre a fer el possible perquè no s’executi l’ERO previst “La pandèmia 
colpeja fort”

Vic

V.P.

Les xifres que està deixant 
la pandèmia en l’economia 
de Vic i la comarca d’Osona 
“són esgarrifoses”, segons 
Josep Arimany, president 
de Creacció, l’agència 
d’emprenedoria, innovació 
i coneixement. Arimany 
va recordar que l’atur s’ha 
incrementat a la capital 
osonenca un 26% durant 
el 2020. Aquest gener s’ha 
tancat amb 3.132 persones 
sense feina a la ciutat de 
Vic. “La pandèmia colpeja 
fort” i ha deixat una taxa 
d’atur superior al 12% i 
sense signes de recupera-
ció. Segons Arimany, hi ha 
997 empreses de Vic que 
han presentat expedients 
de regulació temporal 
d’ocupació (ERTO), que 
han afectat uns 8.500 tre-
balladors.  

és necessària la mediació de 
la Generalitat perquè s’arribi 
a una situació favorable per 
als treballadors. 

“Aquí ens posarem tots 
d’acord”, va respondre 
Arimany. “Estem al costat 
dels treballadors i de l’em-
presa, perquè és una gran 
companyia tecnològica i hem 
de donar-li tot el suport”, va 
assegurar. L’alcaldessa tam-
bé va mostrar-se favorable 
a aquest “front comú” i es 
va comprometre a informar 
la resta de grups munici-
pals per si s’han de prendre 
decisions per ajudar aques-
ta empresa i totes les que 
tenen dificultats en aquests 
moments tan complicats”.

Vals de compra  
per al comerç local

Vic L’Ajuntament de Vic 
destinarà una partida de 
150.000 euros per reimpulsar 
el comerç de proximitat a 
través d’uns vals de consum 
que els veïns es podran des-
carregar des d’una aplicació 
i anar a comprar. El ple va 
aprovar per unanimitat la 
modificació de crèdit per 
poder activar la nova campa-
nya a partir del mes de març 
que suposarà “una injecció 
important de diners” per a 
aquest sector econòmic de la 
ciutat, segons va explicar la 
regidora de Promoció Econò-
mica, Ocupació i Comerç, Bet 
Piella. Des d’ERC, Roger Mas 
va aplaudir la iniciativa però 
va demanar que en altres 
ocasions es doni també un 
caire social prioritzant que 
els vals de consum siguin 
sobretot per a persones a 
l’atur o amb un ERTO.

Pla estratègic  
de subvencions
Vic Amb el vot favorable de 
tots els grups municipals, el 
ple va aprovar el primer pla 
estratègic de subvencions. 
Es tracta d’una mesura que 
preveu la llei des de l’any 
2003 però que a Vic encara 
no s’havia aplicat. La regido-
ra Núria Homs va assegurar 
que es tracta d’un “exercici 
de transparència” per “posar 
ordre” a les subvencions que 
es donen des de l’Ajunta-
ment. Un total de 2,4 milions 
d’euros del pressupost es 
donen en subvencions a per-
sones o entitats sense ànim 
de lucre. Un 30% és per a 
suport, ajuts i beques a famí-
lies i persones joves; el 28% 
són subvencions a la cultura, i 
un 16%, al foment de l’esport 
i la cohesió social. Des de 
Capgirem, Roger Cumeras va 
criticar que s’hagi trigat 18 
anys a tenir el pla estratègic.

Una variant 
alternativa per l’est
Vic Capgirem Vic va dema-
nar al govern si tenien 
constància de la voluntat 
de la Diputació de fer una 
carretera que enllaçaria des 
de la rotonda de les Quatre 
Estacions fins a la carretera 
de Santa Eugènia i que evita-
ria el coll d’ampolla de Can 
Fontseca. Des del govern van 
negar saber-ne res. 

Lloguer de l’edifici  
de la Clínica de Vic
Vic Responent a una pregun-
ta de Capgirem, el govern va 
informar que l’edifici de la 
Clínica de Vic és propietat 
del Servei Català de la Salut 
i que dels 9.893 metres qua-
drats, un total de 7.342 els 
ocupa el CHV. La resta ho té 
llogat la Clínica de Bayés i 
l’any passat va pagar 91.715 
euros per fer-ne ús.

ERC portarà al síndic de greuges 
un canal de WhatsApp de JxCat
Vic

V.P.

El moment de més tensió 
del ple de dilluns va ser en 
el torn de precs i preguntes 
quan la portaveu d’ERC, 
Maria Balasch, va anunci-
ar que portarien al síndic 
de greuges el possible “ús 
fraudulent” d’un canal de 
WhatsApp que durant l’inici 
de la pandèmia informava 
de temes del coronavirus i 
de la ciutat de Vic. Balasch 
va denunciar que posterior-
ment es va convertir “en un 
canal de publicitat de JxCat a 
Vic i de l’alcaldessa”. Segons 
ella, hi pot haver hagut un 
ús irregular de les dades de 
“persones que es van apuntar 
a un canal per tenir informa-
ció de la ciutat i no de JxCat”. 

L’alcaldessa, Anna Erra, 
visiblement molesta amb la 
intervenció de Balasch, va 
celebrar que finalment sigui 
el síndic de greuges qui es 
pugui pronunciar per aclarir 
que “no hi ha res irregular” 
després de les denúncies que 
ha fet el grup d’ERC al ple 
i en comissions. “No és un 
canal de l’Ajuntament, és un 
canal privat, que va crear un 
partit i que en el moment 
inicial del confinament per 
la pandèmia ens va semblar 
que l’havíem d’utilitzar per 
donar informació del coro-
navirus”, va assegurar. Erra 
va dir que la gent que hi és 
se l’ha informat que és un 
canal de JxCat i ha donat el 
seu consentiment en dues 
ocasions per rebre la infor-
mació.
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Anar a votar presencialment el pròxim 14 de febrer és segur. El govern de la 
Generalitat i els ajuntaments han adoptat un conjunt de mesures per fer-ho 
possible. El Departament d’Acció Exterior, Relacions Institucionals i Transpa-
rència ha elaborat un protocol, que ha aprovat el Procicat i al qual ha donat el 
seu suport la taula de partits, amb adequacions dels col·legis electorals i reco-
manacions adreçades a la ciutadania per poder celebrar una jornada electoral 
amb els mínims riscos per a la salut i el màxim de garanties per exercir el dret a 
vot. A tots els centres de votació hi haurà un responsable de seguretat sanitària 
assignat per cada ajuntament que s’ocuparà de vetllar pel compliment dels pro-
tocols.
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Per a un 14-F segur
El govern pren totes les mesures per garantir unes eleccions segures

El govern recomana a la 
ciutadania que portin el 
sobre de votació prepa-
rat de casa per tal d’agi-
litzar el procés i passar el 
menor temps possible als 
col·legis. També subrat-
lla la importància que els 
electors respectin les fran-
ges horàries establertes a 
l’hora d’accedir als centres 
de votació: de 9 a 12 hores 
per a les persones vulne-
rables, de 12 a 19 hores 
per a les persones sanes i 
de 19 a 20 hores per a les 
persones contagiades i 
confinades.
En aquestes eleccions, 
només podrà entrar al 

centre de votació la per-
sona que ha de votar. Úni-
cament podran accedir 
acompanyades les perso-
nes que necessitin assis-
tència. Els electors hauran 
de seguir estrictament les 
cues organitzades i mante-
nir la distància física d’1,5 
m. Aquells qui no tinguin el 
vot a punt, no podran sor-
tir-ne per recollir papere-
tes, ni avançar-se a l’inte-
rior del centre. A banda de 
la petició del vot preparat, 
el govern ha fet una apos-
ta pel vot per correu, que 
en aquesta ocasió es pot 
fer de forma integral sense 
sortir de casa. 

El dia dels comicis, els locals electorals estaran degudament preparats per ser llocs 
segurs. Aquests espais han de tenir unes característiques concretes i s’adequaran amb 
l’objectiu de reduir al màxim el temps d’estada al seu interior, especialment a les sales de 
votació, així com el creuament de persones. 

Quins requisits compliran els locals electorals?

· Ser pavellons o espais grans que permetin un espai de com a mínim 2,5 m2 per perso-
na.

· Garantir una ventilació constant i adequada a l’afluència prevista. 
· Disposar de punts d’accés i sortida independents.
· Permetre mantenir les distàncies de seguretat: 2 m entre meses, així com 1,5 m entre 

els seus membres i entre meses i electors.
· La seva ubicació ha de fer possibles les cues al carrer. 

Com s’organitzaran?

· Hi haurà cues preferentment a l’exterior per evitar aglomeracions, on cal respectar la 
distància d’1,5 m. Als espais interiors, l’ordre d’aquestes cues es garantirà amb l’ús de 
tanques, cintes o altres sistemes similars. 

· Les cabines de votació es distribuiran de forma que es garanteixi la privacitat dels 
votants sense necessitat de passar les cortines i es definiran fluxos de sentit únic en 
l’accés i la sortida.

El protocol de protecció, neteja i desinfecció

· L’ús de la mascareta és obligatori, tant a l’interior com a l’exterior dels centres.
· Es netejaran i desinfectaran els col·legis abans, durant i després del seu ús. A l’interior 

de les cabines de votació es farà amb freqüència, d’acord amb els criteris tècnics de 
salut.

· Els punts d’accés als col·legis i les cabines de votació comptaran amb dispensadors 
de gel hidroalcohòlic.

Mesures als col·legis electorals En arribar al local electoral, 
als membres de la mesa 
se’ls prendrà la temperatu-
ra, que haurà de ser infe-
rior a 37,5 graus. Els dies 
previs als comicis, Salut els 
oferirà poder-se fer un test 
d’antígens al CAP que els 
pertoqui. A més, se’ls pro-
porcionarà un kit personal 
amb material de protecció 
i desinfecció, que inclou 
un vestit protector homo-
logat per a l’última franja 
de votació del dia, de 19 
a 20 hores. Els membres 
de la mesa tindran en tot 
moment l’acompanyament 
d’un o més responsables 
de seguretat sanitària de 
local electoral.
A l’hora de votar, a dife-
rència de la resta d’elec-
cions, els membres de la 
mesa no tocaran el docu-
ment d’identificació dels 
votants, però sí que retira-
ran el paper que tapa l’ur-
na abans de demanar als 
electors que introdueixin el 
sobre.
Durant el recompte se’ls 
facilitarà una mascareta 
FFP2 i guants d’un sol ús, 
es mantindrà la distància 
de seguretat entre perso-
nes i es garantirà que en la 
sala on es fa l’escrutini hi 

ha l’aforament equivalent a 
2,5 m per persona.
La figura del responsable 
de seguretat sanitària és 
una de les novetats desta-
cades d’aquests comicis. 
N’hi haurà entre 3.000 i 
5.000, mínim una perso-
na per col·legi i s’ocupa-
rà d’organitzar i controlar 
l’accés ordenat dels elec-
tors al col·legi, tot assegu-
rant que es mantenen les 
distàncies de seguretat 
establertes per evitar el 
contacte entre persones. 
També s’encarregarà de 
garantir l’ús de la masca-
reta en tot moment, així 
com la neteja de mans 
dels electors i membres de 
les meses. 
Tant els membres de les 
meses com la persona 
responsable de segure-
tat sanitària dels col·legis 
rebran una formació espe-
cífica per respectar i fer 
respectar les mesures i fer 
un bon ús del material que 
se’ls facilitarà.
Podeu consultar tota la 
informació sobre les mesu-
res de seguretat establer-
tes per les eleccions al 
Parlament de Catalunya 
del pròxim 14 de febrer al 
web parlament2021.cat.

Mesures per als membres 
de les meses

Mesures per als votants
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Vic

V.P.

Les negociacions dels tre-
balladors de l’Ajuntament 
de Vic per a la valoració de 
llocs de treball han pujat de 
to els últims dies. Divendres 
passat, els representants de 
la secció sindical SPL-CME, 
que representa agents de la 
Guàrdia Urbana, es van aixe-
car de la taula de negociació 
després d’escoltar la primera 
proposta que se’ls va fer des 
de l’Ajuntament i han anun-
ciat protestes. Una d’elles, 
la de parlar i escriure només 
en castellà, ha provocat una 
allau de queixes a través de 
les xarxes socials. Una altra 
de les accions de protesta 
anunciades a EL 9 NOU era 
deixar de fer funcions de 
manera simultània –com a 
mesures de protesta perquè 
en la valoració dels llocs de 
treball consideren que no 
es té en compte aquesta sin-
gularitat de la seva feina– i 
d’aquesta manera ja avisaven 

que “l’atenció al ciutadà no 
serà tan àgil i ràpida com 
s’espera”. A efectes pràctics, 
segons la regidora de Convi-
vència i Seguretat, Bet Fran-
quesa, no ha tingut repercus-
sió. “El primer dia hi va haver 
algun agent que parlava en 
castellà per les emissores 
internes, però no hi ha hagut 
queixes per part dels ciuta-

dans”, segons la regidora res-
ponsable de la Guàrdia Urba-
na. Aquesta no és la primera 
vegada que sindicats de la 
Guàrdia Urbana utilitzen la 
llengua per pressionar en les 
negociacions laborals. L’any 
1999, amb Jacint Codina a 
l’alcaldia, ja ho van fer, però 
en aquella ocasió la decisió es 
va prendre per unanimitat de 
tots els agents en una assem-

blea. També la Policia Local 
de Torelló, un any després, 
va fer una protesta semblant 
parlant només en castellà per 
reclamar millores.

Des del sindicat policial 
SPL-CME, denuncien que 
hi ha “manca d’empatia per 
part de l’Ajuntament” en 
relació amb les tasques que 
realitzen aquests treballadors 
municipals i que els agents 
estan a l’espera d’aconseguir 
“una retribució justa” des 
de l’any 2015. La regidora 
de Convivència i Seguretat 
explica que s’està a l’inici de 
la negociació i que els repre-
sentants d’aquest sindicat es 
van aixecar de la taula sense 
presentar cap contraoferta, 
com sí que han fet altres sin-
dicats. Franquesa defensa la 
feina que s’està fent des de 
Recursos Humans de l’Ajun-
tament i des de la regidoria 
per arribar a un acord amb 
els treballadors, però criti-
ca les posicions de màxims 
que es reivindiquen per part 
d’aquest sindicat.

· Amb coneixements 
d’electromecànica.

· Si pot ser amb experiència.

Dirigiu-vos al correu 
comercial@metall-nord.com

o al telèfon 93 882 02 75

Necessitem uNa
persoNa per 

treballar

EMPRESA EN EXPANSIÓ DEL SECTOR DE
FUSTERIA INDUSTRIAL, TERRES DE FUSTA I MOBILIARI

BUSQUEM UN/UNA COMERCIAL I UN MAQUINISTA
PER A WEINIG

COMERCIAL
per a zona Barcelonès Nord, Girona i Andorra

Funcions: �Visita a fusters, botigues de mobles, estudis
de decoració, etc. Per a prospecció, captació i
fidelització de clients.

Requisits: �Professional amb experiència demostrable en el
sector, actitud comercial i dedicació total. Perfil
molt comercial, do de gents. Amb vehicle propi.

S’ofereix: Contracte laboral, salari fix + incentius.
�Incorporació immediata en empresa sòlida ubicada
a Osona Nord.

Interessats: Envieu CV a: lanovafusteria@gmail.com

· Incorporació immediata.
· Feina estable.

Es necessita 

TÈCNIC LABORAL O
GRADUAT SOCIAL
Per a assessoria laboral,
fiscal i comptable a Vic

A3eco, contractes, nòmines, S. Social, models 
111 i 190, autònoms, sistema RED, SILTRA, etc.

opalogestion@gmail.com
Tel. 93 628 98 00
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L’oposició de Sant 
Vicenç denuncia 
que el govern fa 
un ús partidista de 
les xarxes socials 

Sant Vicenç de Torelló

G.R.

Els dos regidors a l’oposició 
d’Independents per Sant 
Vicenç, Vila-seca i Borgonyà 
han denunciat al síndic de 
greuges que consideren que 
l’equip de govern fa un “ús 
partidista dels mitjans de 
difusió municipals, inclosos 
els telemàtics com les xarxes 
socials” i que no se’ls permet 
participar-hi. La queixa la van 
presentar a l’octubre, recorda 
el portaveu, Sergi Barragan, 
perquè consideren que “la 
informació tendenciosa i 
partidista s’havia convertit 
en habitual”, apunta Barra-
gan. Posen com a exemples 
que quan es va explicar el 
cartipàs no hi van posar els 
regidors de l’oposició, els 
vídeos que ha publicat l’alcal-
de informant i demanant als 
veïns que es quedessin a casa 
durant la pandèmia, o els dar-
rers pressupostos en què con-
sideren que hi hauria de cons-
tar la seva opinió. El síndic va 
respondre la setmana passada 
i suggereix al consistori que 
adopti “mesures adreçades a 
garantir la participació” dels 
regidors i grups i que aprovi 
“un reglament que reguli 
les condicions d’accés i d’ús 
d’aquests mitjans”. 

L’alcalde, Èric Sibina (S-
AM), assegura que no utilit-
zen les xarxes com a mitjans 
partidistes, que ho fan de 
forma institucional. Està “sor-
près” perquè l’oposició “mai” 
els ha fet arribar cap queixa al 
respecte, de manera que “ens 
ha arribat a través del síndic”. 
Diu que “valorarem aquest 
suggeriment” i apunta que els 
grups tenen mitja pàgina al 
butlletí municipal i que tin-
dran un espai a la pàgina web.

Un sindicat de la Guàrdia Urbana 
de Vic demana als agents que parlin 
en castellà per reclamar millores
Negocien la valoració dels llocs de treball i les retribucions

És la segona vegada en un mes que una avaria afecta les mateixes 200 llars

Sant Quirze, de nou, 18 hores sense llum

Sant Quirze de Besora

G.R.

Dues avaries en la mateixa 
línia elèctrica que a finals 
de desembre han tornat a 
deixar 18 hores sense submi-
nistrament elèctric 200 llars 
de Sant Quirze aquesta set-
mana. El tall va ser dimecres 
a primera hora de la tarda i 
el servei no es va restablir 

del tot fins dijous a la tarda. 
Quan ja portaven 18 hores 
sense llum, dijous al matí la 
companyia elèctrica Endesa 
els va instal·lar un generador. 
L’alcalde, David Solà (SP-
CUP), ha fet notar de nou el 
malestar pels talls elèctrics 
que han afectat de nou els 
mateixos habitatges que 
al desembre, també en ple 
hivern, quan van quedar 20 

hores sense llum en una zona 
on, assegura, hi viu molta 
gent gran. Solà exigeix un 
pla de millora a la companyia 
perquè no es torni a repetir. 
Des d’Endesa, expliquen que 
van resoldre una primera ava-
ria però va tornar a saltar per 
una segona que va costar de 
detectar en un tram soterrat. 
Des de la companyia “lamen-
tem que hagi passat”.

L’Ajuntament 
diu que el 

seguiment ha 
estat mínim

Sorpresa per 
l’inici imminent 
de la prova 
pilot a la Guixa

Sentfores-La Guixa

T.V.

La Diputació de Barcelona 
ha comunicat als ajunta-
ments de Santa Eulàlia de 
Riuprimer i Muntanyola que 
dimarts començarà la prova 
pilot per pacificar el trànsit 
al carrer Major de Sentfores-
La Guixa. Això implica que la 
via passarà dels dos sentits 
de circulació actuals a un 
de sol i que s’hi instal·laran 
semàfors per donar pas alter-
natiu als vehicles de banda i 
banda. 

La notícia ha agafat per 
sorpresa els consistoris 
veïns. En un comunicat 
conjunt, els alcaldes de 
Muntanyola i Santa Eulàlia 
asseguren que s’havia pactat 
amb l’ens provincial no ini-
ciar la prova fins que s’hagi 
normalitzat una mobilitat 
ara molt alterada per la pan-
dèmia. També temen que 
portar-la a terme en aquestes 
circumstàncies es tradueixi 
en haver-la d’allargar durant 
mesos, i que s’obtinguin 
dades irreals a conseqüència 
del confinament i les restric-
cions. “Estem francament 
sorpresos i decebuts”, escri-
uen Carles Morera i Txevi 
Rovira. 

Al text posen en relleu que 
la Diputació tampoc els ha 
fet arribar un document al 
qual s’havia compromès ana-
litzant possibles alternatives 
i demanen una vegada més 
una explicació detallada de 
l’actuació als veïns. 

Ripoll recorda  
les víctimes  
de la Guerra Civil

Ripoll Les víctimes dels 
bombardejos que l’aviació 
franquista va infligir a la vila 
de Ripoll els últims dies de 
gener i el 5 de març de 1939 
tenen aquesta setmana un 
espai per al record, amb la 
reproducció de fotografies 
recordant els fets en els 
espais afectats pels projectils. 
Paral·lelament, el canal de 
YouTube de Ripoll Cultura 
ha habilitat part del docu-
mental sobre la Guerra Civil 
que l’Ajuntament ripollès va 
encarregar fa uns anys, amb 
testimonis directes d’aquell 
episodi negre en la història 
recent del poble. Un cop 
superada la pandèmia, la 
comissió per la recuperació 
de la memòria històrica té 
previst establir un format per 
recordar anualment les vícti-
mes dels bombardejos. J.R.

Anuncieu-vos a la borsa
de treball

Per a més informació
truqueu al telèfon
93 889 49 49 
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El confinament en llima l’oferta i provoca queixes dels usuaris

La demanda de l’autobús urbà   
de Vic cau un 59% el 2020

Vic

EL 9 NOU

Segons les dades facilitades 
per l’Associació de Municipis 
per la Mobilitat i el Transport 
Urbà (AMTU), la demanda 
del servei d’autobús urbà a 
la ciutat de Vic va caure un 
59% durant el 2020 respecte 
a l’any anterior. Aquesta cai-
guda situa la capital d’Osona 

com la quarta població de 
Catalunya associada a l’AM-
TU amb el percentatge de 
davallada més elevat pel que 
fa a l’ús d’aquest servei de 
transport.

Des de l’AMTU s’apunta a 
l’arribada de la pandèmia i la 
reducció de mobilitat associa-
da com a principal motiu per 
explicar la disminució d’usu-
aris. De fet, en les dades que 

han facilitat s’hi aprecia un 
clar punt d’inflexió a partir 
del març, quan la caiguda és 
del 49%. En els mesos d’abril 
i maig –en ple confinament 
rigorós de la població–, els 
percentatges són del 96% i el 
92%, respectivament. Entre 
el juny i el desembre la caigu-
da en comparació amb l’any 
anterior va disminuint però 
es manté en unes xifres eleva-

des, tancant el desembre amb 
el 58%.

En el cas de Vic, més enllà 
de l’evident incidència pro-
vocada per les restriccions de 
mobilitat per frenar la pandè-
mia, hi ha una altra variable 
que va ser clau en la lenta 
recuperació d’usuaris. A par-
tir del març, els horaris es van 
adaptar a una rebaixa de la 
demanda i la normalitat en el 
servei no es va restablir fins 
aquest mes de gener. Això va 
provocar moltes queixes dels 
usuaris –que no el van tornar 
a utilitzar perquè no encaixa-
va amb les seves necessitats–, 
i de l’Ajuntament, que va 
reclamar a Sagalés el restabli-
ment total del servei.

Perquè no ens 
fotin el tren celebra 
el vuitè aniversari

Torelló En el vuitè aniversari 
de la plataforma Perquè no 
ens fotin el tren, l’entitat en 
defensa de l’R3 va repassar 
a través d’un comunicat 
els èxits aconseguits en tot 
aquest temps i també els 
reptes que cal afrontar per 
assolir l’objectiu de disposar 
d’un transport ferroviari 
digne. Entre les majors satis-
faccions s’hi apunta “fer 
entendre a qui té la capacitat 
real de decisió i el poder per 
millorar la línia que aquesta 
és una lluita que es pot gua-
nyar”, així com haver situat 
el focus mediàtic en l’R3. 
D’altra banda, es fa un toc 
d’atenció “a la progressiva 
degradació del servei” que 
els usuaris han detectat 
en l’últim any i que afecta 
aspectes com la puntualitat, 
la megafonia, l’interior dels 
trens o la seva freqüència de 
pas, perjudicada amb l’elimi-
nació d’alguns trajectes.

Talls a l’R3 pel 
desdoblament entre 
Parets i la Garriga

Torelló Les obres de desdo-
blament de l’R3 entre Parets 
i la Garriga comportaran dos 
talls de circulació de trens 
que es faran durant dos 
estius consecutius: un any 
afectarà el tram entre Parets 
i Granollers-Canovelles, 
i l’altre entre Granollers-
Canovelles i la Garriga. La 
connexió mentre no hi hagi 
servei de tren entre aquestes 
estacions es farà amb auto-
bús per carretera. El que no 
està clar és si els talls seran 
els anys 2022 i 2023 o el 2023 
i 2024. El projecte per des-
doblar la via entre Parets i 
la Garriga s’hauria de licitar 
aquest 2021, segons el coor-
dinador del Pla de Rodalies, 
Pere Macias. L’objectiu és 
que les obres puguin comen-
çar a finals d’aquest any o 
principis del 2022.

Els usuaris de l’R3 reclamen una 
aposta en ferm per l’accessibilitat 

Renfe ha adaptat gairebé la totalitat dels combois però encara hi ha mancances en estacions
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Un aparcament per a persones amb mobilitat reduïda a l’estació de Manlleu

Vic

Guillem Freixa

Carme Canyelles i Carla Tor-
tadès fa anys que no van en 
tren. “El darrer cop que ho 
vaig intentar, no me’n vaig 
sortir”, explica Tortadès, que 
com Canyelles va en cadira 
de rodes. Totes dues diuen 
que no hi ha bona informació 
vinculada a l’accessibilitat “ni 
dels trens ni de les estacions”, 
i això fa que el transport fer-
roviari no els deixi marge “ni 
a la improvisació ni a l’auto-
nomia”, generant sempre una 
sensació d’incertesa “perquè 
no sabem mai amb què ens 
trobarem”. En aquest sentit, 
recorden que perquè una 
estació de trens sigui accessi-
ble per a persones amb diver-
sitat funcional “no n’hi ha 
prou que hi hagi un ascensor, 
sinó que a més ha de funcio-
nar”. En els últims temps, són 
diversos els usuaris i platafor-
mes com Perquè no ens fotin 
el tren que han denunciat que 

hi ha una manca de fidelitat 
en el servei. I això afecta 
les persones amb diversitat 
funcional però també usuaris 
amb problemes visuals –la 
megafonia és imprescindible– 
o auditius, en el cas que no hi 
hagi pantalles informatives.

La fotografia de l’accessibi-
litat en les estacions de l’R3 

en el moment de començar la 
redacció del Pla de Rodalies 
el 2018 era realment preocu-
pant. En l’informe s’indica 
que en el tram entre Vic i 
Barcelona hi ha 13 estaci-
ons amb andanes inferiors 
a 200 metres, 7 amb altura 
d’andana no ajustada a la 
normativa i 15 sense accés 

per a persones amb mobi-
litat reduïda. Des de Renfe 
s’apunta que s’han fet inter-
vencions en estacions amb un 
elevat volum de passatgers 
com Mollet-Santa Rosa i Vic, 
i es marca el desdoblament 
Parets-La Garriga i el Cen-
telles-Vic com un moment 
clau per intervenir en la resta 
d’estacions d’aquest tram. 
Renfe va comunicar aquesta 
setmana que ha adaptat a tra-
vés d’una actuació en el vagó 
central tots els cotxes de la 
sèrie 447 –molt habituals en 
l’R3–, assolint que el 80% de 
tot el parc de Rodalies ja sigui 
accessible.

Pel que fa a les intervenci-
ons en estacions per millorar 
l’atenció a l’usuari i disposar 
de l’equipament de pantalles, 
megafonia i el seu correcte 
manteniment, el Pla de Roda-
lies de Catalunya que s’ha 
començat a executar aquest 
any preveu una dotació de 30 
milions d’euros per al període 
2021-2025. 

Nova pala llevaneu 
a Sant Joan

St. Joan de les Abades-

ses Sant Joan ha adquirit 
una pala llevaneu per 
netejar els carrers estrets 
en episodis de nevades. 
La pala es pot adaptar a la 
màquina d’escombrar que 
s’utilitza habitualment i 
ha tingut un cost de 4.735 
euros. L’Ajuntament n’hau-
rà de pagar menys de mil 
gràcies a una subvenció de 
la Diputació de Girona. Fins 
ara Sant Joan ja disposava 
de dues pales grans per a 
carreteres i camins. J.R.
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Una vida sota el pont
L’uruguaià Brian Carvalho va arribar fa tres mesos a Ripoll. Està superant les inclemències 
de l’hivern a la intempèrie després d’haver rebutjat els espais oferts pels serveis socials

Ripoll

Jordi Remolins

La imaginació popular va im-
posar al segle XX la imatge 
de rodamons i indigents vi-
vint a sota d’un pont, afavo-
rint algunes expressions avui 
dia irreproduïbles en tant 
que políticament incorrec-
tes, en referència a algunes 
ètnies. Més enllà de casos 
molt puntuals, els ripollesos 
no estàvem acostumats a 
veure gent dormint al carrer. 
La crisi de la Covid-19 ha 
propiciat que l’últim estiu i 
tardor s’hagin vist sensesos-
tres passant la nit al caixer 
que CaixaBank té a la plaça 
de Sant Eudald, una circums-
tància que també es va repro-
duir en altres poblacions de 
la comarca com a Sant Joan 
de les Abadesses. En l’última 
sessió que l’alcalde, Jordi 
Munell, va oferir per respon-
dre preguntes dels vilatans 
a través d’Instagram, va ex-
plicar la presència d’un jove 
que viu sota el pont de l’Ar-
quet, i que malgrat haver-li 
proposat ajuda per part dels 
serveis socials del municipi i 
de diferents cossos policials, 
l’havia declinat.

Brian Carvalho va arribar 
a Ripoll a mitjans de novem-
bre passat. Anteriorment ja 
hi havia estat a la primavera, 
viatjant amb una altra per-
sona, que fins i tot el va con-
vidar a passar la nit a l’hotel 
on s’hostatjava. Però després 
de trobar una flassada, la va 
utilitzar per abrigar-se del 
fred nocturn a una de les 
muntanyes que envolten el 
poble, i l’endemà la va guar-
dar a sota d’una arcada del 
pont del ferrocarril. Quan 
més tard va tornar a Ripoll 
després d’haver estat a la 
costa del Garraf, va trobar un 
espai en un altre pont veí, el 
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Brian Carvalho rep amb amabilitat el periodista a qui li explica com la vida l’ha portat fins a Ripoll

de l’Arquet, a sobre del riu 
Freser i molt a prop de l’ai-
guabarreig amb el Ter. A un 
dels extrems hi ha unes esca-
les que es van construir per 
tal de servir com a sortida 
d’emergència de la discoteca 
que havia ocupat els baixos 
de l’edifici veí. Al replà 
inferior d’aquest espai hi 
va instal·lar el més impres-
cindible que necessita per 
viure, en constatar que no 
estava ocupat per ningú més. 
Una taula on menjar, unes 
cadires, un petit sofà, un 
matalàs, catifes, una cortina 
i cartons per preservar-se de 
les inclemències climàtiques 
conformen el petit habitacle 
que s’ha procurat.

La temperatura de diu-
menge a les 7 del vespre 
no era tan agressiva com 
ho havia estat les setma-
nes anteriors, però tampoc 
convidava a parar la fresca. 
Jo mateix havia estat tres 
vegades al replà on sobre-
viu Carvalho, però no havia 
tingut la sort de trobar-lo. 
La quarta va ser la bona. Bai-
xant les escales vaig pregun-
tar si podia afegir-me a la 
reunió que mantenia amb un 
conegut que de tant en tant 
li dona un cop de mà, Crisan 
Rada, un romanès establert a 
Ripoll. L’amabilitat amb què 
Carvalho diu que ha estat 
tractat al poble és la mateixa 
que ell va aplicar per rebre’m 
i satisfer la meva curiositat.

El caràcter itinerant de 
Carvalho va iniciar-lo ja al 
seu país, Uruguai. És origi-
nari de Paysandú, una ciutat 
fronterera amb l’Argentina, 
de més de 75.000 habitants. 
Actualment té 30 anys, 

però ja després d’acabar 
els estudis i provar algunes 
feines que no van acabar de 
fructificar va començar a 
viatjar per Sud-amèrica. Més 
tard “també tenia ganes de 
conèixer Europa, els països 
mediterranis i fins i tot més 
enllà”, explica. I així va ser 
com va arribar a Catalunya. 
A Ripoll afirma que “m’han 
rebut bé”, si bé encara no 
hi té molts amics. Algunes 
persones li porten aliments 
per menjar, i ell ho agraeix. 
Fa setmanes li van mostrar 
una casa deshabitada per si 
volia dormir entre parets i 
sota sostre, però ell prefe-
reix plantejar-se el futur en 
el medi natural. De fet, és 

complicat trobar-lo de dia al 
pont de l’Arquet “perquè de 
dia vaig a la muntanya i no 
torno a baixar al poble fins 
al vespre”. El seu objectiu 
immediat és quedar-se a viu-
re al bosc.

Fer-ho a sota un pont no és 
agradable, però a Carvalho 
li sembla millor que no pas 
en un dels allotjaments que 
li van proposar els serveis 
socials. Els va agrair aquella 
possibilitat, “encara que pre-
fereixo estar aquí, on m’hi 
trobo prou bé”, diu amb un 
fil de veu agradable. Aquest 
estil de vida té els seus 
inconvenients. Per rentar-se 
té el riu a tocar, tot i que les 
necessitats afirma que acos-
tuma a fer-les al bosc. Prop 
de la llera hi ha els animals 
naturals d’aquest àmbit, com 
ara rates. Fins ara no l’han 
molestat massa: “N’he vist 
una, una vegada”, assenyala. 
Paradoxalment i encara que 
no ha tingut problemes de 
cap mena, en una ocasió un 
nen va entrar al lloc on té les 
seves coses i se li va endur 
una bossa amb caramels que 
havia trobat, que posterior-
ment va tornar a recuperar 
no gaire lluny d’allà.

Durant els dos mesos 
que porta a Ripoll, ha estat 
buscant feina “però no he 
tingut sort”, lamenta. El fet 
de no tenir papers li dificul-
ta de trobar-ne. Alguns dies 
durant les festes de Nadal 
se’l va poder veure practi-
cant malabars, una de les 
seves aficions, en diferents 
espais públics del municipi. 
Posava una gorra a terra i 
començava a practicar, però 
la policia el va informar que 
no podia fer-ho. Mentrestant 
continua enfrontant-se a 
un clima molt diferent del 
d’Uruguai, que lluny d’inco-
modar-lo “em sembla inte-
ressant” pel contrast que li 
ofereix. El futur dirà on por-
ta aquest rodamon que ha 
trobat aixopluc ni que sigui 
provisional i precari a Ripoll, 
content que si bé molta gent 
no pot entendre el seu estil 
de vida, com a mínim el res-
pecten.

Té 30 anys  
i és originari 

de la ciutat de 
Paysandú

Agraeix com 
l’han rebut. Hi 
ha gent que li 
porta menjar

Nom i cognoms .........................................................................................................................................
Telèfon ...................... Mòbil....................... Correu electrònic ........................................................
Població .......................................................................... És subscriptor:                  SÍ                  NO

Guanyadora: Maite Pascuet,
de Folgueroles

Guanyadors del mes de gener

Per participar en el sorteig, ompliu aquesta butlleta i feu-la arribar a la redacció d’EL 9 NOU:
pl. de la Catedral, 2, de Vic, abans del 14 de febrer de 2021. Sorteig dia 15 de febrer de 2021

Guanyadora: Eva Rovira,
de Vic

Guanyador: Gregori Silvestre,
de Vic

Divendres, 5 de febrer de 202114
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Torelló

Guillem Rico

L’Ajuntament de Torelló 
activarà la setmana que ve el 
sistema de regulació del tràn-
sit als carrers del nucli antic 
a través de càmeres lectores 
de matrícules en període de 
proves. Aquesta setmana han 
quedat de nou instal·lades les 
càmeres als diferents acces-
sos, uns aparells que ja es van 
posar el febrer de l’any passat 
i que es van treure mesos 
després perquè van patir 
bretolades i les van pintar 
amb esprai. Ara s’iniciarà un 
període de proves i es preveu 
que a partir del mes d’abril 
ja s’apliquin les sancions que 
consten al reglament que 
va aprovar el ple l’octubre 
passat. Així, tots els vehicles 

que entrin al nucli antic sense 
tenir la matrícula registrada 
perquè hi viuen o sense un 
dels motius que es consideren 
justificats rebrà una sanció 
de 56 euros. Segons el regidor 
de Serveis Territorials, Adrià 
Jaumira (ERC-JpT), entre 
aquests supòsits hi ha la càr-
rega i descàrrega d’objectes 
pesants, els subministra-
ments, els serveis d’emergèn-
cies i persones amb mobilitat 
reduïda.

Aquesta setmana s’han 
començat a repartir els 
fulletons informatius entre 
els veïns de la zona perquè 
puguin registrar els vehicles, 
un tràmit que, comenta el 
regidor, també es podrà fer 
per via telemàtica. A finals de 
mes es preveu fer una reunió 
informativa amb els veïns i 

reglament de les càmeres i es 
van tornar a activar els pilons 
automàtics, una mesura que 
s’havia instal·lat el 2013 i que 
segons l’antic govern de CiU 
patia avaries mensuals. Tal 
com van acordar amb el PSC, 
s’activaran totes les càmeres 
tret de la de l’accés pel carrer 
Capsavila.

D’altra banda, s’ha instal-
lat el radar pedagògic i el 

semàfor per controlar la velo-
citat al cèntric carrer Sant 
Bartomeu, una mesura que va 
decidir també l’antic govern 
i que s’activa ara, ja que com 
recorda Jaumira per al 2019 
no hi havia partida i no ho 
van adjudicar fins a finals de 
2020. Segons el regidor, si els 
vehicles circulen a més de 20 
quilòmetres per hora es posa-
rà en vermell el semàfor que 
hi ha al final del carrer. A tra-
vés d’una càmera es farà una 
foto als qui se’l passin i això 
comportarà multes de 200 
euros i la retirada de 4 punts 
del carnet de conduir.

comerciants de la zona per 
resoldre dubtes. En el cas de 
recollides d’objectes pesants 
en comerços, d’entrada hau-
ran de ser els comerciants 

qui, a través d’una aplicació 
mòbil, hauran de fer les 
autoritzacions. Ara fa un any, 
l’equip de govern no va tro-
bar el suport per aprovar el 

L’Ajuntament inicia la fase informativa i de proves de control d’accés als carrers del centre
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Aquesta setmana s’ha instal·lat el radar pedagògic al carrer Sant Bartomeu

Activen el 
control de 

velocitat al carrer 
Sant Bartomeu 

Passar amb cotxe pel nucli antic 
de Torelló suposarà una sanció 
de 56 euros si no està justificat

    PUBLICITAT Serveis
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AMB EL SUPORT DECOL·LABORADORS
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Aconsegueix un descompte en
inscriure’t i fer un pagament únic, 

abans del 15 de març

INSCRIPCIONS
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Campdevànol

Isaac Muntadas

Un total de 22 comerços, 
pimes i autònoms s’han 
beneficiat de les subven-
cions per a la reactivació 
econòmica del pla de xoc 
impulsat per l’Ajuntament de 
Campdevànol arran de la crisi 
sanitària. El consistori havia 
previst una partida de 37.000 
euros, però només n’ha 
atorgat uns 7.500. El regidor 
de Serveis Econòmics, Lluís 
López (JxCampdevànol), va 
recordar a l’últim ple que 
l’import mínim de les sub-
vencions era de 100 euros i el 
màxim, de 400. En total s’hi 
van presentar 25 sol·licituds 
(tres es van desestimar per no 
complir els requisits), quan el 
consistori havia calculat que 
s’hi podien acollir uns 120-
130 negocis i persones, una 
xifra baixa tenint en compte 
que se n’havia fet molta 
publicitat. La nota positiva és 
que l’Ajuntament ja treballa 
en una segona fase d’ajudes 
que es veuran reflectides al 
pressupost del 2021.

Des de l’oposició, Andreu 
Acosta (ERC) va criticar que 
el pla de xoc de Campdevànol 
“ha estat dels últims a posar-
se en marxa”. López ho va 
atribuir al fet que el consis-
tori va estar sense secretari 
des del mes de juliol fins a 
mitjans de desembre. Acosta 
va dir que ERC havia propo-
sat un paquet d’ajudes per 

un import de 150.000 euros: 
“Finalment, va ser de 107.000 
euros extrets de modificaci-
ons pressupostàries de parti-
des com la de la festa major 
i altres subvencions”. També 
va qüestionar si determina-
des sumes de diners s’havien 

reservat per al més necessari.  
López va deixar clar que el 
consistori no podia assumir 
unes ajudes de 150.000 euros 
i que en el cas del Torrent 
de la Cabana, per exemple, 
necessitaven contractar infor-
madors durant tres mesos.

Només el 18% dels negocis de Campdevànol 
han demanat acollir-se al pla de xoc municipal

Ajudes amb 
poca requesta

Càmeres per 
vigilar els incívics

Campdevànol Arran de la 
publicació al Facebook de 
l’Ajuntament d’una sèrie 
d’àrees de contenidors 
amb escombraries al seu 
voltant, el consistori va 
recordar que es podia mul-
tar els incívics amb fins a 
3.000 euros i que s’estaven 
plantejant la instal·lació 
de càmeres de videovigi-
lància en aquestes zones. 
El portaveu d’ERC, Toni 
Riera, va demanar si 
aquesta mesura “anava de 
veritat”, ja que els sem-
blava “una bajanada”. “Jo 
sempre dic les coses de 
veritat, encara que a vega-
des rigui una mica. S’està 
valorant”, va contestar-li 
l’alcaldessa, Dolors Costa.

Les bosses que van recollir els agents dels Mossos, dissabte passat

Llencen bossetes de marihuana des 
del cotxe quan fugien dels Mossos  

Hi ha dos detinguts, a qui s’acusa de múltiples delictes

Roda de Ter

EL 9 NOU

Els Mossos d’Esquadra van 
detenir dos veïns de Roda de 
18 i 25 anys després que s’es-
capessin d’un control policial 
preventiu dissabte passat a 
la carretera BV-5222 i en la 
fugida llencessin bossetes de 
marihuana per la finestra del 
cotxe. Va ser pels volts de les 
5 de la tarda quan el vehicle 
amb els dos ocupants va fer 
mitja volta i va fugir en veu-
re els agents. En adonar-se’n 
la policia els va seguir dins 
del poble i van veure com 
els joves conduïen de forma 
temerària i van cometre 
diverses imprudències, fins 

al punt que diversos vianants 
van haver d’adaptar-se per no 
ser atropellats. Finalment, el 
cotxe va topar amb la vorera 
d’una rotonda i els joves van 
fugir corrent en direccions 
oposades. Els agents van se-
guir-los i en van atrapar un, 
el més jove. Van recuperar 
les 28 bossetes de marihuana 
que havien llençat i en van 
trobar quatre més a dins del 
cotxe. Al primer detingut se 
l’acusa d’un delicte contra la 
salut pública i desobediència 
greu i va quedar en lliber-
tat pendent que el jutge el 
requereixi. El conductor del 
vehicle, el noi de 25 anys, 
el van detenir dimecres a 
les 3 de la tarda a Vic i se 
l’acusa del mateix que al seu 
company, i també de conduc-
ció temerària, resistència i 
desobediència a agents de 
l’autoritat, per conduir sense 
carnet i posar greument en 
perill la circulació. Tots dos 
estan pendents de la citació 
judicial, segons expliquen 
des dels Mossos.

Demanen tres anys de 
presó a un professor 
d’hípica per tocar el 
cul a una menor

Vilallonga de Ter L’Audièn-
cia de Girona va jutjar dime-
cres un professor d’hípica de 
Vilallonga que s’enfronta a 
tres anys de presó per tocar 
el cul a una menor. El cas va 
tenir lloc el gener del 2019 
quan segons va declarar la 
menor, que llavors tenia 15 
anys, va intentar acariciar 
l’euga que solia muntar però 
l’animal no es deixava. Ales-
hores, ella i el professor van 
entrar a la quadra i hauria 
estat quan l’home la va abra-
çar i li va fer els tocaments. 
Segons l’Agència Catalana de 
Notícies, l’acusat nega els fets 
i atribueix la denúncia a una 
“esbroncada” que li va clavar 
a l’alumna aquell dia. La fisca-
lia l’acusa d’un delicte d’abús 
sexual i sol·licita tres anys de 
presó i que no es pugui apro-
par a ella durant 10 anys.
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residència
dels munts

Plaça nova , 1 
sant boi de lluçanès
93 857 80 56

4 9 5 3
9 3 2 4 7
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3 2 9
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6 9 5 1 3
1 4
8 3 7 6 1

El sudoku és una eina per prevenir el deteriorament cognitiu.
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La Generalitat demana informació més detallada a l’empresa promotora
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Vista panoràmica de l’empresa Liquats Vegetals de Viladrau

Viladrau

G.F.

El Departament de Territori i 
Sostenibilitat ha determinat 
que la proposta de l’empresa 
de Viladrau Liquats Vegetals 
per realitzar 27 prospeccions 
a la zona del Montseny amb 
l’objectiu de detectar quins 
punts serien els més ade-
quats per realitzar-hi pous 
d’aigua per a ús industrial 
“pot tenir efectes adversos 
significatius sobre el medi 
ambient”. Així ho recull l’in-
forme d’impacte ambiental, 
una decisió que suposa un 
fre al projecte però que no 
l’atura del tot. De fet, el 
document amb data de 19 de 
gener fa un seguit de matisa-
cions: d’una banda, recomana 
no executar set pous ubicats 

a l’espai de la Xarxa Natura 
2000 i de l’altra, en cas que 
Liquats Vegetals vulgui 
seguir amb el projecte, recla-
ma informació més detallada 
en el marc d’unes condicions 
específiques. Des de l’em-
presa de Viladrau expliquen 
que iniciaran la redacció 
d’un pla més concret on es 
deixarà clar quin seria l’ordre 
de prioritats en les prospec-
cions, de quina manera es 
faria i amb quin objectiu. 
Un cop realitzat aquest nou 
informe haurà de tornar a 
superar l’avaluació d’impacte 
ambiental i finalment seria 
l’Agència Catalana de l’Aigua 
(ACA) qui acabaria acceptant 
o no el projecte.

En el document d’impacte 
ambiental emès aquest gener 
també es fa referència al 

projecte impulsat per l’Ajun-
tament amb la voluntat de 
construir un nou pou de 
captació d’aigua a la zona 
de Puigdot. En aquest àmbit 
s’apunta que podria anar 
endavant sempre que s’apli-
quin unes “mesures pre-
ventives i correctores” que 
s’indiquen en l’informe. Des 
del consistori, l’alcaldessa, 
Noemi Bastias, fa una valora-
ció positiva d’aquesta decisió 
“ja que van endavant els dos 
projectes municipals per 
millorar l’abastament”. Un és 
la reforma de sis captacions 
ja existents “que ens perden 
molta aigua”, i l’altre és la 
construcció del pou de Puig-
dot, que permetria arribar a 
aqüífers més profunds molt 
útils en moments de sequera.  
Vinculat amb l’aqüífer de 

Puigdot, Liquats Vegetals 
va demanar connectar-hi 
una canonada directa fins 
a la seva fàbrica. L’informe 
ambiental recull que aquesta 
infraestructura, d’uns 2.200 
metres, també pot tenir un 
gran impacte en l’entorn per 
on passi i insta l’empresa a 
buscar altres alternatives si 
en vol fer ús.

D’altra banda, l’Ajuntament 
de Viladrau va comunicar 

aquest dijous que les analí-
tiques realitzades per l’ACA 
després de l’episodi d’es-
cuma a la riera Major pro-
cedent de Liquats Vegetals 
determinen que no va pro-
vocar cap afectació a nivell 
ecològic i biològic. L’Ajunta-
ment va explicar que l’infor-
me quedarà a disposició de 
la població i que continuaran 
vetllant perquè els protocols 
de protecció s’apliquin.

Fre al projecte per buscar nous 
pous per captar aigua al Montseny

de Manlleu i Centelles, per 
un altre robatori en grau de 
temptativa a Folgueroles. 
En aquest cas una víctima 
va alertar que hi havia tres 
persones intentant entrar a 
casa del seu pare, i que quan 
es van veure sorpreses li van 
llançar un tornavís i van fugir 
en un vehicle que els Mossos 
van localitzar posteriorment 
a la C-17. Aturar-lo no va ser 
fàcil, però finalment es va 
poder detenir les dues perso-
nes que hi viatjaven al nucli 
urbà de Centelles i la inves-
tigació continua oberta per 
localitzar el tercer implicat. 
En dies previs també s’havia 
detingut dos homes de 36 i 
18 anys, veïns de Manlleu, 
per robar ordinadors por-
tàtils, aparells electrònics i 
joies en una casa de Manlleu 
i una altra de Roda.

Ripoll

J.R.

L’aparició d’un crani humà 
al voral d’un camí del barri 
d’Engordans de Ripoll ha 
activat una investigació per 
determinar-ne l’origen. El 
va trobar un veí i va avisar 
els Mossos d’Esquadra, que 
alhora van activar la Unitat 
d’Investigació i un metge fo-
rense, el qual està treballant 
per descobrir-ne la procedèn-
cia i ubicar-lo en el temps. 
A l’entorn on va ser trobat 
no hi havia cap altra resta 

humana, un indici que ha 
servit per excloure’n mòbils 
delictius. Fonts de Mossos 
també descarten que es fes 
servir per a cap mena de ce-
rimònia ritual, i més aviat es 
decanten per pensar que el 
tenia a casa alguna persona 
que se’n va voler desprendre 
i va deixar el crani en un 
entorn rural. Abans de l’exis-
tència de reproduccions de 
plàstic, era habitual que els 
estudiants de Medicina en 
tinguessin de reals obtinguts 
de fosses desenterrades per 
serveis funeraris.

Al voltant no hi havia més restes humanes

Investiguen l’origen d’un 
crani humà trobat a Ripoll

Manlleu

EL 9 NOU

La Policia Local de Manlleu 
i els Mossos d’Esquadra van 
detenir dilluns dos veïns de 
la ciutat de 27 i 22 anys com 
a presumptes autors d’una 
temptativa de robatori amb 
força. Pels volts de les 10 
del vespre, un testimoni va 
avisar que havia vist dues 
persones saltant la tanca del 
jardí d’una casa. Quan van 
arribar al lloc dels fets, els 
agents van detectar que la 
porta d’accés al menjador i la 

cuina estava forçada. A dins 
s’ho van trobar tot regirat 
i a les golfes, una claraboia 
oberta amb accés a la teula-
da. Quan van mirar a fora, hi 
van veure dos homes estirats. 
Els lladres van intentar fugir 
cap a finques veïnes, però 
els Mossos i la Policia Local 
els van interceptar i arrestar. 
Tots dos tenien antecedents 
i van passar a disposició 
del jutjat de Vic l’endemà 
dimarts.

Aquest mateix dia la policia 
també va detenir un noi i una 
noia de 21 i 19 anys, veïns 

Els últims dies s’han detingut sis lladres a Osona

Intent de robatori a Manlleu 
amb fugida per les teulades

    PUBLICITAT Serveis
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Pere Guix
i Solà

Després de dos anys,

la distància impedeix un petó i una abraçada,

però mai un sentiment.

Els que t’estimem i no t’oblidem mai.

Manlleu, febrer de 2021

2n aniversari Teresa Giralt
i Homedes

Ha mort cristianament el dia 30 de gener, a l’edat de 85 anys.

A.C.S.

Les seves germanes, Neus i Antònia; nebots, cosins i tota la fa-
mília, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen que la tin-
gueu present en les vostres oracions i us agraeixen les mostres 
de  condol.
També volen donar les gràcies a l’equip de metges, infermeres 
i tot el personal de l’Hospital Universitari de Vic, l’Hospital de 
la Santa Creu i la Residència, pel seu caliu humà i les atencions 
rebudes.

Vic, febrer de 2021

Divendres, 5 de febrer de 202118

Calldetenes

T.V.

El ple de Calldetenes va 
recuperar dilluns les tres 
mocions sobre el futur de les 
Adoberies que s’havien reti-
rat a última hora de l’ordre 
del dia de la sessió del mes 
passat. Després de discutir-
les i modificar-les en el marc 
de la tot just creada Comissió 
d’Urbanisme, es van aprovar 
per unanimitat les propostes 
de CPF-ERC i PeM-Amunt, 
que inclouen demanar als 
propietaris un nou projec-
te de reparcel·lació, que es 
reservi sòl per a habitatges 
de protecció pública o que el 
consistori insti l’equip redac-
tor del POUM a no permetre 
les obres fins que hi hagi 
redactat el nou planejament. 
El regidor d’Urbanisme, Abel 
Blancafort (JxCalldetenes), 
va insistir una vegada més 
que ha de ser aquest equip 
qui prengui la decisió sobre si 
s’ha de paralitzar o no el pro-
jecte, mentre que CPF-ERC 
i PeM-Amunt van repetir 
que, en cas que no es pugui 

A la taula de l’equip redactor
Calldetenes preveu adjudicar aquest mes l’elaboració del POUM. L’empresa que 

l’assumeixi haurà de decidir si paralitza el projecte d’urbanització de les Adoberies 

aturar, com a mínim ha de 
complir la legalitat vigent 
i seguir les projeccions del 
POUM. Al debat hi van inter-
venir també Roger Pradell 
(JxCalldetenes), per celebrar 
que la feina a la Comissió d’Ur-
banisme es tradueixi en con-
sensos, i Miquel Riera, que va 
augurar que els propietaris 
del sector recorreran a la via 
judicial: “Estem d’acord en els 
eixos de les mocions, per això 

les aprovem, però ells tenen 
uns drets adquirits, com les 
inscripcions al Registre de la 
Propietat, l’elaboració dels 
plans parcials, els IBI urbans 

que paguen o les cessions que 
van fer al seu moment”.

El text que presentava 
el col·lectiu Adoberies No, 
amb qui l’Ajuntament es 
reuneix aquest divendres 
a la tarda, no va prosperar. 
JxCalldetenes hi va votar en 
contra al·legant un altre cop 
que la decisió sobre parar 
el projecte l’ha de prendre 
l’equip redactor del planeja-
ment, un POUM que ja està a 
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La Comissió d’Urbanisme, reunida per primera vegada el dilluns 25 de gener

la fase final d’adjudicació. 
El ple de dilluns també va 

aprovar les bases reguladores 
dels pressupostos participa-
tius per a l’any 2021, els pri-
mers de la història del poble. 

Compten amb una partida de 
15.000 euros i, contràriament 
al que s’havia anunciat d’en-
trada, la ciutadania no només 
podrà votar els projectes, 
sinó també presentar-ne.

Trasllat del casal 
d’avis i l’esplai
Calldetenes Tal com reco-
llia EL 9 NOU del passat 
18 de desembre, l’equip 
de govern té previst tras-
lladar el casal d’avis de 
l’edifici de l’ajuntament 
al casal parroquial, la 
qual cosa implicarà pagar 
un lloguer de 800 euros 
mensuals al Bisbat de Vic. 
Mitjançant aquest canvi 
de peces, al juny l’esplai 
també abandonarà el local 
del carrer del Mig per anar 
a la plaça 1 d’Octubre. 
L’oposició no avala la pro-
posta. Segons Màrius Valls 
(CPF-ERC), el casal parro-
quial no compleix les con-
dicions per donar servei a 
gent gran. Proposen com a 
alternativa adequar el ves-
tíbul de l’ajuntament.

Vic

E.P.

La presencialitat obligada en 
alguns exàmens universita-
ris i la manca de flexibilitat 
per fer-ne alguns en línia va 
provocar malestar dins del 
col·lectiu d’estudiants de la 
UVic-UCC, que a través de la 
veu del president del Consell 

d’Estudiants, Sergi Ferri, 
afirmen que “si es poden fer 
exàmens, també s’haurien 
de poder fer classes”, a més 
de criticar la rigidesa per 
part de la universitat i “la 
injustícia que suposa per als 
estudiants d’Infermeria, que 
se’ls obliga a desmatricular 
les pràctiques si realitzen 
exàmens en línia, quan la 

Malestar entre estudiants de 
la Universitat de Vic per la 
presencialitat dels exàmens

majoria diuen que no se 
senten segurs assistint a fer 
els exàmens a la universitat 
sense els EPI amb què estan 
acostumats a treballar”. 

Davant d’aquesta manca 
de contacte entre estudiants 
i universitat, es va plantejar 
“fer alguna acció reivin-
dicativa”, la qual cosa va 
quedar descartada després 
de la creació d’una comissió 
per “supervisar de manera 
conjunta totes les queixes 
i treballar plegats”, com 
afirma la vicerectora de la 
UVic-UCC, Cristina Vaqué. 
Aquesta comissió, pactada 
entre totes dues parts, per-
metrà “fer un seguiment 

de prop i reunir-nos cada 
15 dies per valorar la situ-
ació, ja que els estudiants 
volem tornar a les aules”, 
apunta Ferri, que hi afegeix 
que “sentim que hem estat 
abandonats pel govern”. En 
aquest sentit, Vaqué destaca 
que “nosaltres ens regim per 
l’acord a què s’ha arribat amb 
les universitats, intentant 
ser el màxim de coherents 
possible en una situació que 
és extremadament complexa. 
Hem de trobar l’equilibri que 
ens permeti mantenir tan-
ta presencialitat com sigui 
possible amb assegurar el 
compliment de les mesures 
necessàries”.

Manlleu sanciona 
els joves que 
apareixen en un 
vídeo incomplint 
les mesures Covid

Manlleu

EL 9 NOU

La Policia Local de Manlleu 
ha identificat diversos joves 
que apareixen en un vídeo on 
es veuen desenes de nois reu-
nits i sense mascareta. El clip 
ha corregut els últims dies a 
través de les xarxes i l’Ajun-
tament destaca que ha estat 
clau per saber qui hi havia a 
la trobada. En alguns casos es 
tracta de persones reincidents 
–també havien participat en 
una festa que es va desallotjar 
el 9 de gener– i s’enfronten a 
multes per reiteració de 3.000 
a 60.000 euros. També s’està 
investigant la responsabilitat 
de l’organització de l’esde-
veniment, amb sancions que 
podrien arribar a 600.000. A 
través de la gravació de les 
càmeres de videovigilància 
d’un forn de pa recentment 
també s’ha pogut identificar 
dos joves que hi van entrar a 
robar. El consistori diu que 
estan relacionats amb altres 
delictes i que se’ls han instru-
ït diligències.

El ple va aprovar 
les bases dels 
pressupostos 
participatius

S’ha acordat crear una comissió per abordar-ho
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Tira endavant la proposta dels alcaldes, que val dos terços menys del previst

Faran un accés nou a la C-17 des de 
Montesquiu després d’un any amb 
la via tallada a causa del ‘Glòria’

Montesquiu

Guillem Rico

Ara fa poc més d’un any el 
temporal Glòria va provocar 
noves esllavissades a l’anti-
ga N-152, el vial d’accés a la 
C-17 en sentit Ripoll des de 
Montesquiu. Des de llavors, 
la carretera està tallada i els 
veïns d’aquest municipi i els 
de Sora han de recular i anar 
a fer la volta per Sant Quirze 
quan han d’anar cap al Ripo-
llès, ja que la carretera està 
tallada per seguretat. Aquest 
dilluns, però, el Departa-
ment de Territori i Soste-

nibilitat va acordar amb els 
ajuntaments del Bisaura fer 
un accés alternatiu a Sora i 
Montesquiu, un projecte que 
podria estar executat a finals 
d’any i que tindrà un cost 
inferior a la proposta inicial 
de la Generalitat.

El projecte actual pre-
tén fer un ramal nou per 
evitar el pas pel tram que 
ara està tallat. L’alcalde de 
Montesquiu, Jaume Romeu 
(JxCat), es mostrava satisfet 
pel fet que des del departa-
ment han fet cas de la pro-
posta que els van fer al juliol 
en una visita in situ. Llavors 

els plantejaven estabilitzar el 
talús, en què periòdicament 
hi havia despreniments, 
fent un reforç estructural, 
una mesura de la qual no 
en veien clara l’efectivitat i 
que tenia un cost d’entre 1,5 
i 1,8 milions. L’alternativa, 
més segura i que es portarà a 
terme, valdrà 450.000 euros. 
Consistirà en aquest nou 
ramal de 3.000 metres que 
anirà directament des de la 
rotonda de Montesquiu fins 
a la C-17. Romeu, amb tot, 
lamentava que “hem perdut 
quatre o cinc mesos” amb el 
projecte anterior. Ara, segons 

El nou traçat, de color taronja, costarà 450.000 euros. L’inicial era d’1,5 milions

St. Joan de les Abadesses

Jordi Remolins

L’Agència Catalana de l’Ai-
gua (ACA) va exigir que la 
passera sobre el riu Ter que 
es va instal·lar el 2015 per 
permetre l’accés del passeig 
de la Puda a la Vila Vella 
pogués ser arrossegada en 
cas de riuada. L’alcalde sant-
joaní, Ramon Roqué (MES), 
va explicar que el model que 
s’hi va instal·lar era l’únic 
que es va consensuar amb 
l’ACA, que creia necessari 
que una crescuda del cabdal 
havia d’arrossegar les bigues 
i fustes de l’estructura. De fet 
Roqué va dir en el darrer ple 
que “les bases no estan cla-
vades a terra, i tant els cubs 
com les bigues i les fustes són 
flotants” accedint així a la 
voluntat de l’entitat.

Actualment la passera no és 
accessible. D’ençà del tempo-
ral Glòria que va arrossegar-la 
per segona vegada, només 
se n’ha assentat una de les 
bases afectades, aprofitant 
que calia entrar al riu a repa-
rar una fuita a un col·lector, 
per alhora refer l’escullera 
i estalviar part del cost de 
l’actuació. Fins que l’Ajunta-
ment no pugui garantir que 
no hi haurà més inundacions 
als horts veïns a causa d’un 
espigó trencat pel Glòria i que 
cal reconstruir, no es posaran 
de nou les bigues i la fusta de 
la passera, que es van poder 

recuperar. El mateix espi-
gó ja havia resultat afectat 
abans pel Leslie, que també va 
endur-se la passera el 2018.

El cap de l’oposició, Sergi 
Albrich (ERC), va qüestionar 
que el plantejament de la 
passera sigui el mateix per 
tercer cop, malgrat el resultat 
efímer que ha tingut fins ara, 
i va xifrar en 245.000 euros el 
cost que haurà tingut després 
de la pròxima reconstrucció. 
Albrich va demanar una alter-
nativa més resistent a possi-
bles riuades, amb major efici-
ència econòmica i ambiental, 
i va qüestionar la fusta de 
material tropical que incorpo-
ra, d’un cost de 8.000 euros.

Roqué va matisar que la 
xifra esmentada per Albrich 
és en realitat molt més baixa, 
i a més va justificar el materi-
al perquè la passera original 
“va venir subvencionada”. 
L’alcalde fins i tot va verbalit-
zar la possibilitat d’obrir un 
procés participatiu per dur el 
debat de la passera a tota la 
població, i va assenyalar que 
en el moment de construir-
se no hi havia cap indici que 
hi hauria dos temporals com 
els que ha patit Sant Joan els 
últims anys. Fins i tot va qua-
lificar l’obra “d’agosarada”, 
perquè ha de combinar la 
factibilitat econòmica i que 
alhora no se la pugui endur el 
riu. Tampoc va descartar que 
la seva construcció no hagi 
estat un error.

L’ACA va exigir que el Ter 
pogués endur-se la passera   
de Sant Joan en cas de riuada
Roqué va qualificar l’obra d’agosarada i va  
insinuar un procés participatiu per debatre-la

fonts de Territori, hi ha un 
període de dos mesos en què 
s’aprovarà el projecte i des-
prés es farà la licitació de les 
obres, que calculen podrien 
estar enllestides entre l’oc-
tubre i el novembre. Des de 
la Generalitat apunten que 
van fer una anàlisi geològica 

i geotècnica de la zona dels 
despreniments, per la qual 
cosa s’ha vist la necessitat de 
fer l’actuació en el nou tra-
çat. Segons Romeu, l’antiga 
N-152 quedarà tallada defini-
tivament, ja que no es tracta 
de cap pas en què hi hagin de 
circular veïns.



NOU9EL PUBLICITAT

Consulteu altres ofertes entrant a:
9club.el9nou.cat

Tel. Informació (de 9 a 13h)
93 889 46 59 

Informació i reserves: 93 886 93 60

Museu

C. Arquebisbe Alemany 5
08500 VIC

Tel. 93 883 32 79

Oferta
subscriptors

2x1
Presentant
el carnet
a taquilles

Museu

MUSEU ETNOGRÀFIC DE RIPOLL
Primer Museu d’etnografia de Catalunya

de Premi nacional de cultura 2012
Pl. de l’Abat Oliba s/n - Tel. 972 70 31 44 - Ripoll

museuderipoll@museuderipoll.org

Oferta
subscriptors

2x1
Presentant
el carnet
a taquilles

Museu

MUSEU DE LA XOCOLATA
Ubicat a l’antic convent de Sant Agustí,
el museu presenta un recorregut pels orígens 
de la xocolata fins a l’actualitat.

C. Comerç,36 - Barcelona - Tel. 93 268 78 78 - info@museuxocolata.cat

Oferta
subscriptors

2x1
Presentant
el carnet
a taquilles

Descobreix l’extraordinària 
col·lecció d’art medieval

i d’arts decoratives.
Pl. del Bisbe Oliba, 3 - Vic

Oferta
subscriptors

Museu

30% de
descompte
Presentant
el carnet
a taquilles

De dilluns a diumenge de 10 a 13.30 h
i el dimarts i el dissabte de 17 a 19 h

C. Major, 7 - Tel. 93 812 21 57
Folgueroles

info@verdaguer.cat - www.verdaguer.cat

Folgueroles:
poble natal del poeta

jacint verdaguer

Oferta
subscriptors

Museu

2x1
Presentant
el carnet
a taquilles

El coure, un conductor
de la història.

Ctra. C-17 km 73.5 - Les Masies de Vgà.
Tel. 93 859 56 37

www.museudelcoure.com

Oferta
subscriptors

Museu

2x1
Presentant
el carnet
a taquilles

C. del Museu, 4 - Isona Tel. 973 66 50 62
Reserves i informació a: museucd@parc-cretaci.com

www.parc-cretaci.com

Oferta
subscriptors

Museu

2x1
Presentant
el carnet
a taquilles

CATALunyA
En MInIATuRA
Viu una nova 
experiència!

www.catalunyenminiatura.com
Tel. 93 689 09 60

Torrelles de Llobregat

Oferta
subscriptors

Oci

2x1
en circuit de 
maquetes
 Presentant
el carnet
a taquilles

Autèntic espais per reviure com era, fa més de 100 anys,
viure i treballar a les colònies industrials de Catalunya

Ctra. C-16 km 78 - Pl. Puríssima Colònia Vidal (Puig-Reig)
 www.museucoloniavidal.org  - Tel. 93 829 04 58

Oferta
subscriptors

Museu

2x1
en la visita guiada
i en el preu de 
l’entrada general
presentant el carnet

Ctra. De la Mina, s/n - CARDOnA
T. 93 869 24 75

www.salcardona.com

Oferta
subscriptors

Museu

2x1
Presentant
el carnet
a taquilles

El Museu del Ter dóna testimoni de la vitalitat 
industrial del Ter mitjà, en dos dels seus sectors més 

representatius el tèxtil i les construccions mecàniques

Pg. del Ter, 2 - Manlleu - Tel. 93 851 51 76 - www.museudelter.cat

Oferta
subscriptors

Museu

2x1
Presentant
el carnet
a taquilles

C. de les Escoles s/n - Coll de nargó - Tel. 636417678
Reserves i informació a: info@dinosfera.com - www.dinosfera.com

Únic en la seva categoria!
Dinosfera us proposa Descobrir la reproDucció

Dels Últims Dinosaures D’europa.

Oferta
subscriptors

Museu

2x1
Presentant
el carnet
a taquilles

Descobreix milions d’anys d’història en un sol 
museu, recorrent l’era dels dinosaures,

els romans i l’edat medieval.

Amb motiu de les restriccions aplicades per la Covid-19, en totes les ofertes es recomana trucar abans per informar-se del límit 
d’aforament i fer  reserva prèvia
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Irene Gonzalo, amb un exemplar del llibre ‘De zero a quatre mil seixanta-un metres’, aquest dilluns 

La rodenca Irene Gonzalo recull en un llibre la seva experiència en un trasplantament de fetge

Roda de Ter

Guillem Rico

De zero a quatre mil seixan-
ta-un metres o com posar el 
marcador a zero per afrontar 
una nova vida. I l’inici del 
canvi la rodenca Irene Gon-
zalo el situa al 5 d’octubre de 
2019, una data que li quedarà 
gravada per sempre arran 
d’una trucada telefònica 
minuts abans de la mitjanit 
que ha suposat un abans i un 
després: l’avisaven per fer-li 
el trasplantament de fetge en 
poques hores.

Tot plegat es remunta al 
febrer de 2018 quan ingressa-
va a l’UCI de l’Hospital Uni-
versitari de Vic fruit d’unes 
febres molt altes, vòmits i 
mal de panxa. “No sabien 
massa què tenia” i la van aca-
bar traslladant a l’Hospital 
Clínic de Barcelona. Li van 
trobar una infecció al fetge 
que tampoc “no sabien d’on 
venia” i que li va suposar un 
ingrés d’un mes amb pics de 
40 graus de febre. Aquest era 
el primer de set ingressos, de 
mínim tres setmanes cadas-
cun, que seguirien el següent 
any i mig. El tercer cop que 
entrava a l’hospital, el juny 
del 18, un cop li va haver 
baixat la febre va començar 
a escriure. L’havien posat a 
la llista d’espera per fer un 
trasplantament, encara que 
aquesta era l’última opció. 
Va decidir plasmar el seu dia 
a dia, com una via d’escapa-
ment. 

Els símptomes van formar 
part del seu dia a dia, “ja 
me’ls sabia: em feia molt mal 
a la boca de l’estómac, tenia el 
fetge inflamat i em pressiona-
va” i això volia dir que “al cap 
d’un dia tindria febre” i que 
acabaria a l’hospital. Això li 

seu cos havia acceptat el nou 
òrgan i començaven uns 
controls setmanals que s’han 
anat espaiant en el temps. 
“A banda del que és derivat 
de l’operació no he tornat 
a tenir problemes amb el 
fetge”, assegura la jove, que 
ara té 25 anys. I ara ha passat 
de prendre 20 pastilles a 7, 
amb la idea que n’acabin sent 
dues de per vida. Al contra-
ri del que pot semblar, el 
trasplantament “no deixa de 
ser una altra malaltia i hi és 
per sempre”, per la qual cosa 
s’haurà de prendre medica-
ment sempre més, “immuno-
supressors que et baixen les 
defenses perquè el teu cos no 
ataqui aquest cos estrany que 
ha entrat dins teu”, de mane-
ra que “la medicació m’acom-
panyarà a tot arreu” i el seu 
cos “sempre serà més dèbil”. 

L’edat i que ja feia molt 
esport i es cuidava l’han 
beneficiat en la recupera-
ció, assegura. Abans ja feia 
esport, però ja en els 10 
mesos de treva “era una satis-
facció molt instantània, de 
sentir-te bé al moment i em 
va enganxar molt”, comenta 
Gonzalo. Era “una manera de 
tenir alguna cosa a fer quan 
sortís de l’hospital en què 
només depens de tu, m’aju-
dava posar reptes personals, 
al meu ritme i veure el cos 
millorar”. I en l’escriptura 
també hi ha hagut un canvi 
i una maduresa que es nota 
en l’evolució del llibre que 
ha finançat amb donatius a 
través d’un Verkami i que li 
ha publicat l’editorial El Punt 
Volat. 

La malaltia i el trasplanta-
ment “m’han fet replantejar 
la vida”, ha canviat d’estudis 
i algunes maneres de fer, i 
de fet fins que s’hi ha trobat 
“no sabia tot el que hi havia al 
darrere”.

Però també s’ha marcat 
nous reptes que ha assolit, i 
com diu el títol del llibre en 
molts sentits ha passat “de 
zero a quatre mil seixanta-un 
metres”.

Trasplantada a una vida nova

va estroncar el dia a dia. Des-
prés d’haver fet altres estudis 
aquell any havia accedit a 
l’Institut del Teatre, però “ho 
vaig haver de deixar”. Les 
estades a l’hospital –les qua-
tre primeres– van continuar 
fins a finals d’agost. Després, 
el fetge li va donar una treva 
d’uns deu mesos. “Els metges 
pensaven que estava curada 
i fins i tot la van treure de 
la llista de trasplantaments. 
En aquest període va trobar 
una nova via de sortida que 
es va sumar a l’escriptura, la 
muntanya, que amb el temps 
“m’ha enganxat”. Aquí també 
es va replantejar la tornada 
als estudis que va canviar pels 
de Traducció i Interpretació 
a través de la UOC, que podia 
fer des de casa i que combi-
nava amb una feina. Però el 
maig del 2019, la treva que 

li havia fet el fetge cessava. 
Tornava a l’hospital, noves 
infeccions que van evoluci-
onar cap a pancreatitis lleus 
i en recaure “van veure que 
el que creien que tenia, la 
malaltia de Caroli”, es des-
cartava. L’objectiu inicial era 
no fer el trasplantament “si 
no era inevitable”. Així que 
després de passar un altre 
estiu d’hospitals, a l’agost la 
tornaven a posar a llista d’es-
pera. I per sort, pels barems, 
era la primera. Al setembre 

sortia d’hospitals sabent que 
“em podien trucar qualsevol 
dia”. I la famosa trucada va 
arribar el 4 d’octubre a 3/4 
de 12 de la nit quan tornava 
de sopar amb unes amigues. 
Hores després era a l’UCI del 
Clínic esperant per entrar a 
quiròfan. No era la primera 
vegada que rebia un avís, i 
pensava que potser no seria 
compatible, però ho va ser. 
Després de més de set hores 
d’operació, tenia un fetge nou 
gràcies a un donant anònim a 
qui ara, poc més d’un any des-
prés, li dedica el llibre a mode 
de dietari que recull les seves 
vivències: “Per a tu i per a mi, 
perquè aprenguem a viure de 
nou. Per a tu, també, que em 
vas salvar la vida aquella crua 
matinada d’octubre”. 

Deu dies després de l’ope-
ració, li donaven l’alta. El 

“No deixa de 
ser una altra 
malaltia que 

m’acompanyarà 
a tot arreu” 
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Teulades i estructures de fusta, 
porxos, pèrgoles, casetes...

Obra nova i rehabilitacions.

Serveis de fusteria, portes, 
cuines, parquets, mobiliari.

Segorb, 130 - Manlleu
Tel. i fax 93 851 01 85
www.vilarfusters.cat

www.fuscober.cat

eles Metàliques Roda, SL
Fabricació

i col·locació 
de tot tipus de 

reixats i portes
Camí de Fontserè, 8 - Tel. 93 854 03 24 - Les Masies de Roda - info@telesroda.com

• INFERMERIA
• MEtgE
• psIcòlEg
•   FIsIotERApEutA
• tERApEutA ocupAcIoNAl
• tREbAllAdoRA socIAl
• EducAdoRA socIAl

REsIdèNcIA cANtoNIgRòs, sl
centre acreditat per la generalitat de catalunya

professionalitat i eficàcia 
en un entorn familiar.

contacte directe amb 
l’esplèndid paratge natural 
del collsacabra.

curtes i llargues estades.

info@residenciacantonigros.com www.residenciacantonigros.com

ctra. de Vic a olot km 25 · cANtoNIgRòs · tel. 93 852 50 35

consulta les nostres

EstAdEs tEMpoRAls
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Manlleu

Txell Vilamala

Tots quatre van néixer el 
mateix any, el 1958, i es 
coneixen des que eren petits, 
però la vida els ha portat per 
camins professionals tan 
diferents com la medicina, 
la informàtica, l’educació o 
el sector metal·lúrgic. Ara 

comparteixen passió: la foto-
grafia d’ocells. I aquest mes 
Lluís Mundet, Albert Pedro, 
Gaspar Prat i Joan Carles 
Rovira han vist com les seves 
instantànies transcendien 
les xarxes socials per mate-
rialitzar-se en una exposició 
al Museu del Ter. Més de 
400 imatges que retraten 86 
espècies diferents, algunes 

d’habituals i d’altres més 
complicades de veure, i amb 
la particularitat d’haver estat 
captades als dos quilòmetres 
de façana fluvial que s’este-
nen des del pont del tren fins 
a la fàbrica de Can Llanas.

Això fa de la mostra una 
oportunitat única per cons-
tatar la biodiversitat que 
transita pel passeig del Ter 
i el converteix en un museu 
a l’aire lliure, ja que agrupar 
sota un mateix sostre tantes 
mides, formes i plomatges 
diferents només és possible 
després d’hores i hores de 
prémer el botó de la càmera 
i exercitar una determina-
da manera de mirar. Estar 
atent a petits moviments al 
canyissar, fixar-se en el bosc 

de ribera o en la làmina de 
l’aigua, escoltar activament 
el cant dels ocells... Mundet, 
Pedro, Prat i Rovira expli-
quen que també és indispen-
sable comptar amb un bon 
equip tècnic, sobretot teleob-
jectius, i que cada dia hi juga 
la sort: “Sempre surts amb 
l’esperança de millorar, però 
et pots trobar poc moviment 
o que hi hagi massa gent i els 
ocells no s’acostin”. A priori 
el passeig del Ter resulta un 
estudi fotogràfic de primera 
categoria per l’entorn, els 
metres d’alçada respecte 
al riu i la possibilitat de 
fotografiar les aus de molt 
a prop, però la llum també 
planteja reptes importants, ja 
que sempre han de disparar 

de cara al sol i hi ha hores 
millors que altres.

Tot aquest coneixement ara 
queda plasmat en l’exposició 
a través de tres apartats dife-
rents. Un que mostra l’eleva-
da biodiversitat al voltant del 
riu –hi presenten 86 espècies 
de les 174 que té recollides 
l’Institut Català d’Ornitologia 
al passeig del Ter–, un altre 
amb sèries temàtiques cen-
trades en “detalls i moments 
particulars o divertits” i un 
tercer en què cada fotògraf 
ofereix una selecció personal: 
“D’una mateixa escena en 

Mirar amb uns altres ulls
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Lluís Mundet, Gaspar Prat, Albert Pedro i Joan Carles Rovira, dilluns amb les seves càmeres al passeig del Ter

Els manlleuencs Lluís Mundet, Albert Pedro, Gaspar Prat i Joan Carles Rovira, aficionats a 
fotografiar ocells i penjar les seves imatges a Instagram, ara les exposen al Museu del Ter

faríem quatre fotos diferents, 
perquè un es fixa més en 
l’estètica, el format, l’actitud 
dels ocells...”. 

La mostra la van inaugurar 
divendres i es pot visitar fins 
al setembre, una desfilada 
que va de pardals i malleren-
gues a espècies més difícils 
de retratar, entre les quals el 
becplaner o el martinet ros. 
Des del museu als quatre 
fotògrafs els han rebatejat 
com uns altres ocellots del 
Ter. L’encerten: amb la càme-
ra sempre a punt, també for-
men part del paisatge.

@mundet.bonet

@albertpedrofont

@gpratb

@jcrovira

A
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Roda de Ter

Guillem Rico

Un passeig quan ja s’havia 
jubilat per veure unes obres 
al pas del riu on es va trobar 
amb el qui llavors era alcalde 
li van fer descobrir tot un 
món que abans pràcticament 
no coneixia. En aquella con-
versa l’alcalde li va dir que 
necessitaven “una persona 
extremadament de bona fe i 
de bons principis” per ocupar 
el càrrec de jutge de pau de 
Roda de Ter, recorda. Va dir 
que sí, i durant 27 anys el 
rodenc Ramon Roura s’ha 
encarregat d’aquesta tasca. 
Roura, mecànic de profes-
sió, explica que “no m’havia 
passat mai pel cap” i que va 
comentar que no tenia estu-
dis superiors, però “no era 
necessari”. Gairebé tres dèca-
des després se n’ha sortit i als 
seus 90 anys li han reconegut 
la dedicació d’un càrrec que 
va deixar a mitjans de desem-
bre. “Era per posar pau al 
poble per exemple quan uns 
veïns es discutien quan un 
tenia un tros de terra darrere 
el jardí i l’altre l’hi ocupava, 

més per l’Església”, però ara 
creu que almenys en deu 
haver oficiat un centenar. 

Darrerament, Roura pas-
sava un parell o tres de cops 
per setmana per l’ajunta-
ment a firmar documents, 
on hi ha una persona que 
s’encarrega de la paperassa. 
Després de tant de temps, 
assegura, “quan hi anava 
era com si me n’anés a casa”. 
Tot i això, des de l’inici de la 
pandèmia, en ser del grup de 
risc, no hi havia tornat més. 
De fet, el comiat del consis-
tori va ser en un ple virtual 
en què se li va agrair el com-
promís, i fa uns dies l’alcalde, 
Roger Corominas (ERC), li 
va portar una placa a casa. Al 
mateix ple es va aprovar que 
el substitueixi Xavier Bauri-
er, que n’havia estat el subs-
titut els darrers tres anys, i 
com a substituta ha entrat 
Montserrat Corominas. 

Roura fa broma dient que 
sempre deia que “quan tro-
bessin algú plegaria, que bus-
quessin algú més jove”, però 
“no en trobaven cap”, fins 
ara. D’aquella conversa de fa 
27 anys enrere “no em pene-
deixo d’haver dit que sí, me 
n’he anat sortint de tot” com 
a jutge de pau i valora que 
arran d’aquesta tasca “estic 
content, he fet molts amics 
i he treballat pel poble”, un 
municipi que considera “bas-
tant pacífic”.

27 anys posant pau
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Roura, aquest dilluns a casa seva amb la placa que li va lliurar l’Ajuntament en reconeixement a la seva tasca

coses d’aquestes”, recorda. 
Llavors, explica, “venien, 
exposaven cadascú la seva 
manera i jo hi posava pau pel 
mig i que anés bé a tots dos”. 

Amb el pas dels anys les 
tasques han variat i la figura 
del jutge de pau n’ha deixat 

de fer algunes, com anar 
a portar les paperetes i les 
actes després dels comicis 
electorals: “A les 12 de la 
nit ho posàvem tot en cai-
xes i ho havíem de portar a 
Barcelona”. I el que tampoc 
fan des de fa anys és l’aixeca-

ment de cadàvers durant la 
nit, un dels motius pels quals 
havien d’estar pendents 24 
hores del dia 365 dies a l’any. 

Els primers anys que ocu-
pava el càrrec, comenta el 
jutge retirat, no feien tants 
casaments, “la gent es casava 

Ramon Roura deixa el càrrec de jutge de pau de Roda després de prop de tres dècades
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Alumnes de l’escola de la Gleva van arranjar el terreny on es fan els horts

Sant Hipòlit de Voltregà

G.R.

Sant Hipòlit ha posat en mar-
xa un projecte comunitari 
d’horts socials vinculat a la 
Llar. És una iniciativa relaci-
onada amb els espais Activa’t 
per revitalitzar la Llar, explica 
la regidora de Benestar Soci-
al, Marina Crous (SV-ERC). 
Des de l’espai Activa’t van 

buscar una xarxa de persones 
que feien activitats i “una 
inquietud eren els horts”, i 
d’aquí va sorgir tot plegat. 
Segons Crous, es vol fer una 
aposta intergeneracional que 
vinculi el conjunt del muni-
cipi, és a dir escoles, entitats 
i residència, per treballar de 
forma comunitària a l’espai 
que s’ha habilitat en un ter-
reny de la Fundació Gallifa, 

davant de la residència, del 
qual el consistori té cedit l’ús. 

Segons la regidora, hi ha 10 
parcel·les que es reparteixen 
a persones amb risc d’exclu-
sió social i n’hi ha una de gran 
per la qual es faran assemble-
es per decidir conjuntament 
què s’hi planta. De la forma-
ció se n’encarreguen des de la 
cooperativa Sambucus. L’ar-
ranjament de la zona l’han fet 
els alumnes que fan serveis 
a la comunitat de l’escola 
de la Gleva, que fa uns dies 
ja van marcar els espais. De 
les 10 parcel·les una ja s’ha 
reservat per a l’escola bressol 
i una altra serà per a l’escola 
Voltregà. 

Es tracta d’un projecte comunitari de la Llar

Sant Hipòlit posa en 
marxa uns horts socials
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Reparació i manteniment
Motors corrent altern. Motors corrent continu.
Embragatges.
Frens. Transformadors monofàsics i trifàsics.

Lloguer de motors ac/dc i transformadors

Venda de motors i recanvis
Condensadors, ventiladors, carbons, escombretes, etc.
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Dos infants de Roda, 
finalistes en un 
concurs amb més de 
6.600 participants

Roda de Ter Nahia Blanca 
Jaber i Pol Parareda Jurado, 
de l’escola Emili Teixidor de 
Roda, han estat finalistes en 
un concurs de dibuix d’Aqua-
lia, una empresa de gestió 
d’aigua, al qual es presentaven 
més de 6.600 alumnes catalans 
de 3r i 4t de Primària. L’ob-
jectiu de la convocatòria era 
educar els més petits sobre el 
procés que s’amaga darrere el 
fet d’obrir l’aixeta. A tots dos 
se’ls ha lliurat com a premi un 
rellotge intel·ligent.

L’Esquirol / St. Hipòlit de V.

Ferran Morera

Diuen que qui canta els 
mals espanta. Ho subscriu?

Cantar en una coral va més 
enllà de practicar una disci-
plina de cultura popular. Per 
molta gent és un hobby, una 
teràpia social o un espai per 
desconnectar del dia a dia.

Amb la Covid-19 ara ho 
tenen una mica més difícil...

A La Veu de Voltregà i la 
Loreley, quan va esclatar la 
pandèmia els assajos es van 
aturar per les recomanacions 
que feia la Generalitat. Totes 
les activitats cíviques s’havi-
en de reduir al mínim, en un 
principi a sis persones. Ens 
vam haver de reinventar amb 
assajos mixtos, presencials i 
telemàtics. 

Quins són els últims 
temes que tenien entre 
mans?

Amb la Coral Loreley volí-
em recuperar Una Fontada, 
de Josep Anselm Clavé, i 
estàvem assajant les peces. 
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Bruno Nájera, en una imatge d’arxiu a la Sala Verdaguer i Callís d’EL 9 NOU

“Les corals també som grans 
descobridores de talent”

Amb La Veu de Voltregà 
estem preparant un concert 
amb orquestra i grup de rock 
amb motiu del centenari que 
celebrarem l’any 2022. 

Vostè a casa seva és de 
cantar? 

Sí
On? 
A la dutxa, i amb la meva 

filla cantem les cançons que 
li ensenyen a l’escola. La que 
més m’agrada és Paf era un 
drac màgic.

Què és el primer que farà 
quan es puguin retrobar 
amb tota la coral?

Un escalfament de veu, 
exercicis de cant i recordar 
temes molt populars. Han set 
molts mesos d’inactivitat i 
s’ha de tornar a començar. 

Les corals són molt més 
que cantar, oi?

Una coral és un lloc per 
conèixer noves amistats, hi 
ha gent que fins i tot hi ha 
trobat la parella. També som 
descobridors de talents. A 
l’Esquirol tenim un com-
positor entre els cantaires, 
Jordi Albanell, i ens sentim 

molt orgullosos de cantar 
cançons seves. En el cas de 
La Veu de Voltregà, hi ha un 
gran nombre de cantaires 
que són del col·lectiu de gent 
gran i hi fomentem molt el 
cant coral i l’envelliment 
actiu. 

Hi ha tants homes com 
dones? Costen d’engrescar?

A la majoria de cors sem-
pre falten homes, tenors i 
baixos o barítons. Malgrat 
que als inicis tot eren homes, 
la situació s’ha capgirat. 

Vostè també presideix la 
Federació de Cors de Clavé. 
Com es lidera un projecte 
tan gran enmig d’una pan-
dèmia mundial?

Aquest és el meu primer 
any com a president de la 
institució, i ens hem trobat 
corals molt fràgils que depe-
nen dels socis i subvencions 
municipals. Hem creat una 
espècie de xarxa entre totes 

les entitats dels cors de 
clavé i entre elles es comu-
niquen. Volem fomentar la 
formació i sobretot que els 
cantaires no perdin el vincle. 
Precisament aquest dissabte 
gravem una cançó que des-
prés difondrem entre ells per 
encoratjar-los a no deixar el 
cant i demostrar que la cultu-
ra és segura.

La federació agrupa 160 
societats corals i 5.000 can-
taires. Catalunya és terra de 
música.

Catalunya és coral. Hi ha 
moltes corals federades, 
però també n’hi ha moltes 
que només estan fetes per 
les caramelles. Tenim grans 
compositors catalans i en 
podem presumir a escala 
europea.

I vostè? Com va començar?
Amb la coral de l’escola. 
És un badaloní que viu a 

Montesquiu. 
A Montesquiu hi tinc lla-

ços des de petit, perquè els 
meus avis vivien aquí, hi 
veníem els cap de setmana i 
a l’estiu era la nostra segona 
residència. Llavors em vaig 
enamorar d’una noia d’aquí i 
vaig decidir deixar Badalona.

Ja ha provat la ratafia 
Bosch de Sant Quirze? 

La millor del món [riu]. El 
Bisaura és una gran terra de 
tradició, gastronomia, art i 
cultura. 

Millor que l’Anís del 
Mono badaloní?

No, l’anís també està molt 
bé. L’antiga fàbrica s’ha con-
vertit en un museu i també 
s’hi fan concerts de cant coral. 

“Tenim grans 
compositors i en 
podem presumir 
a escala europea” 

Entrevista a Bruno Nájera, director de la Coral Loreley de l’Esquirol i La Veu de Voltregà

“Canto a la dutxa i 
amb la meva filla, 

les cançons que 
aprèn a l’escola” 
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“Marina, amb això del feminis-
me comences a hiperventilar”. 
Tot ho veus amb les ulleres liles 

–les he robat a la Gemma Lienas– i, al final, hi ha 
fantasmes que no existeixen o coses massa tretes 
de context. Sovint ho penso i em dic a mi matei-
xa: “Exageres, Martori”. I em renyo. “Exageres”. És 
una qüestió de casualitats de la vida que els tres 
organitzadors i els quatre ponents del curs en línia 
de noves narratives que has acabat de fer siguin 
homes. Una simple casualitat. 

O que els 21 grups que porta aquest mànager que 
t’escriu siguin tots masculins o que, ves, coses més 
pragmàtiques de la vida, tots els meus caps o res-
ponsables o coordinadors siguin homes –menys 
una!–: el meu regidor, el meu alcalde, el director 
d’aquest diari, el cap de VOTV per al qual he fet 
un vídeo fa poquet… Casualitats de la vida, amics 
i amigues. Atzar. I he dit només una coordinado-
ra, tot i que són dues dones que casualment fan la 
mateixa feina: dirigeixen una biblioteca. Quan faig 
clubs de lectura tinc jefas, mira, no jefes. Casualitat 
també que siguin del mateix sector? Qui ho sap… ja 
veig massa lila –o no gaire– per tot arreu. 

“Exageres, Martori”, quan et mires els cartells de 
les campanyes electorals així a l’engròs i els mas-
cles ocupen els carrers d’una manera que et desa-
grada. Hi ha dones? I tant. Hi ha fins i tot gairebé 
paritat en els candidats i les candidates –cosa mai 
vista, oi?–: aleshores, per què als cartells predomi-

nantment hi ha homes? 
“Hiperventiles, Marina”. Respira fons. 
Que ha sortit un estudi que ha analitzat els anun-

cis de l’última campanya de Nadal pel que fa a les 
joguines i que l’any 2020 –fatídic en tot, n’espera-
ves res de bo?– el 90% –90!– d’anuncis on sortien 
nenes com a protagonistes es dedicaven a tasques 
de cura o a maternitat, amb colors com el rosa o el 

lila de fons, i que el 60% d’anuncis amb nens com 
a protagonistes es dedicaven a causes bèl·liques 
o d’acció, amb el color blau, com a fons només és, 
també, com la resta de coses, un coincidència, ves, 
pur atzar. 

I estic d’aquest atzar, d’aquestes coincidències 
que em fan hiperventilar, d’aquest exagerar meu 
que, escolta... potser hauré de deixar de llegir tant 
de feminisme perquè, mira, és que no sé què passa, 
però sembla que la realitat es conxorxa per posar-
me massa nerviosa. 

Cosa típica de dones, per cert. 

Marina Martori  
Escriptora

La Pilarín

En el 90% dels anuncis de 
l’última campanya de Nadal 
en què sortien nenes com a 

protagonistes es dedicaven a 
tasques de cura o a maternitat, 
amb el color rosa o lila de fons

EL 9 NOU

Coincidint amb la primera 
davallada significativa de 
pacients ingressats amb 
Covid-19 des de Nadal, fet 
que podria indicar que s’està 
superant el pic de la tercera 
onada, la Generalitat ha rela-
xat algunes de les restriccions  
aplicades per la pandèmia. A 
partir de dilluns el confina-
ment municipal passarà a ser 
comarcal, una reivindicació 
que des de feia dies anaven 
fent des del Ripollès i el 
Lluçanès en tractar-se d’una 
mesura amb un perjudici cla-
rament més alt pels habitants 
de municipis petits. El sector 
de l’esport, un dels que ha 
patit més restriccions durant 
aquesta tercera onada, veu-

rà com es poden reobrir els 
gimnasos i els equipaments 
esportius d’interior amb un 
aforament del 30%. També es 
corregeix una altra restricció 
durament criticada com és la 
que impedia que les llibreries 
no poguessin obrir els caps de 
setmana. La resta de comerç 
considerat no essencial man-
tindrà vigent aquesta limita-
ció. Bars i restaurants veuen 
molt lleugerament millorada 
la seva situació, ampliant en 

una hora l’horari d’obertura, 
tant al matí pels esmorzars 
com al migdia pels dinars.

La situació de la pandèmia 
millora però continua sent 
preocupant. Per això, l’avís 
que s’ha fet perquè no hi 
hagi un relaxament entre la 
població. Les xifres a Osona i 
el Ripollès encara són massa 
altes. Tot i haver-se reduït, el 
risc de rebrot al Ripollès és 
de 346 i a Osona, on encara 
el 7% dels tests que es fan 

continuen donant positiu, 
està estabilitzat al voltant dels 
500 punts. Ho admet Teresa 
Sabater, gerent en funcions de 
la Regió Sanitària Catalunya 
Central, en l’entrevista que 
publiquem en aquesta edició. 
Osona no ha pujat tant en la 
tercera onada perquè encara 
no ha acabat de fer net de la 
segona. Això és preocupant si 
finalment les noves variants 
del virus, com la britànica, que 
ja s’ha detectat a la Garrotxa, 

acaben provocant estralls. La 
part positiva és el ritme de 
vacunació, malgrat els proble-
mes de subministrament des 
de les farmacèutiques a tota 
la Unió Europea. En el cas de 
les residències d’Osona ja s’ha 
administrat a prop d’un 60% 
dels residents i a un 40% dels 
professionals que hi treballen. 
Encara queda un llarg camí 
per controlar la pandèmia. No 
es poden fer passos en fals. El 
criteri de prudència a l’hora 
de relaxar mesures és lògic, 
però, alhora, cal màxima cele-
ritat en les ajudes. Sectors que 
no han pogut treballar han de 
tenir un sosteniment econò-
mic per evitar una cascada de 
tancaments de negocis que 
faci encara més difícil la recu-
peració.

Menys restriccions, 
màxima prudència

Hiperventilació
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Carme Brugarola                          

“Qualsevulla que sigui la llibertat per la qual 
lluitem, ha de ser una llibertat que es basi en 
la igualtat.” Judith Butler.

Vet aquí un conte titulat El marit a casa. Jo 
l’he explicat moltes vegades i ens hi hem fet un fart de riu-
re. Es tracta de ridiculitzar el marit, demostrant que és un 
maldestre fent les feines de la casa, mentre que la dona tragi-
nant el tractor és tota una espasa. L’home acaba amb el cul en 
remull a dins de la perola bullent, sort que la dona l’en treu. 
La pobra vaca que tenen no tindrà llet durant una bona tem-
porada perquè li costarà recuperar-se de l’ensurt d’haver-se 
de menjar l’herba de la teulada. Vet aquí per què el pagès va 
anar a parar a dins de la perola, gràcies a la guitza que li etziba 
la vaca que el fa passar pel forat de la xemeneia. I per postres, 
la bota de vi buida perquè el marit va obrir l’aixeta per omplir 
la gerra, però amb les presses per veure què passava a la cui-
na es va descuidar de tancar-la i el celler es va inundar de vi. 
D’aquestes, que el marit no se’n fotrà mai més de les feines, 
aparentment supèrflues, que sol fer la seva dona. I si el men-
jar és fat, ell mateix, sense dir ni mu, s’hi tirarà un pols de sal.

Ai!, dels xocs culturals i de vida. Encara que sembli que hagi 
plogut molt, només fa dos dies que la meva senyoreta rebia 
alguna propina, dins d’un sobre de color ocre, perquè no em 
pegués. Quan fent alguna entrevista, els nens i nenes i tam-
bé joves que arriben d’arreu del món i m’expliquen que a les 
seves escoles rebien alguna plantofada, també riem. Els pares 
a vegades tenen vergonya que ho explicitin i amb gestos em 
diuen que no en faci cas, que potser és mentida, però quan els 
dic que jo també havia rebut, neix una solidaritat entesa i les 
complicitats ens acompanyen. La conversa esdevé distesa. I 
les anècdotes dels uns i dels altres es barregen i es confonen. 
Compartim i ens entenem. Hem creat una unitat de convivèn-
cia, no hi ha barreres, ni fronteres ni la quarta paret que barra 
l’espai entre l’entrevistat i l’entrevistador. No hi ha línies divi-
sòries, només hi ha vida. La gestualitat que emprem no exclou 
l’altre, és atenta.

Ara no hi ha mestres ni professors que bufetegin, però a 
vegades costa reaprendre a bandejar el gest més precís, impul-
siu, potser rude que consisteix en moviments secs, automàtics. 
No ens n’adonem, però estem en un procés d’abandonament de 
la gestualitat atenta, de mirada neta, cohesionadora, d’entesa, 
reflexiva, relaxada. La gramàtica del gest que ens mana, no sol 
ser comprensiva. Les presses se’ns escapen, no les atrapem i 
no captem els matisos de la lluminositat del moment, no en 
reconeixem les múltiples variacions, els impressionistes ens 
n’hauran d’ensenyar amb l’objectiu d’aguditzar el sentit comú. 
A poc a poc, el conjunt de la nostra societat de persones diver-
ses, no de gèneres, amb ideologies contrastades, amb llengües 
i cultures diferents haurà d’aprendre a captar la realitat des de 

tots els angles, perquè els paisatges són sempre canviants.
Un meu amic ghanès em va explicar que la seva societat és 

tribal i que tots els ghanesos, com tot Àfrica, són conscients 
que provenen d’una tribu. És bo que ho coneguem nosaltres i 
que no ho oblidin els infants nascuts de la immigració. I vam 
acabar conversant de l’home i de la dona i del contrast entre 
el seu món i el nostre. Em va dibuixar un arbre, i vam quedar 
que el tronc havia de representar tant la dona com l’home, que 
la dona no podia quedar reduïda només a una de les branques 
i que per aconseguir aquesta entesa cal comprensió, diàleg, 
comunicació i potser trencar els tabús que separen les tasques 
destinades als uns i als altres en la vida diària de la parella. Hi 
vam estar d’acord. Els fills, em va dir mentre dibuixava, forma-
rien part d’una de les branques i la saba que ens uneix hauria 
d’evitar els malentesos i els càstigs. Cal comprensió, diàleg i 
entesa també per aconseguir el gest de la igualtat entre pares i 
fills. Pot semblar complicat per a segons quines cultures estra-
tificades on tothom sap el lloc que li pertoca, però com que 
són cultures on el respecte s’imposa, hauria de ser el respecte 
qui ens ajudés a arraconar l’autoritat malentesa. I ens hauri-
en de donar la mà per encomanar aquest respecte als països 
d’acollida, perquè n’estem molt mancats. De mica en mica, 
respectant-nos, modificarem el gest per esdevenir més lliures 
i més autònoms capaços de tirar-nos el pols de sal al menjar si 
ens convé.

TRIBUNA

El marit a casa

Mor Esteve Portell, his-
tòric geganter i carqui-
nyoli de Vic

Desallotgen un 
restaurant amb una 
quinzena d’assistents 
contraris a les 
restriccions per la Covid

Cau part de la teulada 
d’un edifici de Vic

Massimo Dutti ha tancat 
la seva botiga de Vic

Dos detinguts per robar 
en cases d’Osona
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2

3

4

5

+ vist EL9NOU.CAT

Una història pro-
fundament huma-
na, la d’un mestre 
que segueix els 
pastors de l’Iran 
en la seva trans-
humància, ha gua-

nyat el Festival de Cinema 
de Muntanya de Torelló. Un 
documental rodat des del res-
pecte a una cultura ancestral.

PROTAGONISTES

El menjar dels cen-
tres que gestiona 
el Consorci Hospi-
talari de Vic serà 
elaborat al mateix 
Hospital Univer-

sitari i no cuinat a fora i 
reescalfat abans de servir. La 
qualitat dels àpats dels paci-
ents ha de millorar.

Entre aquesta set-
mana i la vinent 
quedaran admi-
nistrades les dues 
dosis de la vacuna 
a totes les resi-

dències. Malgrat els incom-
pliments de les farmacèuti-
ques, fins ara s’ha desplegat 
el pla previst.

Pere Soley                
Gerent del CHV

Teresa Sabater                
Regió Sanitària CatCentral

Louis Meunier                
Productor de cinema

Les joguines de 
Goula es van 
avançar al seu 
temps, en la com-
binació de mate-
rial sostenible 
(fusta) i intenció 

didàctica. Ara, Montsita 
Rierola i Jordi Lafon els han 
donat una nova vida, des de 
la perspectiva artística. 

Montsita Rierola               
Artista 

Ai!, dels xocs culturals i de vida. Encara 
que sembli que hagi plogut molt, només 
fa dos dies que la meva senyoreta rebia 
propina, dins d’un sobre de color ocre, 

perquè no em pegués

Jordi 
Vilarrodà

Divendres, 
29. S’obre 
l’exposició 
dels 40 anys 
de portades 

de Nadal d’EL 9 NOU. Es pot 
veure a l’Escola d’Art de Vic, 
on s’han format bona part 
dels dissenyadors que els 
darrers anys han guanyat el 
premi. Vic i Osona han tingut 
una potència creativa notable 
en el disseny, més o menys 
des del moment en què EL 9 
NOU va emprendre la con-
vocatòria del concurs. No és 
casualitat que el seu primer 
guanyador fos Jordi Cano, a 
qui la Covid-19 es va empor-
tar aquest any. Ell i Ton 

Granero, amics i socis, van 
trencar motlles i van impul-
sar Eumo Gràfic, l’estudi de 
disseny lligat al projecte uni-
versitari de la ciutat. Aviat se 
n’hi van sumar d’altres, i el 
disseny també es va incorpo-
rar a l’oferta de l’Escola d’Art 
de Vic. Avui ja no és només 
gràfic, sinó multimèdia, i el 
talent continua fluint. Un 
estudi de Vic, Zoo, s’ha alçat 
fa poc amb un Laus d’Or i 
un ADCE Awards, de nivell 
europeu. Un jove dissenya-
dor de 18 anys ha guanyat el 

concurs d’EL 9 NOU d’aquest 
any. El disseny és una marca 
de ciutat, faríem bé de veu-
re-ho i valorar-ho. I que sor-
geixin més concursos, dotats 
amb un mínim de dignitat 
econòmica. Les institucions, 
malauradament, no sempre 
han seguit aquest camí. 
Dimarts, 2. Em sap greu que 
un projecte com el del restau-
rant La Reciclària tingui un 
final trist, amb un berenar 
negacionista. La indignació 
de qui no pot guanyar-se la 
vida a l’hostaleria és com-

prensible. Manquen ajuts 
perquè puguin sortir del pas, 
n’estic més que convençut. 
Però el mateix passa amb les 
escoles de dansa, per exem-
ple, i divendres passat van 
fer una protesta a la plaça 
Major de Vic que respectava 
els criteris sanitaris de dis-
tància i mascareta, a més de 
ser a l’exterior. A les xarxes, la 
notícia de l’acció policial per 
tancar el berenar negacionista 
provoca alguns comentaris 
d’aquells que pensen que som 
víctimes d’una conspiració 
que ofenen la sensibilitat amb 
les víctimes de la Covid-19 i, 
fins i tot, la intel·ligència. Des 
de consells per seguir gurus 
de QAnon i semblants fins a 
rumors falsos com el que els 
hospitals són buits. 

De disseny gràfic i de 
berenar negacionista

A correcuita
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1.- Els dibuixos s’han de presentar en folis o cartolines mida 
A-4, en format HORITZONTAL. Cada dibuix ha de portar 
el nom i cognoms del nen/a, edat i població. També el nom 
de l’escola i el telèfon.

2.- La temàtica és: “EL MEU SOMNI”. La tècnica és lliure i 
també el material a utilitzar: retoladors, colors, aquarel·les...

3.- Cada mes, de novembre a maig, s’escolliran dos dibuixos 
com a finalistes, que es publicaran a les pàgines d’EL 9 
+PETIT. Tots els dibuixos finalistes participaran, a principis 
de juny, a la gran final, on un jurat especialitzat escollirà el 
dibuix guanyador. Hi haurà un premi individual per a 
l’alumne, quatre entrades per anar al Parc d’Atraccions 
Tibidabo i una subscripció a EL 9 NOU i un lot de llibres per 
a l’escola.

4.- Els dibuixos cal fer-los arribar, cada mes, a la redacció 
d’EL 9 NOU (pl. de la Catedral, 2, de Vic), en horari 
d’oficina

5.- Només podran participar en el concurs les escoles de les 
comarques d’Osona i el Ripollès. 

Al facilitar les vostres dades accepteu expressament la política de
privacitat de Premsa d’Osona, SA, que podeu consultar a www.el9nou.cat

 També el podeu enviar per correu electrònic a
recepcio@vic.el9nou.com
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Com a educadora ambiental he 
après que tot el que fa la natura té sentit, té la seva 
finalitat i la seva raó de ser. En el món de la política 
municipal aquest sentit de servei i de funcionalitat 
també es fàcil de percebre per la majoria de la ciu-
tadania. Però quan parlem de política de govern de 
país i del Parlament de Catalunya aquesta conne-
xió amb el dia a dia de les necessitats d’un territori 
com Osona i el Lluçanès costen més de visualitzar.

D’aquí a pocs dies votarem per unes eleccions 
que es presenten en un moment poc oportú, ja que, 
segurament, el president Torra hauria hagut de 
convocar-les ara fa un any quan va anunciar que 
havia acabat la legislatura. Actualment ens trobem 
a nivell de país en una situació de crisi sanitària, 
social, econòmica i també emocional important 
que ha canviat les nostres vides i les eleccions del 
14-F no en queden al marge. Serà i és una campa-
nya electoral estranya i complicada. Per això des 
d’ERC Osona hem cregut que s’havia de prioritzar 
en tot moment els criteris de salut abans que els 
polítics realitzant, doncs, tots els seus actes electo-
rals en format telemàtic.

Conec i comparteixo situacions de patiment per-
sonal i estats d’ànims que no ajuden a afrontar 
aquest procés electoral d’una manera normal, però 
estic convençuda que els independentistes sabem 
que, tot i les dificultats, sempre que hi ha urnes 
hem d’omplir-les de groc, de llibertat i de valors 
republicans com vam fer l’1 d’octubre. 

Com a candidata d’ERC Osona al Parlament de 
Catalunya vull compartir amb vosaltres en aquest 
article els aspectes més rellevants del programa 
comarcal que hem realitzat des del coneixement 
de la realitat del territori i des del treball en xarxa 
amb els companys/es d’ERC. Una realitat que con-
cretem en tres grans eixos: 

Eix bandera verda de transició ecològica i llui-
ta contra l’emergència climàtica. A la comarca 
hem d’afrontar problemàtiques importants com 
la construcció del model de transició energètica 

que necessitem, el model de mobilitat, la regulació 
d’accés al medi, l’equilibri dels diferents usos del 
sòl i la gestió de l’aigua com a reptes prioritaris.

Eix bandera vermella amb accions i polítiques 
concretes, més justes i equitatives i on la persona 
n’és el centre. Quan diem “Al costat de les perso-
nes” fem una referència clara de quin és el sentit 
de fer política que tenim la gent d’ERC, ja sigui des 
de l’administració local o des de l’associacionisme 
i/o activisme. La crisi que estem vivint ens demos-
tra la necessitat pública de serveis bàsics com el 
sanitari i l’educació, i la importància del treball, 

l’habitatge i la cultura com a béns públics essenci-
als. Calen propostes concretes de planificació i ajut 
per diversificar l’economia, millorar la seva qua-
litat potenciant els productes del territori i sense 
oblidar sectors industrials i de serveis que actual-
ment estan patint propostes de reducció de llocs 
de treball. L’equitat social, la comunicació digital i 
la seguretat mancomunada són altres aspectes del 
nostre programa comarcal que hem treballat des 
del coneixement del territori i que algunes d’elles 
necessiten el suport d’una nova legislació que el 
nou Parlament haurà d’afrontar.  

Eix bandera lila de la política feminista, que no 
té a veure amb el gènere sinó amb la necessitat 
d’incorporar una visió integradora, diversa i plu-
ral de com és la societat de la nostra comarca. Una 
visió en el qual la complexitat s’afronta des de la 
transversalitat, la transparència i el sentit de col-
lectiu.

Més que mai ERC és l’opció més necessària en 
aquestes eleccions, perquè tenim clares les neces-
sitats de la comarca i la manera d’afrontar-les: 
amb mirada social, ecològica i feminista. Som una 
comarca amb molt potencial de treball en xarxa 
que ens ha de permetre passar de l’acció individu-
al a la transformació col·lectiva. Així treballem la 
gent d’ERC al territori i així ho faré des del Par-
lament de Catalunya amb el suport de les meves 
companyes de candidatura Fina Campàs, Montse 
Barniol i Marta Rovira. 

Tal com diu amb tota la força, energia i emoció 
el nostre president, Oriol Junqueras, implicat des 
del primer minut en aquesta campanya, tot i la 
seva situació de pres polític, així com Marta Rovi-
ra, la nostra secretària general, ERC és el camí 
ampli, que no perd el temps en retrets, que mira 
el futur amb les conviccions més fermes que mai, 
amb estratègia, responsabilitat i programa. ERC no 
renúncia a res i és la peça clau per liderar el canvi 
transformador que necessitem. Per fer-ho cal gua-
nyar, guanyar i guanyar. 

Torno a la natura com a concepte de referèn-
cia del sentit comú i d’equilibri en tot allò que fa. 
En temps difícils les solucions han de ser clares. 
La solució comença el 14-F i té nom i cognoms. 
Es diu Esquerra Republicana de Catalunya. Visca 
Catalunya lliure.

Margarida Feliu 
Portabella  
Candidata al Parlament per ERC 
Osona-Lluçanès
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Aprenem de la natura

Tot i que hi ha situacions 
que no ajuden a afrontar 

aquest procés electoral, els 
independentistes sabem 

que hem d’omplir les urnes 
de groc, llibertat i valors 

republicans 
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La candidata de JxCat Laura Borràs 
ha proclamat que es compromet a 
fer una nova declaració unilateral 

d’independència. 
Com si el país, que amb prou feines pot contro-

lar una pandèmia devastadora i enmig d’una crisi 
econòmica inquietant, pogués permetre’s el luxe 
d’obviar aquesta realitat amb un altre salt enda-
vant cap al no-res. És a dir: vol tornar a declarar la 
independència, la república o el que sigui, amb tot 
el que això pugui comportar: més repressió, més 
desestabilització econòmica, més divisió de la soci-
etat catalana, un nou fracàs.

D’això se’n diu populisme (ben explicat per Josep 
Burgaya en el seu llibre) amb tots els ets i uts o, per 
què no, trumpisme: la irresponsabilitat al poder. 
La negació de la realitat: més de mig país rebutja la 
independència i la Unió Europea no en vol ni sen-
tir parlar. Cal insistir en aquesta via? O el que cal, 
en un exercici de responsabilitat, és ocupar-se dels 
gravíssims problemes que avui tenim plantejats i 
cercar altres vies per al projecte sobiranista?

Però també podem qualificar aquesta actitud d’il-
liberal, en el sentit que no accepta la pluralitat de 
tendències i d’expressions polítiques que hi ha en 
la nostra societat.  

Tot és massa simple en l’ideari –prim com el 
paper de fumar– de Borràs: no hi ha dreta ni 
esquerra (no hi ha lloc per a la qüestió social); 
l’adversari és l’Estat espanyol. Així de simple. Ha 
afirmat que “l’arrogància incommensurable dels 
espanyols la porten a l’ADN” i bajanades d’aquesta 
mena que defugen la més mínima anàlisi racional 
per portar les coses al camí perillós dels sentiments 
exacerbats, que és el pitjor derivat de qualsevol 
nacionalisme. 

De manera semblant, el tercer de la llista, Joan 
Canadell, es va lluir amb la frase: “Espanya és atur 
i mort; Catalunya, vida i futur”. Encara més: Cana-
dell s’identifica amb la secta de l’Institut de la Nova 
Història de Catalunya, una autèntica fàbrica de 
fake news, embolcallada amb l’estelada, que consi-
dera catalans Colom, Cervantes, Marco Polo, el Cid, 
Santa Teresa de Jesús o Shakespeare (us recomano 

que llegiu el llibre Pseudohistòria contra Catalunya, 
d’Eumo Editorial). Es tracta d’un corrent que, mal-
auradament, ha guanyat adeptes gràcies a TV3 i 
altres mitjans públics, a més d’alguns polítics inde-
pendentistes, perquè es presenta com una alterna-
tiva al cànon espanyolista. Un corrent que ens fa 
recular tres-cents anys, al temps dels falsaris que 

s’inventaven històries, els quals van ser escombrats 
pel mètode científic i per la Il·lustració. Quin és el 
sentit, per què serveix, finalment, aquesta història 
irracional de personatges i de conspiracions, supo-
sadament patriòtica, que menysprea la realitat: dels 
homes i les dones, de l’economia, dels conflictes 
socials, de la cultura, de la dinàmica política…?  

El preocupant de la irrupció d’aquest corrent és 
que té implicacions que van més enllà de l’àmbit de 
la ciència històrica. Perquè, i aquesta és la qüestió 

cabdal, com es pot governar un país a partir d’una 
base històrica inventada i de l’autoengany? Precisa-
ment la història ha de servir per raonar, per conèi-
xer el passat, per entendre el present i construir un 
futur millor. Amb aquests fonaments fantasiosos 
quin projecte social podem esperar per Catalunya?

Convé que, d’una vegada, ens deixem d’històries 
i de fantasies polítiques, i que toquem de peus a 
terra. Hem perdut una dècada per culpa de gover-
nants irresponsables a Madrid i a Barcelona. I el 
cert és que des del 2017 el PIB de Madrid és més 
alt que el de Catalunya, i que ara amb la pandè-
mia i la crisi econòmica i social urgeix que hi hagi 
un govern que governi i un Parlament que faci 
lleis. Que s’ocupin de  les coses imprescindibles 
per als catalans i catalanes (salut, economia, tre-
ball, benestar, cultura, investigació), és a dir, de la 
pàtria terrenal, i que desin la celestial per a temps 
millors. 

Necessitem més pragmatisme i menys ideologia 
per sortir d’aquest cul-de-sac, com reclamava fa 
uns dies l’economista Antón Costas. Podien haver 
après alguna cosa del Partit Nacionalista Basc, per 
exemple.

Portar la història i la política al terreny de la 
irracionalitat és el pitjor servei que es pot fer a la 
societat. Però també al nacionalisme català perquè 
perverteixen els seus valors fins a convertir-los en 
un artefacte perillós. 

Joaquim Albareda  
Historiador

Hi tornarien

L’ésser humà és l’únic animal cone-
gut que té logos, ‘paraula’. Si el 
verb tenir acompanya logos deu ser 

perquè tenim paraula per donar-la a altres éssers 
humans. Parlar és dir paraules a algú, donar-les-hi, 
en acte gratuït de voluntat comunicativa. Emilio 
Lledó diu que en el logos els homes s’uneixen i que 
en donar paraules a l’altre li estem donant alguna 
cosa íntima i molt personal. Tot comunicant allò 
que sentim, pensem o fem, ens estem donant a l’al-
tre, li lliurem part del que som. 

No es pot concebre vida humana sense llenguat-
ge. “La vida humana depende de ese aire semántico 
que sale del ‘cerco de los dientes’, capaz de crear inte-
ligencia, comprensión y solidaridad. Dar ‘logos’ es, en 
un sentido esencial, dar vida” (E. Lledó. Elogio de la 
infelicidad. Austral, 2005). Aquesta afirmació dona 
la raó primordial per fer que la llengua, començant 
per la materna i sense límit, sigui el pal de paller 
de l’educació i del sistema educatiu. Es tracta d’es-
timar i fer estimar la llengua. Si prenem la llengua 
com un do, que només s’engrandeix si es dona, si 

no, si s’escatima, mai no podrà ser una arma de con-
frontació en política educativa. 

Escoltar els primers mots d’un infant és màgia i 
ser-hi quan esclata i aprèn a enfilar paraules, mal 
pronunciades i cada dia autocorregides, és impaga-

Agnès Boixader  
Mestra jubilada

Aprendre a parlar
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Necessitem més pragmatisme 
i menys ideologia per sortir 

d’aquest cul-de-sac. Hem 
perdut una dècada per culpa 
de governants irresponsables 

a Madrid i a Barcelona 

Perdre temps perquè els 
infants aprenguin  

a parlar és el primer pas cap a 
la inclusió i l’equitat social

ble. De sobte canvia la forma de comunicació amb 
l’infant. Fascina escoltar qui fa poc s’estrenava 
repetint i imitant noms de coses del món com de 
cop les explica i interpreta per si sol i amb les seves 
teories. És l’encanteri d’aprendre a parlar. 

Aprendre a parlar és una de les coses més com-
plexes i essencials que fan les criatures en la pri-
mera infància. Com en tot, cada infant ho fa al seu 
ritme i necessita ser ensenyat. No n’hi ha prou pos-
seint la possibilitat biològica i encara que el cervell 
en tingui capacitat innata, l’entorn de cada infant 

li ha de facilitar models lingüístics i l’ha d’estimu-
lar. Aprendre a parlar només es pot fer escoltant i 
parlant. 

Saber parlar permet moure’s pel món, entendre’l 
i poder-hi intervenir. Per això a l’escola s’ha de fer 
el possible i l’impossible perquè tot infant, sobre-
tot els que no disposen d’un ambient lingüístic 
prou ric a la família, tingui temps i bona compa-
nyia per aprendre a parlar. Perdre temps perquè 
els infants aprenguin a parlar serà temps guanyat i 
és el primer pas cap a la inclusió i l’equitat social. 
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Catalunya està a les portes d’una 
nova contesa electoral; hem d’es-

tar atents a les propostes i documents programà-
tics que cada partit ens ofereix. Aquestes eleccions 
vindran marcades per la Covid-19, una pandèmia 
difícil d’oblidar. Per sort, el govern central ha actu-
at, penso jo, amb valentia i decisió, aconseguint 
que els efectes de l’epidèmia hagin estat, si més 
no, menys traumàtics. I això que partits com PP, 
Vox, Ciutadans i JxCat han treballat de valent per 
crispar els ànims de la població, criticant sistemà-
ticament cadascuna de les decisions que ha pres el 
govern escollit democràticament. Només cal veure 
quina ha estat l’actitud de la dreta que governa a la 
Comunitat de Madrid, i molt especialment la de la 
seva presidenta, Isabel Díaz Ayuso. La població no 
es mereix aquest tan baix nivell polític, que dona-
ria per omplir un munt de cròniques!

Catalunya necessita un canvi. Pensem que un 
estat federal és la fórmula de progrés que necessita 
Catalunya. El federalisme aconseguiria millorar les 

accions socials, l’economia, la coordinació, el diàleg 
polític i l’europeisme. Es tracta d’un projecte fede-
ral europeu que oferim a tothom, a tota la gent que 
forma part d’aquesta Europa, que és de tots i també 
nostra. Promourem una reforma constitucional per 
convertir Espanya en un estat federal, democràtic 
i social.

Hem de transformar l’estat autonòmic en estat 
federal, respectant totes les singularitats pròpies 
de les nacions, tots els drets que li’n són propis i 
diferenciats i que recullen els estatuts vigents. La 
nostra resposta és federal, des dels barris, pobles i 
ciutats fins a les organitzacions globals, passant per 
la Generalitat de Catalunya, el govern d’Espanya 
i les institucions europees. Això comportarà una 
nova regulació del model de finançament, la recap-
tació i planificació dels impostos correspondran als 
estats federals. Caldrà fer una profunda reforma 
del Senat, un Senat federal amb menys senadors i 
amb el clar propòsit de resoldre els problemes que 
puguin sorgir entre les diferents federacions.

Mai no ho hem tingut tan bé; Miquel Iceta és 
ministre de Política Territorial. Un home, un polí-
tic que va treballar per la inclusió del federalisme 
en el programa socialista, i que ara pot obrir un 
debat territorial real. Amb Iceta, Pedro Sánchez 
reforça l’aposta per Catalunya.

Necessitem el teu suport per dur a terme trans-
formacions progressistes com ja hem demostrat 
amb lleis com la de l’eutanàsia, la de la LGTBI o la 
de l’avortament en el seu moment. Només els soci-
alistes som capaços de dur a terme els canvis que 
necessita Catalunya.

Jordi Solé Targarona  
President del Consell de Federació 
del PSC Osona
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Federalisme

No hi ha caps 
de setmana per 
als virus, és evi-
dent. Però les 

lleis que regulen les activitats 
permeses diuen que sí, semblen 
obeir a criteris no sanitaris sinó 
econòmics. Evident, també.

Que es pugui treballar només 
de dilluns a divendres és bo per 
a empreses grans i mitjanes, 
però deixa pràcticament a l’atur 
molts professionals i establi-
ments que viuen bàsicament del 
cap de setmana.

A Osona hi ha força llocs on 
el mercat cau en dissabte o diu-
menge, i la llei priva de treballar 
els paradistes i les botigues del 
poble que no venen aliments, 
que aquests dies tenien una 
gran activitat i bona part dels 
seus ingressos. Això, a part que 
es delma l’activitat comercial i 
social del mercat.

És absurd que una botiga 
pugui obrir en dia feiner i no ho 
pugui fer el dia de mercat, quan 
hi ha més demanda, com si els 
virus hi fossin més actius.

Sí. Els criteris es basen en la 
protecció d’un tipus d’activitat 
econòmica i van en detriment 
dels més febles, com sempre. 

I els més febles són els petits: 
petits  comerciants,  petits 
pobles, petites economies... I no 
diguem les llibreries, que han 
de tancar mentre estancs o boti-
gues de cotxes, per exemple, 
obren. Quins són els establi-
ments essencials? Quines raons 
de fons hi ha rere d’aquestes 
lleis? Ah...!

Res de nou
Víctor 
Sunyol

SI...

El gener d’aquest nou any ens ha rebut amb 
unes quantes notícies exasperants; una 
d’elles, l’estrepitosa clatellada en la factura 

de la llum. Sobre això, val la pena fer unes quantes conside-
racions.

1. El preu de l’electricitat és i serà sempre volàtil, per la 
simple raó que no es pot emmagatzemar; no es pot generar 
electricitat a l’agost i guardar-la pel gener. Si hi ha un pic de 
demanda, no hi ha més remei que engegar centrals de cicle 
combinat que estaven a la reserva i assumir els costos que 
això genera.

2. Més enllà de les fluctuacions de la demanda, l’energia a 
Espanya surt més cara que en altres països, perquè a més de 
pagar els quilowatts que consumim, ens cobren impostos, 
dèficits tarifaris i compensacions que costen molt d’aclarir. 
Això té dues causes: la política erràtica que han seguit els 
governs espanyols en la seva aposta per les energies renova-
bles i l’escandalós fenomen de les portes giratòries.

3. Les subvencions a les energies renovables van ser molt 
voluntarioses en temps del ministre Miguel Sebastián –ori-
gen del famós dèficit tarifari– i salvatjament revertides en 
l’etapa Rajoy. De l’actual president, Pedro Sánchez, tot és 
terriblement incert, perquè els seus principis ideològics són 
tan variables com els de Marx –Grouxo, naturalment.

4. Als consells d’administració de les empreses de l’ener-
gia hi trobem una quantitat abjecta d’exministres, expresi-
dents de govern i exdirectors generals de ministeris, tant 
del PP com del PSOE. La majoria d’ells cobren en un any 
més que la majoria de mortals en deu anys d’escarràs. Quin 
és el seu mèrit? Tenir certs telèfons que permeten posar en 
contacte els directors d’aquestes companyies amb els alts 
funcionaris que regulen els mercats i el preu de l’energia. 

5. Aquest fenomen no és exclusiu de les elèctriques. De 
fet, és una característica molt remarcable de l’economia 
espanyola. Si no ho veieu clar, mireu quines són les 35 
empreses de l’Ibex. Mireu en quins sectors treballen: ener-
gies i telecomunicacions, que són sectors de preus regulats; 
constructores d’obres públiques, que es folren gràcies als 
contractes amb les administracions, fruit d’adjudicacions 
d’obra sospitosíssimes; entitats financeres, que són accio-
nistes de les altres empreses de l’Ibex i creditors dels par-
tits polítics que parasiten l’administració; més enllà d’això, 

cadenes hoteleres i grans companyies tèxtils; unes viuen del 
turisme de sol i platja, altres de la producció deslocalitzada 
amb mà d’obra precària. Aquest és el model de capitalisme 
espanyol –amb honroses excepcions, naturalment. 

6. Acceptem que l’economia de mercat és més eficient, a 
l’hora d’assignar els recursos, que l’economia planificada 
–per alguna cosa la Unió Soviètica se’n va anar a fer taps 
fa trenta anys–. Però hi ha un ampli consens que el sector 
públic ha de posar fre als abusos del mercat, fent de con-
trapoder de les grans corporacions i protegint els drets dels 
consumidors i dels treballadors. Doncs bé, a Espanya passa 
just el contrari: el sector públic reforça el poder de mercat 

de les grans empreses, per interessos espuris de tots aquests 
personatges indecents que passen del sector públic al privat 
amb tota impunitat. Si això és legal, és evident que la llei 
que regula i penalitza el tràfic d’influències és clarament 
insuficient. 

7. Aquest abús de poder acaba afectant no només empre-
ses privades, sinó públiques. Expliqueu-me, si no, com pot 
ser una senyora condemnada a pagar una multa de 800 
euros per participar en una cassolada contra els retards de 
Rodalies. Els poders públics no només han deixat de prote-
gir els ciutadans, sinó que en fan escarni.

8. Per reblar el clau, les elits extractives confonen poder 
amb privilegis. No en tenen mai prou. Des de cobrar dietes 
per desplaçament tot i estar confinats fins a voler passar per 
davant a l’hora de posar-se el vaccí contra la Covid. Fixeu-
vos qui són els tramposos: polítics, militars i clergat –un 
parenostre pel bisbe de Mallorca, sisplau.

9. Hom acaba fastiguejat de tot. Com que estadísticament 
és improbable que els poderosos siguin tan miserables a tot 
arreu, seria interessant experimentar si en una Catalunya 
lliure d’Espanya les coses podrien ser d’una altra manera.

Enric Casulleras  
Economista i professor de la UVic-UCC

Llum als ulls i clatellada a la butxaca 

A Espanya el sector públic reforça 
el poder de mercat de les grans 

empreses, per interessos espuris de 
tots aquests personatges indecents 

que passen del sector públic al 
privat amb tota impunitat
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Pandèmia 

Recordo els pares marxant a correcuita després dels 
àpats de Nadal, amb nervis, i en Ramon deixant anar 
una de les seves frases: “Família, si aquest Nadal no 
va bé, serà l’últim que obrim!”. Evidentment els 
amics i clients mai fallen i any rere any esperem 
aquest mantra. Fa 27 anys que jo també participo en 
aquestes fugides nadalenques cap a la feina. Ja se 
sap, si les festes són bones econòmicament parlant, 
als mesos següents no s’ha de patir tant. El març 
passat, després de 42 anys sense tancar absoluta-
ment mai (només en cas de reformes), el govern ens 
demanava solidaritat i un tancament per fer front 
a la pandèmia. Desconcertats, com tothom, vam ser 
els primers a abaixar la persiana. Els dies passaven i 
l’angoixa d’un futur sense massa esperança creixia. 
Vam estar 75 dies sense sortir de casa, només amb 
alguna escapada setmanal al nou Esclat de Manlleu. 
Encara recordo la il·lusió de trobar-me amb algun 
conegut i poder intercanviar quatre paraules, això 
sí, mantenint els dos metres de distància. A finals de 
maig vam poder tornar a obrir amb moltes restricci-
ons, però amb una il·lusió mai recordada per anar a 
treballar. També recordo l’estiu com una trinxera, 
explicant mil i una vegades les noves normatives 
que la Covid ens imposava. Com en un hospital de 
campanya preníem la temperatura, fèiem posar gel 
de mans, funcionàvem amb reserves i cada vespre 
penjàvem el cartell d’aforament complet. L’hostale-
ria ha estat sobradament a l’altura d’aquesta batalla. 
Sabíem que al setembre ens tornarien a tancar, com 
així va ser. Aquí la paciència i la solidaritat ja vam 
veure que anaven només a mans d’alguns sectors. 
El gremi necessitava ajudes urgentment, ajudes que 
no arribaven. Quedava clar que no vivíem en un país 
tan ric com ens pensàvem: l’Estat espanyol era ine-
xistent, llàstima que només fos per aquest motiu! La 
Generalitat, l’altra gran absent. I l’Ajuntament de 
Manlleu amb totes les seves limitacions feia el que 
podia. En aquest punt hem de ser realistes i reco-
nèixer l’esforç fet per l’equip de govern per intentar 
dinamitzar el comerç durant l’estiu amb concerts i 
adequant la plaça; i més endavant, conservant la pis-
ta de gel. A més, les úniques subvencions rebudes 
l’any 2020 també van venir de l’àmbit local. L’espe-
rança de poder passar unes festes treballant i po-
der encarar un any difícil amb una mica de coixí es 
van veure ràpidament estroncades quan van deixar 
marxar a tota la marabunta de Barcelona pel pont 
de la Puríssima. Allà vam ser conscients que l’any 
encara se’ns faria més dur. És curiós, o no, que a dos 
mesos de les eleccions a la Generalitat comença a 
precipitar un tou de subvencions. Deixeu-me dir, a 
criteri personal, molt mal gestionades, mal distribu-
ïdes, minses i molts cops a sectors no afectats direc-
tament per la pandèmia. I ara mateix ens tornem a 
trobar en aquest atzucac: sense gaires esperances, 
sense gaires perspectives de futur, sense saber quan 
podrem aixecar la persiana ni en quines condici-
ons, si psicològicament serem capaços de fer front 
a tanta incertesa, i quines seran les conseqüències 
de tot plegat. En tot mal, però, hi ha quelcom de bo, 
i aquest any hem pogut celebrar un Nadal com una 
família normal. Això sí, la Mari ha mirat en Ramon 
i amb un somriure murri ha deixat anar: “Com que 
aquest any no hi ha hagut gent, l’any vinent no hau-
rem d’obrir!”. I ens hem fet un bon tip de riure men-
tre érem incapaços d’imaginar-nos un altre Nadal 
sense compartir amb els nostres amics i clients, com 
sempre. 

Roger Collelldemont Blanch, 
propietari del pub Xauxa  Manlleu

Assemblea del CT Vic

De tots és sabut que les noves tecnologies han inci-
dit definitivament en costums i procediments que la 
pandèmia no ha fet més que accelerar. La junta del 
CT Vic va decidir incorporar-les a la convocatòria de 
l’assemblea en forma de convocatòria telemàtica, la 
qual cosa és comprensible i seria plausible si no fos 
pel que va passar. Com a soci actiu del club em vaig 
identificar i vaig accedir telemàticament a l’assem-
blea tal com ho van fer d’altres socis interessats fo-

namentalment en la convocatòria de noves eleccions 
en compliment dels requisits establerts. Tot sembla-
va transcórrer normalment fins que arribat el mo-
ment de l’elecció de les persones que compondrien 
la junta electoral, i de sobte, vaig ser literalment “eli-
minat de la reunió per l’amfitrió”, i cito literalment 
el que apareixia en la meva sessió, de manera que 
no vaig poder unir-m’hi novament perquè aquest 
missatge insistent em recordava que l’amfitrió no 
m’ho permetia. Vaig deixar constància d’aquest fet 
desagradable a un altre soci assistent perquè en do-
nés trasllat als membres de la junta, i així ho va fer, 
tot i que van seguir amb l’assemblea fins al final. De 
manera il·lusa vaig estar esperant els dies següents 
que algun dels membres de la junta del Sr. Vilardell, 
o algun dels treballadors presents a la reunió, em 
donés una explicació del que havia succeït. No espe-
rava pas una disculpa, potser hauria estat demanar 
massa, però sí que algú es posés en contacte amb mi 
per fer-me avinent el que havia passat. Amb el pas 
dels dies aquesta expectativa puc afirmar que no s’ha 
complert, posant de manifest el tarannà del Sr. Vilar-
dell amb aquelles persones que han estat crítiques 
amb la seva gestió, silenciant allò que no li convé. I 
és que després d’assegurar que no es presentaria a 
la reelecció resulta que com qui no vol la cosa veurà 
prorrogada la seva estada al club. No se sap mai si 
és allò que en diuen l’eròtica del poder o bé l’ego de 
no ser recordat com el president del coronavirus, el 
que sense manifestar-ho el porta a agafar-se quatre 
anys més a la cadira. El que no cola és que ens digui 
que s’hi ha vist obligat. Pot ser lícit, sí, però ètica-
ment reprovable, com també ho és la seva manifes-
tació d’aplicar una política de transparència al club i 
que no s’hagi ni dignat a fer públics els pressupostos 
de l’obra de més envergadura que s’han dut a terme 
com és el cas de la renovació dels vestidors. Hom 
comença dubtant de la qualitat democràtica de les 
noves tecnologies aplicades als vells sistemes d’elec-
ció i finalment s’adona que potser no tenim precisa-
ment el que ens mereixem, però sí que no fem prou 

per evitar satrapies i regalies d’aquells qui romanen 
per massa temps al càrrec, amb exemples ben vius i 
sagnants com els que veiem en polítics aquests dies. 
Però això ja és un altre tema. 

Jaume Molist Gasso Vic

No m’agrada 

No m’agrada gens ni mica l’aparició de la dreta més 
rància espanyola i mundial. Ja ho sé que tothom pot 
expressar el que sent, però ningú pot discutir cap 
privació de llibertat personal que respecti el més 
pròxim. Diria que ja és hora d’acceptar que hi ha 
unes ratlles vermelles que hem de defensar fins a 
la mort! No m’agrada escoltar cantants i autors dels 
anys 70 que diuen que ells, malgrat la repressió que 
vivien, deien el que sentien i mai van anar a la pre-
só! Fet que actualment, per més inversemblant que 
sembli... està passant! Ja ho sé que hem d’acceptar 
les regles del joc social, respectar el que vulgueu, 
però no podem acceptar el nostre enclaustrament 
mental. No tinc cap fórmula màgica per comunicar 
una solució vital. Però escric per avisar que segons 
com ara estem pitjor que fa trenta anys o més! Per 
això encara crec que anar a votar val molt la pena per 
defensar els nostres drets. Per mi, estar bé de salut 
m’importa molt, però viure tancat dins d’una gàbia 
no m’interessa gens! No podem badar! Cal lluitar per 
tu i pels teus!

Albert Altés Segura Llançà/Vic

Fe d’errors 

Victoria Venture Capital, i no Venture Capital, és el 
nom correcte de l’empresa osonenca de capital risc 
que ha fet la seva primera desinversió, segons s’in-
formava en l’edició del divendres 29 de gener.

Respecte a l’Hospital de 
Campdevànol i als treballadors 

Estem d’acord que la gent del Ripollès reivindi-
qui unes millors infraestructures de servei per a 
la comarca. Sempre que es faci des del respecte a 
les persones. Últimament, si més no en el cas de 
l’Hospital de Campdevànol, no ha estat així. En un 
article publicat a la premsa hem llegit, per exem-
ple, que el nostre hospital és “de fireta”, un clar 
desconeixement de la funció que fa i un menys-
preu als més de 200 professionals que hi treba-
llen, sobretot en un moment en què tots hi estan 
posant més del que els toca, i amb l’esgotament 
psíquic i físic que arrosseguen després de tants 
mesos lluitant contra la Covid i jugant-se la vida 
cada dia. En el mateix article, es diu que davant del 
tancament perimetral de la comarca, els responsa-
bles de l’hospital, preguntats pels periodistes, no 
van deixar anar cap queixa de la situació del centre 
(de fet, sabia vostè quina era la situació del cen-
tre?) i que, en canvi, l’alcaldessa sí que va fer unes 
manifestacions valentes de reivindicació. Aques-
ta afirmació palesa la ignorància de l’articulista, 
perquè precisament l’alcaldessa és la presidenta 
del Patronat de l’Hospital. En un reportatge d’un 
diari de Barcelona, un representant de l’associa-
ció de turisme rural de la comarca diu que amb el 
tancament del Ripollès “hem pagat els plats tren-
cats de no tenir un hospital en condicions”, i ens 
agradaria saber què hi té a veure l’hospital amb 
les cases rurals dedicades al turisme. De fet, amb 
els coneixements epidemiològics que sembla que 
té aquest representant, potser ens podria donar 
llum sobre el lligam entre les nefastes dades del 
risc de rebrot a la comarca i l’hospital comarcal. 
Coneix la situació i el que fa l’hospital comarcal 
per responsabilitzar-lo del que diu? També hauria 
pogut donar la culpa al tren, a la pandèmia o al mal 
temps. Cal que quedi ben clar que l’Hospital de 
Campdevànol fa sanitat pública, atenent a tothom 
sigui de la comarca o no. És proveïdor del Servei 
Català de la Salut i es dona un servei igual que el 
de qualsevol altre hospital públic. S’atén a qualse-

vol persona que necessiti atenció sanitària, i que 
sapiguem, una vegada atès, tothom marxa sense 
pagar res. La fundació que gestiona l’hospital és 
sense ànim de lucre, i cap dels seus representants 
cobra. Els beneficis sempre es reverteixen a l’hos-
pital. Els comptes de la gestió de la institució estan 
auditats anualment i revisats per la Conselleria de 
Salut i Justícia, i es poden consultar sense cap pro-
blema. Catalunya té un sistema sanitari peculiar 
amb col·laboració pública-privada, tal com va deci-
dir el Parlament de Catalunya en el seu moment, 
constituint l’anomenat SISCAT, que és la xarxa 
pública d’atenció. Pel que fa als serveis, l’únic que 
s’ha perdut és el de cirurgia general amb ingrés a 
causa de la falta de professionals. De tota mane-
ra, el 70% de les intervencions de cirurgia general 
que es feien a Campdevànol són sense ingrés. Això 
s’ha fet així per garantir la seguretat dels pacients, 
perquè és necessari que durant la nit hi hagi un 
professional de cirurgia per fer el seguiment del 
pacient. En canvi, en els últims anys s’han cre-
at diversos serveis, cosa que no es recorda mai. 
Uns quants exemples: Programa d’Atenció Do-
miciliària i Equips de Suport (PADES); Hospital 
Sociosanitari de Dia; Rehabilitació Cardiològica; 
Atenció al malalt oncològic (químios); Programa 
de cribratge de càncer de mama i de còlon; compra 
d’un TAC (abans s’havia d’anar a Vic); Codi Ictus; 
Servei de Geriatria (abans hi havia un professio-
nal, ara n’hi ha tres); Cirurgia Major Ambulatòria 
(CMA); Clínica del Dolor, etc. I no ens oblidem de 
les obres d’ampliació i reformes realitzades, per 
donar millor atenció. Per descomptat que encara 
s’hauria de millorar més, i que algunes de les de-
cisions de l’administració han sigut discutibles, 
però desmoralitza que l’Hospital de Campdevànol 
acostumi a ser el boc expiatori a l’hora de reivindi-
car millores per al Ripollès. El nostre ADN conté la 
millora continuada, però garantint la qualitat de 
l’atenció. No per fer més ho estarem fent millor.

Dolors Costa, presidenta, i la resta de membres 
del Patronat de l’Hospital de Campdevànol 

Campdevànol
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Natàlia Peix fa una mirada pausada i reflexiva
a l’actualitat de la setmana en conversa amb:

Jordi Cirach
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qui analitzarem la 
campanya electoral del 
14-F

Conxita Villar
Degana del Col·legi 
d’Enginyers Agrònoms 
de Catalunya

Joaquim Segalés
Veterinari i 
investigador de 
l’IRTA-CreSA, de la 
Universitat Autònoma 
de Barcelona
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El ciutadà té moltes opcions per fer funci-
onar bé la democràcia però la més impor-

tant, òbviament, és el seu vot. Tots els vots tenen el mateix 
valor, hi ha poques coses en aquest món que valguin el 
mateix, les persones siguin riques o pobres, lletrades o 
illetrades, altes i baixes, joves i velles. No cal seguir, tots 
valen igual i si s’ha de recordar és perquè massa sovint 
s’oblida.

Cal lluitar contra l’abstenció, és molt important anar a 
votar, no només en aquestes eleccions del 14 de febrer. 
L’acte de votar, la participació en els processos democrà-
tics, pot donar més raó i coratge al votant per criticar o 
no el govern que surti escollit d’aquestes eleccions. Les 
opinions dels electors crec que són importants, un elec-
torat participatiu és sinònim de la salut democràtica de la 
mateixa societat. Si no hi vas (qüestió ben legítima) se’t 
pot fer més difícil tenir una opinió contrastada i més rao-
nada sobre la marxa política del teu país.

La pregunta clau: De què està compost el sentit d’un vot? 
De moltes contradiccions, informacions i emocions. És un 
tema complex. A casa nostra, sempre s’ha dit que hi ha qui 
vota amb el cap i altres amb el cor, però no és ben bé així. 
El vot és una opció personal i intransferible. I la seva com-
posició, segons els experts, la solen marcar tres constants 
bàsiques, però de contingut variable, que són la situació 
social de l’elector, la identitat de la persona i els aspec-
tes emocionals. Per més que ens parlin de la intel·ligència 
artificial, les persones no som robots, i lògicament amb les 
nostres decisions fem servir el cap i el cor.

La recepta casolana és força senzilla. Agafeu una llibreta 
i l’obriu pel mig. Al costat esquerre apunteu el deure, aquí 
hi poseu, de forma esquemàtica, tot el que us diuen els 
partits i tots els canals d’informació que tingueu. Al cantó 
dret hi poseu l’haver. Aquí hi apunteu (això ja no es diu 
tant) el que els partits han fet en les últimes legislatures, 
el que se’n diu l’obra de govern. Després sumeu per sepa-
rat cada pàgina, i feu una resta de les dues. La diferència 
entre el deure i l’haver us donarà un resultat. Com menys 
sigui la diferència entre les dues pàgines, que segur que 
n’hi ha, us donarà una pista molt valuosa per prendre una 
decisió final a qui us interessa votar.

Però fins aquí hi ha arguments per votar amb el cap. Ara 

falta parlar de la política de les emocions. Votar amb el 
cor, per identificació, per aspiració, per la il·lusió... perquè 
us agrada més una opció que l’altra. Sumeu el cap i el cor, 
amb les proporcions adequades. S’ha de pensar sempre 
que en política hi ha coses que t’agraden i no et convenen 
i també a l’inrevés, i finalment cal una reflexió, i segur que 
l’encerteu.

Com que aquests dies estem en campanya electoral 
rebreu tanta informació que es fa difícil processar-la bé. 
Anem a l’antiga: “Pels seus fets els coneixereu”. No pel que 
diuen i expliquen amb tanta afició. Cal tenir en compte 
que més endavant, en el curs de les legislatures de govern, 
passaran situacions polítiques que no haurien de passar, i 
no us agradaran. Però això entra en certa normalitat en el 
mateix funcionament de la política i sol passar en la majo-
ria de democràcies parlamentàries. Cal tenir sempre pre-
sent que l’exactitud i les matemàtiques no són amigues 
de la política, però no cal desanimar-se, tota tasca humana 
està plena de llums i ombres.

En política, en totes les polítiques, sempre que mous un 
plat en sols trencar un o com mínim escardar-ne un altre. 
La política en si té uns ingredients insubstituïbles, la lluita 
pel poder (el poder toca a la glòria) i la seva retenció com 
a motiu de l’aspiració legítima de molta gent. El problema 
ve quan el poder se’n fa un abús i no s’administra bé. Amb 
mesura i una bona gestió diària de tots els assumptes que 
serveixen al ciutadà per millorar la seva vida personal i 
familiar, i enfortir la societat democràtica, amb respecte 
absolut als deures i drets de tots els seus ciutadans.

Aquest escrit no vol alliçonar a ningú, simplement són 
uns apunts perquè vivint un temps –sempre s’ha de tornar 
a pagès– en què a l’era fa molta pols i no deixa veure com 
podem separar el gra de la palla. 

Ramon Vall Ciuró  
Expresident del Consell Comarcal d’Osona

Una recepta per anar a votar

No tinc ni idea 
de com fer-ho. 
Veure individus 
q u e  d e f e n s e n 

odis i fan apologia de tot allò que 
ha portat la humanitat a l’extrem 
del desastre actual, passejant per 
Ripoll els seus símbols, la prepo-
tència i refregant-nos un discurs 
predemocràtic, no resulta fàcil. 
Vox va fer-ho dimarts i va obte-
nir allò que buscava. Col·lectius 
antifeixistes i vilatans els escri-
dassaven i, paradoxalment, alhora 
els donaven visibilitat, afavorint 
que mitjans de comunicació que 
només venen a Ripoll quan tenen 
carnassa poguessin sucar-hi pa. És 
possible que sense crits, ni inter-
vencions policials, ni gesticulaci-
ons, ni boicot, les teles haurien fet 
menys cas dels ultradretans. Pot 
ser, o no. En tot cas m’hauria agra-
dat veure’ls sense el rebombori on 
se senten còmodes, sense el públic 
ni la reacció que van enregistrar i 
difondre amb els seus mòbils. A 
escala local, partits convencio-
nals i col·lectius antifeixistes de 
Ripoll van aïllar i fer escarni a 
Sílvia Orriols acusant-la de ser 
poc menys que una versió nostra-
da de Vox, un extrem que caldria 
matisar bastant. El resultat és 
que Orriols va obtenir més de 500 
vots. Si les eleccions es fessin ara, 
crec que en tindria bastants més. 
I alhora els mateixos grups van de 
bracet amb representants de par-
tits que van afavorir els GAL i el 
155. No tinc ni idea de com fer-ho. 
Però no soc pas l’únic.

Contraatacar 
l’odi

Jordi 
Remolins

ESTERNUT
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Tona

Dolors Altarriba

Fa uns tres mesos que el 
grup Protecta, nascut a Cen-
telles, es va traslladar a una 
nau de més de 700 metres 
quadrats a Tona, on hi ha 
sumat les tres divisions del 
grup: Protecta Vigilància, 
Protecta Control i 9HProtec-
ta seguretat electrònica. La 
primera és la que fa feines 
de vigilància sobretot d’em-
preses, i en aquest sentit 
tant pot ser una vigilància 
estàtica com discontínua o 
amb servei de rondes o de 
verificació personal en cas 
d’alarma. La segona és la que 
es dedica als diferents ser-
veis de controls d’accés, i la 
tercera és la que ofereix els 
serveis de seguretat electrò-
nica amb totes les eines del 
món digital. “Forma part de 
la digitalització de l’empre-
sa”, expliquen Adam Falgue-
ras i Albert Agustí, responsa-
bles del grup, que afegeixen 
que incorporen l’internet 
de les coses als projectes de 
seguretat.

D’aquesta manera, expli-
quen, cada client pot triar 
l’opció que millor li sembli. 
“Treballem, per exemple, 
amb diverses marques de 
productes com alarmes”, diu 
Agustí, “perquè es pugui 
adaptar a cada necessitat”. 
Un exemple de seguretat 
electrònica és l’ús de claus 
intel·ligents, “una clau única 
per a molts panys però que 
només deixa obrir en uns 
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Albert Agustí, a l’esquerra, i Adam Falgueras, davant la nova seu del grup de seguretat Protecta amb els seus vehicles

horaris o a les persones con-
venients”, explica Agustí. 
“De les que oferim, que es 
diuen I-lock, n’hem venut 
moltes sobretot a ajunta-
ments. Així no cal que es 
vagi amb un manat de claus”, 
afegeix, “i a més pots contro-
lar qui ha obert aquella porta 
i quan i no es pot duplicar”. 
Productes d’aquests tipus 
sumats a les alarmes o als 
sistemes de vigilància amb 
càmeres o sistemes de con-
trol d’aforament digitals 
“permeten que més enllà de 
la persona física es pugui 
assegurar un control abso-
lut”, diuen. Un altre dels 

serveis que han augmentat 
és la seguretat per evitar que 
“ocupes de forma il·legal 
entrin en una casa”, com ara 

posar una alarma que avisi 
i evitar que passin les 72 
hores amb què s’escuden per 
quedar-se a una casa. 

A la nova seu l’empresa 
hi té les oficines, el garatge 
per als cotxes de servei, el 
vestidor i l’oficina tècnica, a 
més d’una central receptora 
d’alarmes pròpia. Però tam-
bé una sala on “cada un o dos 
mesos farem xerrades sobre 
temes de seguretat” i un 
showroom. Amb aquest can-
vi el grup, que ha facturat 
1,6 milions el 2020, preveu 
“duplicar si la Covid ho per-
met la facturació”. I és que 
en unes setmanes obriran 
una delegació de l’empresa a 
Olot i “tenim ganes de con-
tinuar l’expansió arreu de 
Catalunya”, conclou Falgue-

ras. Actualment dona feina a 
un centenar de persones.  

Protecta va ser creada fa 
17 anys amb el nom d’Accés 
i Control d’Esbarjo, SL de la 
mà d’Adam Falgueras i poc 
després es va nomenar Pro-
tecta Serveis Integrals. Per la 
seva banda, Albert Agustí va 
fundar el 2004 9Habitat, una 
empresa de serveis de domò-
tica –que ell continua por-
tant– i de seguretat electrò-
nica. Aquesta segona divisió 
és la que ara s’ha unit a Pro-
tecta creant el grup Protecta. 
La diversificació i “creure 
en el producte”, diuen, és la 
clau per avançar. 

Una nau de més de 700 metres qua-
drats acull des de fa tres mesos el 
grup Protecta, que ha crescut amb la 
incorporació del nou servei de segure-

tat electrònica a través de l’empresa 
9H Protecta, escindida de 9Habitat. 
Totes dues empreses, encapçalades 
per Adam Falgueras i Albert Agustí, 

acumulen una experiència de més de 
15 anys. Ara creixen obrint una dele-
gació del grup, dedicat a la seguretat, 
a Olot. 

El grup Protecta creix afegint 
la seguretat electrònica de 9H
L’empresa s’ha instal·lat, des de Centelles, a una nau de més de 700 metres quadrats a Tona 

Llotja de Bellpuig (1-2-21)

CONILL: 1,90 (=)
POLLASTRE VIU: 1 (=) – 1,28 (=)
POLLASTRE SACRIFICAT: 1,69 (=) – 2,02 (–0,03) 
OUS: xl: 1,18 - l: 0,71 - m: 0,68 - s: 0,51 (=)
GALLINA LLEUGERA: 0,06-0,08 (=) 
GALLINA SEMIPESADA: 0,25 / 0,26 / 0,27 (=)
GALLINA PESADA: 0,20 (+0,05)
GALL: 0,03 (=)
ESTRUÇ: S/C

Llotja de Vic (29-1-21) 

PORC: 1,467 / 1,479 (+0,006)
GARRINS RAÇA: recollida: 26 / 28 (=)
PARTIDA GRAN: 64,50 / 66,00 (+1)
ANOLLS (des de 351 kg): 3,82/3,68/3,46/ 3,17 (=)
VEDELLS (fins a 350 kg): 3,87 /3,69/3,51 /3,26 (=)
FRISONS (+ de 211 kg): 3,24/ 3,16 / 1,90 (=)

FRISONS (fins a 210 kg): 3,05 / 2,95 / 1,45 (=)
VEDELLA (261/300 kg): 3,97/3,83/3,72/3,40/2,71 (=)
VEDELLA (221/260 kg): 4,03/3,87/3,76/3,49/2,70 (=)
VEDELLA(180/220 kg): 4,08/3,88/3,77/3,49/2,72 (=)
VACA: 3,05 / 2,85 (-0,05) / 2,65 / 2,10/ 1,55 / 1,35 (=)
FRISÓ: 30 / 80 (=) 
ENCREUAT: 95 / 210 (=)
TÒFONA NEGRA: 80-150 

Mercolleida (29-1-21)

PORC VIU selecte: 1,112 (+0,04) 
LLETÓ 20 kg: 41 (+1)   
XAI (23 a 25 kg): 3,22 (-0,10)  
XAI (25 a 27 kg): 3,07 (-0,10)  
OVELLA DE VIDA: 75 /u (=)  
BLAT PINSO: 234 (-6)
BLAT PA: 244 (-6)
MORESC: 230 (-5)

ORDI LLEIDA: 204 (-8)   
COLZA: 430 (+24)

Llotja de Barcelona (2-2-21)

GARROFA: 140/t (=)
GARROFA FARINA: 130/t (=)
SOJA PAÍS: 490/t (–10)
MORESC UE: 237/t (+1)
BLAT: 238/t (–4)
ORDI PAÍS: 212/t (–2) 
FARINA DE PEIX: 1.060/t (+10)
GIRA-SOL: 325/t (+2)
MILL: 410/t (=)
COLZA: 338/t (–2)
SORGO: 230/t (–2)

Grans del Lluçanès (29-1-21)

GRA DE COLZA: 360,75 (+0,75)

“És un 
moment 
d’oportunitat”

Tona

D.A.

Adam Falgueras explica 
que tot i la pandèmia de 
la Covid aquest és també 
“un moment d’oportuni-
tat”. L’empresa tenia una 
part important dels seus 
clients del món de l’oci i 
els espectacles, ja que por-
taven la seguretat i el con-
trol d’accés de festivals 
com el Clownia de Sant 
Joan de les Abadesses, 
el Bioritme a Vilanova 
de Sau, el Cantilafont a 
Oristà i el Canet Rock, 
de més dificultat perquè 
durava tota la nit. Amb la 
Covid, tot això ha desapa-
regut però han aparegut 
noves feines semblants en 
“mercats a l’aire lliure” o 
com el proper dia 14 que 
ja tenen previst treballar 
en diferents recintes on 
es faran les votacions al 
Parlament de Catalunya.

Amb un centenar 
de treballadors, 

preveu obrir una 
delegació a Olot 
d’aquí a un mes 
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Aturats el mes de gener

2015                     2016                      2017                     2018                     2019                     2020                      2021

Osona Ripòllès Moianès

*No estava constituïda com a comarcaEntre parèntesi, la taxa d’atur registral11.473
(15,48%)

1.481
(12,85%)

10.320
(13,69%)

1.269
(11,12%)

1.114
(9,23%)

1.013
(8,61%)

912
(7,92%)

536
(9,48%)

513
(8,46%)

528
(8,18%)

493
(7,97%)

693
(10,20%)

877
(7,20%)

1.209
(10,12%)

8.862
(11,57%)

7.912
(10,20%) 7.534

(9,60%)
7.571

(9,43%)

9.288
(11,42%)

* *

Vic

EL 9 NOU

La màquina de neteja Sani-
fyer, de l’empresa de Sant 
Martí de Centelles Oh!Fx, ha 
obtingut el certificat que la 
posiciona com el millor siste-
ma de desinfecció contra la 
Covid-19 per part de l’Insti-
tuto Técnico Español (ITEL). 
Segons expliquen des de 
l’empresa, ITEL constata que 
Sanifyer és “en l’actualitat 
la millor opció per fer front 
als riscos de contagi i en con-
cret del virus SARS-CoV-2” i 
certifica també la desconta-
minació aeròbica del sistema. 
ITEL ha fet les proves a la 
seva seu i ha constatat que 

no genera cap afectació a 
les diferents superfícies on 
s’aplica. Aquest sistema va 
sortir del departament d’I+D 
de l’empresa Oh!FX, que 

fins abans de la pandèmia es 
dedicava a dissenyar i fabri-
car equips de polvorització 
per a esdeveniments. En 
aturar-se tots els events, van 
aplicar el seu coneixement 
per trobar una solució que 

consta d’un equip lleuger i 
compacte que pot anar amb 
bateria i que ruixa sense 
mullar i per tant tampoc 
cal eixugar. L’empresa ja ha 
venut aquest equip a dife-
rents punts d’Espanya i per a 
empreses de tots els sectors. 

També els purificadors 
d’aire de Sodeca han estat 
certificats amb una efectivi-
tat del 100% en deu minuts 
davant del mengovirus, un 
virus de la família Picor-
naviridae, la mateixa a la 
qual pertany el coronavirus 
SARS-CoV-2. En aquest cas, 
la certificació l’ha fet el labo-
ratori industrial Lab R. Reig, 
SL, que també ha certificat 
que és efectiu entre els 10 i 

30 minuts en la reducció de 
bacteris aerobis i de fongs 
ambientals. Ho han fet a 
partir d’una soca de mengo-
virus cedida per la mateixa 
Sodeca. El virus, expliquen, 
“s’ha inoculat de manera 
controlada a l’aire i s’han 
fet les proves pertinents 
analitzant amb una càmera 
germicida l’entrada i la sorti-
da de l’equip de purificació”. 
Després de les proves, en 
cap dels equips s’ha detectat 
presència d’ozó en l’ambient 
tractat.

D’altra banda, el Grup 
Bon Preu ha renovat la 
certificació Protocol Segur 
Covid-19 als 91 establiments 
Bonpreu i Esclat que té així 
com als magatzems i les ofi-
cines. Aquest protocol té en 
compte mesures higienico-
sanitàries, organitzatives i 
de prevenció del risc de la 
seguretat i salut davant el 
coronavirus. L’empresa que 
ha renovat la certificació a 
la distribuïdora osonenca és 
TÜV Rheinland.

Un gener amb més atur
Osona té un 22,6% més d’atur aquest gener que fa un any. Al Ripollès l’augment és 
del 37,8% i al Moianès s’enfila fins al 40,5%. Es torna a les xifres del 2016 i el 2017

Vic/Ripoll/Moià

D.A.

Osona va tancar el gener amb 
un total de 9.288 aturats, 98 
més que el desembre passat. 
En relació amb el gener de fa 
un any (vegeu gràfic adjunt) 
representa un 22,6% més, 
ja que aleshores n’hi havia 
7.571, la xifra més baixa dels 
darrers sis anys. Aquest 9.288 
aturats retornen a la situació 
que hi havia entre els anys 
2016 i 2017, quan la baixada 
de l’atur començava a ser visi-
ble i real. Al Ripollès, la dife-
rència entre el mes de desem-
bre i el gener és de 47 aturats 
més, enfilant el nombre 
fins a 1.209, una xifra més 
semblant a la que hi havia el 
2016 –encara sense la recu-
peració– que les dels darrers 
anys. En relació amb el gener 
de fa un any representa un 
augment del 37,8%. Al Moia-
nès, el nombre d’aturats es 
va tancar amb 693 persones, 
també la xifra més alta en un 
gener des que aquesta zona 
és comarca. En relació amb 
el desembre són només tres 
aturats més, però en relació 
amb el gener del 2020 suposa 
un augment d’un 40,5%.

D’altra banda, i davant una 
situació que empitjora mes 
a mes a causa de la crisi pro-
vocada per la pandèmia, els 
sindicats han reclamat aques-
ta setmana que la Generalitat 
concreti ja la partida de 750 
milions d’euros que va anun-
ciar per aquest primer tri-

La Ginebreda, de 
Castellterçol, rep un 
ajut per envasar en 
vidre plats cuinats

Castellterçol La Ginebreda, 
de Castellterçol, que cria i 
comercialitza xais en ecolò-
gic, ha rebut un dels quatre 
ajuts del projecte BCN Smart 
Rural per aquest any. Es 
tracta de la preparació de 
plats cuinats amb el xai com 
a ingredient principal i enva-
sats en vidre. Per tirar-ho 
endavant rebran un ajut del 
80% del cost de l’assessora-
ment que els farà l’empresa 
BDN. L’ajut no podrà superar 
els 2.730 euros i s’implemen-
taran fins a mitjans del 2021. 
Els altres premiats són Niu 
Verd, de Sant Feliu Sasserra; 
Cerveses La Pirata, de Súria, 
al Bages, i Agrària Estan, de 
Sant Martí Sesgueioles, a 
l’Anoia. 

Marxa lenta contra 
l’assetjament sexual 
a treballadores a 
dues empreses

Vic Càrnies en Lluita i la 
Coordinadora de Grups de 
Dones d’Osona i el Ripollès 
han organitzat per aquest 
dissabte a les 11 del matí una 
marxa lenta de vehicles per 
protestar contra l’assetja-
ment sexual denunciat a les 
empreses Esfosa i Le Porc 
Gourmet. Tot i que la reacció 
de l’empresa va ser diferent a  
totes dues (a Esfosa es va fer 
fora l’agressor mentre que 
a Le Porc Gourmet només 
se’l va canviar de lloc), les 
dones “han patit represàlies 
per part dels agressors i el 
seu entorn”. Fins ara, hi ha 
almenys dues denúncies als 
jutjats. Des de l’edifici del 
Sucre s’anirà fins les empre-
ses tant amb cotxes com amb 
bicicletes i s’encerclaran. 

Les eleccions a les 
cambres agràries 
es faran els dies  
25 i 26 de març

Vic/Ripoll Les eleccions a les 
organitzacions professionals 
agràries es faran els dies 25 
i 26 de març. El DARP ja ha 
publicat la convocatòria, el 
termini per presentar can-
didatures de la qual s’acaba 
el 7 de febrer, dia en què 
també finalitza l’exposició 
pública de les llistes del cens. 
Aquestes eleccions es faran 
per primera vegada amb el 
sistema de votació electrò-
nica, una fórmula que s’ha 
consensuat amb les mateixes 
organitzacions agràries. Es 
podrà votar de forma pre-
sencial però igualment amb 
el sistema electrònic a 209 
punts d’acompanyament a 
Catalunya el dia 25 i a 67 el 
dia 26.

Vic/Ripoll/Moià

D.A.

El nombre de contractes 
continua a la baixa al mes 
de gener en relació amb els 
mesos de gener del 2019 i 
el 2020, seguint la tendèn-
cia dels darrers mesos. En 
el cas d’Osona se’n van fer 
2.996, dels quals 2.420 eren 
temporals i 576 fixos. Tant 
el gener del 2020 com el 
del 2019 aquesta xifra era 
superior als 4.000 (4.281 i 
4.041, respectivament). Són 
per tant 1.285 contractes 

menys que fa un any (un 
42,9% menys). Al Moianès, 
el gener passat es van fer 
111 contractes, 64 menys 
que fa un any quan se’n van 
fer 175 (un 57,6% menys). 
Dels 111, 22 eren fixos i 89 
temporals.

Al Ripollès, el nombre 
de contractes el passat 
gener va ser de 329, una 
diferència de 126 respecte 
al gener de fa un any (455), 
el que representa un 38,3% 
menys. Del total, 258 van 
ser temporals i 71 de fixos.

mestre. L’ajuda prevista per 
als afectats per ERTO amb 
l’objectiu que mantinguin el 
lloc de treball és de 105 mili-
ons d’euros, amb un cobra-
ment mínim de 600 euros; la 
destinada als autònoms en 
situació de cessament d’acti-
vitat és de 280 milions d’eu-
ros, mentre que hi ha una 
partida de 208 milions per al 
manteniment de l’ocupació 
de les petites empreses amb 
ERTO actius, que tinguin fins 
a 49 persones treballant i un 
màxim de 10 milions de fac-
turació el 2019. En aquest cas, 
es preveuen ajudes de 30.000 
euros per a les que es com-
prometin a mantenir l’ocupa-
ció fins a finals del 2021. Tot 
plegat per no engreixar més 
les llistes de l’atur. 

Continua baixant  
el nombre de contractes

El Grup Bon Preu ha renovat el Protocol segur als seus 91 centres

Certificats d’efectivitat anti-Covid 
per als sistemes de Sodeca i Sanifyer  

Totes dues 
empreses 

van idear els 
productes el 2020
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Vic

EL 9 NOU

Sud Renovables, l’empresa 
amb seu a Vic, va facturar 
l’any 2020 10 milions d’eu-
ros, poc més que el que va 
obtenir el 2019 tot i que 
amb tres mesos d’aturada 
de l’activitat a causa de la 
Covid-19. El grup ha instal-
lat panells solars que sumen 
una potència de 8 MWp, el 
mateix que l’any anterior 
i un 14% més que el 2018. 
Això representa l’electricitat 
que consumeixen 3.080 llars 
i significa un estalvi de 6.309 
tones de CO2, l’equivalent a 
treure 2.575 cotxes de la car-
retera, segons expliquen des 
de l’empresa.

L’empresa obté un 85% de 
la seva facturació d’empreses 
industrials. En aquest sen-
tit, ha fet les instal·lacions 
d’autoconsum més grans en 
indústries. Dues són a Oso-
na: als edificis de Casa Tarra-
dellas, a Gurb, amb 2,7 MWp 
instal·lats, i al magatzem de 
Bon Preu a Balenyà, amb 1,4 
MWp instal·lats, i una terce-
ra a Granollers. De mitjana, 

l’electricitat que ja no els cal 
comprar a la xarxa a aquestes 
empreses suposa entre un 
35% i un 50% del seu con-
sum. Dels 400 clients, el 15% 
són particulars i en aquest 
sentit Sud hi ha arribat a 
través de plataformes de 
comercialització d’energia 
verda com Som Energia o 

Bon Preu Energia, amb qui 
té acords per fer les instal-
lacions en l’àmbit domèstic. 
“En aquest sector, el domès-
tic, és on s’ha detectat més 
interès el 2020”, expliquen, 
ja que han rebut el doble de 
peticions de pressupostos 
que el 2019.

L’empresa augura un 
“excel·lent 2021”, amb un 
increment de la facturació de 
prop del 50%, situant-se en 

15 milions d’euros. Tot i les 
bones condicions per posar 
autoconsum, Manel Romero, 
soci fundador de l’empresa, 
considera que encara hi ha 
traves per impulsar sobretot 
l’autoconsum compartit. “El 
problema són les distribuï-
dores i les comercialitzado-
res d’electricitat”, diu, “que 
sempre tenen la voluntat 
que l’autoconsum sigui una 
realitat i costa la relació amb 
algunes administracions 
municipals o l’autonòmica, 
que sovint sobrepassa els 
límits temporals de resposta 
que estableix la llei”.

D’altra banda, l’empresa 
ha canviat de seu aquest 
2020 i s’ha instal·lat en una 
nova nau a Avinyó (Bages) 
de 3.435 metres quadrats i 
on ha invertit 1,9 milions 
d’euros. Preveu augmentar 
la plantilla en un 30% i situ-
ar-se en 60 treballadors, tot 
i que el 2020 ja van contrac-
tar 15 persones. L’empresa 
compta amb personal propi 
per a totes les fases del pro-
cés: des de l’estudi de rendi-
bilitat fins a l’enginyeria i la 
instal·lació. 

Sud Renovables ha igualat el 2020 
la facturació del 2019 tot i la Covid
Ha fet les instal·lacions industrials d’autoconsum més grans de 
Catalunya. Dues són a Osona i una, al Vallès Oriental

L’empresa, ara  
a Avinyó, vol 
arribar als 60 
treballadors 
aquest 2021

Costa Food 
posa sis túnels 
de congelació 
nous a Roda

Roda de Ter

EL 9 NOU

L’empresa Costa Food, que 
es va quedar Incar Foods de 
Roda, ha tret les càmeres 
de congelació portàtils que 
havia posat davant la façana i 
sense el permís corresponent 
després de gairebé un any. 
L’empresa, que a l’estiu va 
comprar tres parcel·les a l’In-
casòl, propietari del polígon 
El Puig Vell, on està ubicada, 
ha instal·lat sis nous túnels 
de congelació en aquestes 
tres parcel·les i ara sí que 
tenen tots els permisos en 
regla, segons ha explicat l’al-
calde de Roda, Roger Coro-
minas, que diu que “abans 
hi havia un incompliment 
urbanístic i ara ja no”. 

Ara bé, caldrà veure que 
el funcionament dels apa-
rells no suposi problemes de 
soroll. Aquesta era una de 
les queixes dels veïns, que 
van encetar un procés judi-
cial contra l’empresa i que 
segueix el seu curs, així com 
també els expedients que es 
van obrir en el seu moment 
per l’incompliment urbanís-
tic. 

L’Ateneu 
Cooperatiu ha 
acompanyat 19 
projectes a Osona 

Vic

EL 9 NOU

L’Ateneu Cooperatiu de la 
Catalunya Central, creat fa 
quatre anys, ha acompanyat 
19 projectes d’economia soci-
al a Osona durant el 2020. 
En concret, han estat 17 a 
Osona i 2 al Lluçanès. A tota 
la Catalunya Central n’ha 
acompanyat 87 i ha dut a ter-
me 197 activitats per fomen-
tar el cooperativisme a les sis 
comarques que conformen 
aquesta àrea i amb la partici-
pació de prop de 1.800 perso-
nes. D’aquestes activitats, 56 
van ser virtuals i de la resta 
se’n van fer 17 a Osona, 5 al 
Moianès i 3 al Lluçanès. 

El grup motor de l’Ateneu, 
format per cinc cooperatives, 
entre elles les osonenques 
Dies d’Agost i Sambucus, 
impulsen també amb la UVic 
estudis relacionats amb 
l’economia social i formen 
assessories i gestories en 
aquest àmbit. Alhora, durant 
el 2020 es van crear vuit nous 
projectes –sis cooperatives i 
dues associacions– que van 
comportar la generació de 16 
nous llocs de treball.

Vic/Ripoll/Moià

Dolors Altarriba

L’empresa de telecomunica-
cions de Gurb Goufone ha 
tancat l’any 2020 arribant 
gairebé als 10 milions que 
preveia obtenir –n’ha factu-
rat 9.903.000– i ha començat 
el 2021 amb la perspectiva 
de doblar aquesta quantitat. 
Representa al voltant d’un 
70% més respecte al 2019. 
L’operadora ha tingut un 
creixement del mateix per-
centatge en nombre d’usu-
aris, superant els 22.000 
i donant servei a més de 
25.000 llars amb alguns dels 
seus serveis com els de fibra 
òptica, telefonia mòbil, fixa i 
televisió digital. 

L’any 2020 ha fet arribar la 
xarxa pròpia de fibra òptica 
a 55 nous municipis i ara 
ja és present a una dotzena 
de comarques com Osona, 
el Gironès, el Ripollès, la 
Garrotxa, el Maresme, el 
Berguedà, l’Alt Empordà, el 

Goufone factura 9,9 milions i 
creix un 70% en usuaris el 2020

L’empresa de telecomunicacions de Gurb ja compta amb un centenar de treballadors

Preveu doblar la 
facturació i acabar 
el desplegament de 
fibra a sis capitals 
de comarca el 2021

Baix Empordà, el Moianès, el 
Vallès Oriental, la Selva i el 
Bages. Nascuda fa 10 anys, no 
ha deixat de mantenir la filo-
sofia de fer arribar la fibra 
òptica a tothom i això vol dir 

també a les cases dissemina-
des de tots aquests nuclis de 
població així com a diverses 
urbanitzacions aïllades.

Durant l’any 2020 i impul-
sada ja pel fort creixement 

tant del 2018 com del 2019, 
l’empresa ha obert dos nous 
espais d’atenció al públic, 
un a Mataró i l’altre a Gurb, 
on té la seu amb el magat-
zem i les oficines. També té 

botigues a Vic (la va obrir el 
2019), la Canya (Garrotxa), 
Gironella (Berguedà), Girona 
(Gironès) i Bigues i Riells 
(Vallès Oriental).

Aquest 2021 té previst 
finalitzar el desplegament en 
sis noves capitals de comar-
ca (Girona, Ripoll, Berga, 
Granollers, Moià i la Bisbal 
d’Empordà) i a unes 90 altres 
poblacions mitjanes i petites 
d’arreu del país. En altres 

ciutats com Vic o Mataró ja 
ha finalitzat la construcció 
de la seva infraestructura. 
L’empresa compta actual-
ment amb un centenar de 
treballadors entre els ubicats 
a Gurb i a les botigues.

Goufone és un exemple 
d’empresa sorgida d’una 
necessitat –la de tenir con-
nexió ràpida d’internet a tot 
arreu– que està recollint els 
fruits amb un creixement 
important els darrers anys. 
En són responsables Marc 
Mundó, Albert Boix i Joan 
Gaudes.

Operaris de Goufone treballant en la instal·lació del cablejat de la fibra òptica
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Després de ser adquirit per l’Ajun-
tament ara fa dos anys, el Palau dels 
Comtes de Centelles ja té un destí. 
La primera i segona planta de l’his-

tòric edifici de la plaça Major es con-
vertiran en la nova biblioteca, que 
substituirà l’actual de La Cooperati-
va. L’Ajuntament de Centelles ja ha 

obert converses amb la Diputació de 
Barcelona per endegar el projecte, 
que podria tenir un cost aproximat 
de 2 milions d’euros. 

El Palau dels Comtes acollirà 
la nova biblioteca de Centelles
L’Ajuntament vol destinar la primera i segona planta de l’edifici a equipament cultural

Centelles

Jordi Vilarrodà

El Palau dels Comtes de Cen-
telles serà una biblioteca, 
si prospera el projecte que 
l’equip de govern ha presen-
tat aquesta setmana a tots 
els grups de l’Ajuntament. 
La primera i segona planta 
de l’edifici es destinaran a 
aquest ús, i la planta baixa 
s’adequarà per a espais de 
restauració. D’aquesta for-
ma, pràcticament tot l’edifici 
tindrà un ús, a mitjà termini. 
La biblioteca del Palau dels 
Comtes substituirà l’actual 
de La Cooperativa, que es va 

inaugurar l’any 1998 i que ha 
quedat petita.

L’Ajuntament té el llum 
verd de la Diputació de 
Barcelona, titular de la Xarxa 
de Biblioteques Municipals, 
per tirar endavant aquest 
projecte, que compleix 
amb les condicions que es 
demanen pel que fa a espai, 
al voltant de 1.000 metres 
quadrats  útils. “S’han obert 
converses amb la Diputació 
i s’està treballant per definir 
el projecte”, explica l’alcal-
de, Josep Paré. L’entresol, la 
planta noble, seria “un como-
dí” que podria ser utilitzat 
per la biblioteca o de manera 

independent, amb una sala 
d’actes que doni al balcó 
principal. A la planta baixa, 
es preveuen usos d’hostale-
ria: un bar i un restaurant. 
La biblioteca, però, seria l’eix 
central. “Qui entri al Palau 
dels Comtes ha de tenir 
la sensació que entra a la 
biblioteca”, diu Paré. L’Ajun-
tament pensa en un edifici 
“adreçat a molts públics, on 
tothom tingui un motiu per 
anar-hi” i que mantingui un 
funcionament actiu durant 
bona part del dia. 

El cost estimat de la reha-
bilitació del Palau i l’adequa-
ció de la biblioteca s’estima 

que no baixaria dels 2 mili-
ons d’euros, i com a horitzó 
l’alcalde parla de cinc anys. 
Paré insisteix en la neces-
sitat que el projecte sigui 
“realista”, tant en la fase de 
construcció com en la seva 
sostenibilitat posterior. S’ha 
de poder executar per fases 
i, quan funcioni, se n’ha de 
preveure el manteniment. 
D’aquí la inclusió del bar i 
restaurant, que podrien fun-
cionar en règim de concessió 
o lloguer per obtenir-ne uns 
ingressos. L’Ajuntament 
ha començat a posar fil a 
l’agulla per a l’actuació més 
urgent de totes, que seria 
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Vista del pati interior del Palau dels Comtes, amb les dues plantes –primera i segona– que es destinaran a la nova biblioteca de Centelles

la consolidació de l’edifici. 
El projecte de reforma i 
rehabilitació del Palau dels 
Comtes es va adjudicar el 
passat mes d’octubre a l’estu-
di Feu i Godoy Arquitectes, 
de Solsona, amb experiència 
en actuacions en edificis 
històrics i en biblioteques, 
en concret. Van ser autors 
del projecte de la Biblioteca 
Comarcal de Solsona, premi-
ada l’any 2016 a la Mostra 
d’Arquitectura de les Comar-
ques Centrals. 

El projecte del Palau dels 
Comtes es vincula a tota una 
illa cultural que Centelles va 
definint al centre de la vila, i 

que inclou també com a peça 
principal el Casal Francesc 
Macià i l’edifici modernis-
ta de Can Pujol, que es va 
adquirir l’any passat i que 
està situat al costat del tea-
tre. Can Pujol podria cobrir 
les necessitats de les entitats 
centellenques de disposar 
d’espais. Molt a prop, hi ha 
també el teatre del Cen-
tre Parroquial, rehabilitat 
recentment i de propietat 
eclesiàstica. “El conjunt con-
solida l’aposta de Centelles 
per la cultura”, explica l’al-
calde. 

Centelles

J.V./J.P.

La biblioteca actual de Cen-
telles és La Cooperativa, 
situada al carrer de Sant 
Joan, que porta més de dues 
dècades de funcionament. El 
seu nom recorda la història 
de l’edifici on està situada i 
que havia estat la seu de la 
Cooperativa La Económica 
de Centelles. L’Ajuntament 

va assumir el deute de l’en-
titat i va adquirir l’immoble 
quan aquesta es va dissoldre 
per instal·lar-hi la biblioteca 
municipal. La va inaugurar 
el dia 16 de maig de 1998 el 
que llavors era president de 
la Diputació de Barcelona, 
Manuel Royes, al costat 
de l’alcalde, Miquel Arisa. 
Aquesta biblioteca era la pri-
mera de caràcter municipal 
i substituïa la de La Caixa, 

que havia estat l’única de 
Centelles fins al moment. A 
dins, hi havia dues plantes 
dedicades a la biblioteca prò-
piament dita i un soterrani, 
on es va habilitar una sala 
per a actes i exposicions.

El destí de l’edifici, un cop 
la biblioteca es traslladi al 
Palau dels Comtes, no està 
encara del tot definit, però 
podria ser “per a usos socio-
sanitaris”. 
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Royes i Arisa inauguren la biblioteca de La Cooperativa, el maig de 1998

Plaques solars al 
sostre del Casal

Centelles La sostenibilitat 
energètica és un eix del 
projecte de l’illa cultural 
de Centelles. La Junta de 
Govern de l’Ajuntament 
va aprovar aquest dime-
cres el projecte d’instal-
lació de plaques solars 
fotovoltaiques al sostre 
del Casal Francesc Macià. 
Funcionaria com una uni-
tat energètica amb Can 
Pujol i el Palau dels Com-
tes, que s’abastirien de 
l’energia produïda.

L’actual biblioteca es podria destinar en el futur a “usos sociosanitaris”

La Cooperativa, vint anys de servei
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Estrenen al Palau una obra basada 
en la darrera novel·la d’Irene Solà

El compositor Marc Timón s’ha inspirat en ‘Canto jo i la muntanya balla’, de l’escriptora de Malla

Barcelona

Jordi Vilarrodà

El recorregut de la novel·la 
Canto jo i la muntanya balla, 
d’Irene Solà, farà un nou pas 
aquest dissabte amb l’estrena 
al Palau de la Música Cata·
lana d’una peça musical que 
s’hi inspira, obra del compo·
sitor Marc Timón. Serà en un 
concert que protagonitzaran 
l’Orquestra Simfònica del 
Vallès, sota la batuta de Víc·
tor Pablo Pérez, i el Cor de 
Noies de l’Orfeó Català, diri·
git per Buia Reixach, i en el 
qual també s’interpretarà el 
Somni d’una nit d’estiu d’An·
tonín Dvorák. A més dels 
espectadors que el vegin en 
directe, amb les limitacions 
actuals d’aforament, es podrà 
seguir en streaming.

Les trompetes de la mort 
és el títol de la composició 
de Timón, que sorgeix de la 
lectura que va fer de la novel·
la. En un capítol, aquests 
bolets esdevenen narradors 
–igual com altres elements 
de la natura– i Timón s’hi ha 
fixat. “Parla molt del dolor i 
de la mort, però també que 
no hi ha dolor si aquest és 
compartit”. Amb aquest fons 
temàtic, reconeix que li ha 
sortit una peça “amb més 
foscor de la que és habitual 
en la meva música”, on el 
violoncel és qui fa aparèi·
xer el leit motiv principal. 
Timón diu que el llibre el va 
atrapar “per la poètica de la 
Irene, per la connexió amb 
la natura”, que ell va dir que 
també sent. El seu repte era 
anar més enllà “d’una ban·
da sonora del llibre”, fer·hi 
una aportació pròpia que el 
portés a un altre terreny. I 
ho va fer amb un personatge, 
el sotabosc, que dona veu el 
Cor de Noies. 

DE CALIFÒRNIA A MALLA

Bona part de la composició 
l’ha feta a distància, des de 
Los Angeles (Califòrnia), on 
té fixada la seva residència 
habitual des de fa uns anys. 
Per això, encara que han par·
lat molt, no ha tingut ocasió 
de trobar·se personalment 
amb Irene Solà. L’escriptora 
de Malla, per motius perso·
nals, no va ser a la presenta·
ció del concert, en una roda 
de premsa telemàtica. 

L’obra és el resultat d’un 
encàrrec que va fer a Timón 
el Palau de la Música. Segons 
el seu director, Joan Oller, 
se’l va escollir perquè “escriu 
molt bé per a cors”. El fil con·

Buia Reixach: “Cada minut 
d’assaig ha estat un regal”
Barcelona Una altra osonenca tindrà un 
paper destacat en l’estrena d’aquest dissab·
te. Serà Buia Reixach, com a directora del 
Cor de Noies de l’Orfeó Català, responsable 
de la part vocal del concert. Serà la primera 
vegada que les cantaires trepitgin l’escenari 
del Palau des que ho van fer per darrera 
vegada, “cinc dies abans que ens canviés la 
vida”. Mig any després, les cantaires de la 
coral es van retrobar per assajar i retornar, 
quan fos possible, a cantar juntes. Els assa·
jos presencials d’aquest concert els han fet 
cantant amb mascareta i respectant distànci·
es, fet que ho posa més difícil. “Cada minut 
d’assaig amb en Pep [el pianista torellonenc 

Josep Surinyach] ha estat un gran regal”. 
El fet que Reixach i Solà comparteixin uns 
mateixos paisatges facilita “que m’hagi 
pogut fer molt meu el text”, diu la directora. 
Abans de començar a treballar, ella mateixa 
va llegir a les cantaires el capítol al qual fa 
referència la composició. I els va recomanar 
que es llegissin la novel·la. Han parlat de 
l’univers d’Irene Solà, i fins i tot volen fer·
ne un club de lectura. Tant ella com Timón 
parlen d’una obra que “no és senzilla ni pas-
sable” en el sentit de la literatura de consum 
a l’ús. A la fotografia, Buia Reixach amb 
les cantaires del Cor de Noies abans de la 
pandèmia. La imatge actual hauria canviat 
perquè en aquests mesos algunes de les inte·
grants han marxat, i han pujat noves veus 
dels cors del planter de l’Orfeó Català. 
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De les sardanes al cinema
L’any 2014, Marc Timón 
(Castelló d’Empúries, 
1980) va decidir marxar 
als Estats Units. Amb 
una trajectòria sòlida 
com a intèrpret (tiple), 
director i compositor 
per a cobla, havia entrat 
en el món de les ban·
des sonores del cinema. Li ha anat bé. A 
part de pel·lícules i documentals, ha posat 
música a la sèrie Agent Carter. No ha deixat 
de compondre, tant per a cobla com per a 
simfònica, amb un peu a Catalunya i l’altre 
a Califòrnia, i la mirada en el món. 

El monòleg ‘Les coses 
excepcionals’, aquest 
diumenge a Torelló

Torelló El monòleg Les coses 
excepcionals, protagonitzat 
per l’actor Pau Roca, arriba 
aquest diumenge (6 tarda) 
al Teatre Cirvianum. Ell 
mateix ha dirigit una posada 
en escena que fa participar el 
públic de la història: la d’un 
nen que, ja adult, mira enre·
re en la seva vida i recorda el 
dia en què el portaven a veu·
re la seva mare a l’hospital 
perquè havia fet “una cosa 
estúpida”. I el seu pare li pro·
posava que fes una llista de 
les coses per les quals valia 
la pena viure. Una llista que, 
amb el temps, no havia parat 
de créixer. El text original és 
del dramaturg anglès Duncan 
MacMillan. Fa dos mesos, es 
va representar l’obra a Sant 
Miquel de Balenyà. 

El Ballet de Barcelona 
s’estrena a Vic amb el 
clàssic ‘El Trencanous’

Vic El recentment creat 
Ballet de Barcelona s’estrena 
aquest dissabte (8 vespre) a 
l’escenari de L’Atlàntida amb 
una versió del clàssic El Tren-
canous. La companyia es va 
crear l’any 2019 de la mà del 
nord·americà Chase Johnsey 
i el català Carlos Renedo, 
dos ballarins de trajectòria 
internacional que van decidir 
muntar la seva pròpia com·
panyia per fer produccions 
des de Barcelona. El cos de 
dansa l’integraven, als inicis, 
ballarins de 14 nacionalitats 
diferents. La posada en esce·
na d’El Trencanous la signa 
Johnsey, que va buscar col·
laboracions tan diverses com 
les de Fundació Fupar, el 
Jove Ballet de Catalunya, els 
Castellers de Sarrià i l’Esbart 
Dansaire de Rubí. 

Espectacles familiars 
al Teatre Eliseu de 
Roda i L’Atlàntida

Roda de Ter/Vic Teatrets 
d’Osona continua la pro·
gramació aquest diumenge 
(2/4 de 12 migdia) al Tea·
tre Eliseu de Roda amb la 
representació de Pinocchio a 
càrrec de La Baldufa Teatre. 
Amb teatre de titelles mani·
pulats per actors i una posa·
da en escena molt actual, La 
Baldufa proposa una lectura 
contemporània del clàssic 
de Carlo Collodi, presentant 
Pinocchio com un nen lliure 
i entremaliat, amb un punt 
d’ingenuïtat. També diu·
menge (12 migdia) arriba a 
L’Atlàntida el conegut clown 
Marcel Gros amb La gran A...
ventura, un espectacle pre·
vist inicialment el maig de 
l’any passat i que es va haver 
d’ajornar per l’estat d’alarma.

ductor d’aquesta temporada 
és “Perspectives”. I el compo·
sitor de Castelló d’Empúries 
n’és un bon exemple per la 
seva versatilitat. I l’escrip·
tora de Malla, en Canto jo i 
la muntanya balla, per les 
diverses mirades des de les 
quals construeix la narra·
ció. Canto jo i la muntanya 
balla és una composició breu 

(“deu minuts”, segons el seu 
autor) que es complementa 
amb el concert de Dvorák. El 
somni d’una nit d’estiu s’ofe·
reix en una versió semiesce·
nificada, amb narració i una 
escenografia de Dani Coma. 

Jordi Cos, president de 
l’Orquestra Simfònica del 
Vallès, no descarta que 
aquest concert es pugui 

traslladar a altres escenaris. 
“Totes les nostres produc·
cions les pensem perquè 
puguin itinerar”. I de fet, 
l’OSV és una habitual de l’es·
cenari de L’Atlàntida, on va 
fer, per exemple, el concert 
d’Any Nou. Però en aquest 
cas seran les circumstàncies 
sanitàries les que tindran la 
darrera paraula. 

Una nova veu en la literatura
Aquesta primavera farà 
dos anys que Irene Solà 
(Malla, 1990) va gua·
nyar el Premi Anagrama 
Llibres amb Canto jo i la 
muntanya balla. L’aval 
del premi, els elogis de 
la crítica, però sobretot 
el boca·orella dels lec·
tors, han portat aquesta novel·la més lluny 
del que havia imaginat fins i tot la seva 
autora, i l’han consolidada com una de les 
noves veus de la narrativa catalana, que ja 
havia mostrat el seu potencial amb Els dics 
(Premi Documenta 2017).
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Entre l’home i l’os
El vigatà Gerard Canals debuta com a novel·lista amb ‘L’home de la muntanya’

Vic

Jordi Vilarrodà

Hi va haver un temps, no tan 
llunyà, en què l’os era un 
animal freqüent al Pirineu, 
i la seva relació amb l’home, 
molt diferent de l’actual. 
Fins i tot hi havia caçadors 
especialitzats en ossos. Un 
d’aquests homes, en Janot, 
és el protagonista de L’home 
de la muntanya, la primera 
novel·la del vigatà Gerard 
Canals, que acaba de sortir 
publicada. 

El relat s’ambienta a les 
valls de l’Arieja, a l’altra 
banda del Pirineu. A les valls 
més aïllades, hi van quedar 
“exponents residuals d’unes 
tradicions de cacera que 
havien estat molt més este-
ses al Pirineu”. Tradicions 
com la cacera a la ganiveta, 
que volia dir enfrontar-se a 
l’animal armat només d’un 
ganivet llarg, cos a cos. Una 
cuirassa de pell que es feien 
ells mateixos era l’única pro-
tecció que tenien al rebre la 
famosa abraçada de l’os. 

Canals s’ha documentat 
de manera exhaustiva per 
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Gerard Canals, amb la novel·la que acaba de publicar amb el segell editorial La Equilibrista

escriure el seu relat. El pro-
tagonista és un home que 
surt de casa, on deixa la 
dona i fills, per anar a caçar 
un os en plena tardor, just 
abans que l’animal s’amagui 
a hivernar. La persecució 
el porta a seguir-li el rastre 

durant dies, alimentat pre-
càriament, dormint al ras. 
Els records d’altres històries 
d’ossos que es transmeten 
oralment –veritat o llegen-
da– emergeixen en la seva 
memòria o en trobades ocasi-
onals amb pastors, els únics 

pobladors de la muntanya. 
“Una de les coses que volia 
fer és que fos un compendi 
d’històries d’ossos”. 

Des de la consciència 
actual de l’os com a espècie 
amenaçada, pot sobtar que 
hi hagi una novel·la en què 

es parla de matar aquest ani-
mal. L’autor mateix reconeix 
que s’ho ha plantejat, però 
en aquell moment “el que 
hi havia era una relació de 
veritable respecte cap a la 
bèstia, una adoració”. L’os 
era un animal mític, superior 
als altres, gairebé dotat de 
qualitats humanes (corren 
llegendes que expliquen 
que van ser els ossos els que 
van ensenyar als humans a 
sobreviure en la muntanya). 
Per tant, s’establia una lluita 
“ritual, de dimensió gairebé 
religiosa”, que no era només 
per acabar amb un depreda-
dor dels ramats. Matar-lo, un 
cicle de natura. Ni tan sols 
l’anomenaven pel nom sinó 
que s’hi referien amb expres-
sions com la senyora. “Se’n 
parlava en femení, de l’os”. 
La persecució de la bèstia els 
portarà, a tots dos, al límit. 

VOCABULARI PALLARÈS

La lluita entre el caçaire i l’os 
s’expressa en un vocabulari 
ric, que recull molts termes 
propis del Pallars. Una terra 
que coneix bé perquè hi té 
part de les arrels familiars 
i que havia donat peu a un 
llibre anterior, Les rondalles 
del Peirot (Ed. Sidillà), on 
recollia i reelaborava literà-
riament narracions populars 
del port del Cantó i el seu 
entorn. 

Can Puget presenta 
l’exposició “Diàleg de 
colors”, de Manel Grau

Manlleu La sala d’exposi-
cions de Can Puget obrirà 
aquest dissabte l’exposició 
“Diàleg de colors”, amb obres 
de Manel Grau. Nascut a 
Sabadell, fa més de tres dèca-
des que aquest artista viu a 
Arbúcies, on va fer la seva pri-
mera exposició. Actualment 
forma part del col·lectiu Art-
pirineus, que agrupa artistes 
de diferents comarques. La 
seva pintura ha evolucionat 
cap a l’abstracció però sense 
deixar de banda la figuració 
ni tampoc l’ús del collage.

El bisbe Torras i 
Bages i la música, en 
la conferència anual

Vic Malgrat la situació 
actual, els promotors de la 
Causa Torras i Bages per la 
beatificació del que va ser 
bisbe de Vic volen continuar 
la iniciativa que va començar 
l’any passat de dedicar-li una 
conferència anual. La segona 
Conferència Torrasiana tin-
drà lloc de forma telemàtica 
aquest diumenge a les 12 
del migdia, tractarà sobre la 
relació de Torras i Bages amb 
la música i anirà a càrrec de 
monsenyor Valentí Mise-
rachs. 

Recorden que tant el monument com el seu entorn, a Taradell, són Bé Cultural d’Interès Nacional

Els arqueòlegs osonencs demanen 
que no s’escali al castell d’en Boix

Taradell

J.V.

El CIAO (Centre d’Inves-
tigacions Arqueològiques 
d’Osona), entitat que agrupa 
els arqueòlegs de la comar-
ca, ha demanat que s’aturi 
la pràctica de l’escalada a 
l’entorn del castell d’en Boix 
de Taradell, que és un espai 
protegit com a Bé Cultural 
d’Interès Nacional. La peti-
ció arriba després d’haver-se 
conegut que l’escalador Pol 
Roca havia obert una nova 
via a la roca, a la base del 
castell, que va establir en 
la categoria 8C, de màxima 
dificultat. 

“Ens preocupa que no hi 
hagi un efecte boca-orella 
i es converteixi en un lloc 
concorregut”, ha explicat a 
EL 9 NOU l’arqueòleg Jordi 
Gibert, president del CIAO. 
“Més que malmetre la paret, 
hi ha un risc de deterio-
rament de l’espai”. Gibert 
demana que es faci, en tot 
cas, un pla d’usos que deli-
miti “què es pot fer i què no” 
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El castell de Taradell, documentat des del segle IX, s’assenta sobre una gran balma, on s’ha obert la via d’escalada

en aquest lloc i que se n’in-
formi amb senyalització. Els 
arqueòlegs posen de relleu 
que la declaració de BCIN 
protegeix “tant el castell com 
el seu entorn immediat”. 
L’entitat també s’ofereix 
per fer de mitjancera amb 
el col·lectiu dels escaladors 
per arribar a una solució 
consensuada, i recorda que 

hi ha altres monuments en 
situació semblant. 

L’alcaldessa de Taradell, 
Mercè Cabanas, precisa que 
l’entorn està considerat com 
a “element natural suscepti-
ble de formar part del BCIN” 
i diu que l’Ajuntament està a 
l’espera “del que ens diguin 
des del Servei d’Arqueolo-
gia”, tot i que és probable 

que es prohibeixi l’activitat. 
Qui desconeixia la prohibi-
ció és el mateix escalador Pol 
Roca, que diu que són curo-
sos a l’hora de demanar per-
misos i de “no tocar cap part 
del castell i que no quedin 
deixalles”. Pel que fa al perill 
de massificació, creu que la 
mateixa dificultat de la via 
farà difícil que succeeixi. 
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Campdevànol posa en valor el seu 
patrimoni relacionat amb l’aigua

Comencen obres a l’entorn del canal Grau i Raguer i la Sèquia Molinar, i s’acaba el Museu del Molí

Campdevànol

Isaac Muntadas

La renovació del canal Grau 
i Raguer és el pròxim pas 
per impulsar el patrimoni 
hidràulic de Campdevànol 
seguint el full de ruta de 
l’Ajuntament. Aquest canal, 
d’uns dos quilòmetres de 
llargada, gairebé dos metres 
i mig d’amplada i uns 80 
centímetres de profundi·
tat, travessa tot el centre 
del poble. La construcció ja 
existia al segle XVIII i, anti·
gament, proporcionava aigua 
a cinc salts o aprofitaments 
diferents. Un d’ells era el 
de la Farga, que el va adqui·
rir Ramon Casanova l’any 
1897. El canal havia nodrit 
la indústria tèxtil i metal·
lúrgica del poble, però també 
servia per rentar·hi la roba. 
Amb una inversió de 140.000 
euros de la Llei de barris 
–amb el 85% subvencionat–, 
es posarà en valor aquest 
patrimoni històric. Les obres 
de remodelació de l’espai 
començaran dilluns vinent 
i s’han d’haver acabat abans 
del 20 de març.

El tram del canal que es 
remodelarà íntegrament és 
el que hi ha al costat de la 
sala Diagonal. Actualment, 
l’espai no té una continuïtat 
i només hi ha aparcaments. 
L’arquitecta tècnica del con·
sistori, Cristina Ramisa, va 
explicar dijous que s’ender·
rocarà el mur perimetral de 
la banda dreta del canal i es 
connectarà els rentadors amb 
el carrer Damià de la Farga 
gràcies a la construcció d’un 
passeig que anirà paral·lel 
al curs de l’aigua. Això per·
metrà seguir el recorregut 
del canal sense perdre’l de 
vista en cap moment. La zona 

La museïtzació del Molí, a punt
Campdevànol Aquest dijous van comen·
çar les obres per convertir el Molí Gros de 
Campdevànol en un museu. Està previst 
que en dos mesos s’acabi l’obra civil (25.000 
euros) i després s’iniciï la museïtzació 
(32.000); per tant, cap a l’estiu ja estarien 
enllestides. L’actuació s’engloba dins del 
projecte Pyrfer, que està finançat en un 65% 
per fons europeus i “pretén dinamitzar el 
turisme i potenciar el sector econòmic”, deia 
l’alcaldessa, Dolors Costa. El Molí Gros es 
convertirà en un centre d’interpretació de 
l’aigua i el ferro amb un hall d’accés i tres 
sales: una dedicada a l’aigua, una al ferro 

i una a la farga i a la família Casanova. Al 
Molí Gros també s’hi podran veure peces 
agrícoles cedides pel Museu Etnogràfic de 
Ripoll o s’hi visionarà un vídeo facilitat per 
Comforsa de com es fan cigonyals. A més, 
serà el punt de sortida de la ruta del ferro i 
l’aigua, que passarà per 10 punts del nucli 
de Campdevànol com són la turbina, el Pun·
tarró, la zona dels nous rentadors, la casa 
de l’Amo, l’Ayola, el carrer dels Clavetaires, 
dos punts del carrer Major, el passeig de la 
Sèquia i el Martinet. A la fotografia, davant 
del Molí Gros, l’alcaldessa, Dolors Costa –al 
mig–, amb les tècniques Cristina Ramisa i 
Estela Delgado. 
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El Museu de Ripoll 
acull una exposició 
sobre Carles Rahola

Ripoll Durant tot el mes 
de febrer, es pot visitar al 
Museu Etnogràfic de Ripoll 
l’exposició itinerant “Carles 
Rahola, una vida republica·
na”, que recull la trajectòria 
del periodista, historiador i 
activista cultural gironí afu·
sellat per les tropes franquis·
tes el 15 de març de 1939. 
La mostra, produïda per la 
Diputació de Girona, consta 
de sis àmbits en els quals 
s’explica la vida professional 
i personal de Rahola. Consi·
derat un dels intel·lectuals 
gironins més destacats del 
primer terç del segle XX, la 
seva execució ha esdevingut 
un símbol de la repressió 
feixista a la ciutat al final de 
la Guerra Civil. Amb aquesta 
exposició el Museu Etno·
gràfic de Ripoll obre un any 
intens d’activitats que inclo·
uen el desè aniversari de la 
inauguració de la seva seu 
actual, a l’antic casal de Can 
Budallés, i el 160è aniversari 
del naixement del seu fun·
dador, el folklorista ripollès 
Tomàs Raguer.

Els ‘instruments 
adormits’ de Ripoll 
s’exposen a Barcelona 

Ripoll/Barcelona El centre 
d’Artesania Catalunya de la 
Generalitat obre, el proper 
dijous, el seu programa d’ex·
posicions per aquest 2021 
amb la mostra “Despertant 
instruments adormits”, sobre 
la reconstrucció d’instru·
ments que estan reproduïts 
en pedra a la portalada del 
monestir de Ripoll. Aques·
ta mostra forma part d’un 
projecte europeu per donar 
a conèixer els instruments 
i de les músiques creades al 
voltant de la portalada del 
monestir de Ripoll. La inicia·
tiva neix del treball del musi·
còleg Antoni Madueño.

Vic, en un programa 
de promoció del 
patrimoni jueu 

Vic Una quinzena de muni·
cipis catalans, entre ells Vic, 
formaran part d’un programa 
que impulsa el Departament 
de Cultura –batejat com a 
Aljames– per promoure el 
patrimoni jueu de Catalunya. 
La iniciativa preveu, entre 
altres accions, inventariar tot 
el patrimoni judaic del país, 
tant l’arquitectònic com el 
gràfic. La comunitat jueva de 
Vic, estudiada per la historia·
dora Irene Llop, va tenir una 
presència activa a la ciutat 
entre els anys 1231 i 1315. 
Amb prou feines n’han que·
dat rastres físics, però sí una 
abundosa documentació. 

Obres per refer els esgrafiats 
del Casal Núria de Sant Julià

Sant Julià de Vilatorta Els esgrafiats de la faça·
na del Casal Núria de Sant Julià recuperen a poc 
a poc el seu aspecte original gràcies a les obres 
de rehabilitació que s’hi estan portant a terme. 
L’edifici està catalogat com a Bé Cultural d’In·
terès Local (BCIL) i per aquest motiu va visitar 
les obres la directora del Centre de Restauració 
de Béns Mobles, Àngels Solé. L’actuació que 
s’està portant a terme va a càrrec de l’empresa 
especialitzada Vectar. Tot i ser de propietat pri·
vada, l’Ajuntament ha fet “gestions diverses”, 
segons una nota que ha fet pública, per salvar 
aquest patrimoni. L’edifici es va construir l’any 
1746, com indica la llinda de la porta, però es va 
ampliar i reformar a principis del segle XX. A la 
fotografia, autoritats i tècnics en la visita. 

es pavimentarà de nou amb 
llambordes de pedra i també 
de formigó amb àrid vist. 
Les obres també inclouran 
la col·locació d’uns panells 
informatius amb fotografies 
per il·lustrar i divulgar la his·
tòria del canal, que és un dels 
deu punts per on passarà la 
ruta del ferro i l’aigua en el 
marc del projecte Pyrfer. A 
l’espai també s’hi posaran 
baranes de ferro, es millorarà 

l’enllumenat, la xarxa d’ai·
gua i s’hi plantaran un parell 
d’arbres i plantes aromàti·
ques. 

La Llei de barris també 
inclou la millora del passeig 
de la Sèquia Molinar, entre 
la carretera N·260 i el riu. 
L’obra, que s’acabarà al març 
i comença dilluns, costa 
40.000 euros i consistirà a 
millorar l’accés des del carrer 
Major amb l’ampliació de 

l’escala i a pavimentar·lo de 
nou entre els dos ponts. Tam·
bé es retiraran la caseta o les 
basses dels pescadors i s’es·
tabilitzarà la comporta del 
canal, “que està en un estat 
precari”. La Sèquia Molinar 
és també un vestigi històric: 
es va construir al segle X, en 
temps de l’abat Arnulf, per 
dur l’aigua del riu Freser fins 
al molí i els horts del mones·
tir de Ripoll. 
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El Ripoll estrena samarretes del centenari
Ripoll Sense poder competir per l’aturada de les competicions de 
la Federació Catalana de Futbol ordenada per la Generalitat per 
frenar la pandèmia de la Covid-19, el CF Ripoll ha decidit comen-
çar a moure’s per celebrar el seu centenari, perquè ja va haver de 
posposar la commemoració de l’efemèride el passat 17 d’abril de 
2020 en ple confinament domiciliari de la població. Ha presentat 
unes samarretes del centenari que espera que els socis, aficionats 
i col·leccionistes adquireixin com a record. Les noves samarretes 
mantenen el color blau de l’entitat i incorporen elements desta-
cats de la població com són el monestir o el gall de l’escut. 
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A dalt, Martí Soler el dia de la seva presentació amb el Vilassar de Mar i a 
baix, Guillem Escarrabill durant el partit de diumenge

Els jugadors de l’AEC Manlleu Martí Soler i Guillem Escarrabill, cedits a Tercera

Manlleu

Esther Rovira

Tots dos havien jugat a fut-
bol a Tercera Divisió –amb 
l’AEC Manlleu, entre d’al-
tres, i amb el Sant Andreu, 
respectivament– i ara hi han 
tornat empesos per les ganes 
de competir de nou després 
de mesos d’inactivitat a 
causa de les restriccions per 
la pandèmia. La incertesa 
sobre la represa de la Pri-
mera Catalana va portar la 
setmana passada dos dels 
jugadors destacats de l’AEC 
Manlleu com són el capità, 
Martí Soler, i Guillem Escar-
rabill a marxar cedits en els 
últims dies del mercat d’hi-
vern a equips d’una categoria 
superior. En el cas de Soler el 
destí ha estat el Vilassar de 
Mar mentre que a Escarrabill 
el va convèncer la Grama i 
la casualitat va voler que els 
seus nous equips s’enfrontes-
sin diumenge. Tots dos van 
ser titulars, de manera que 
els que fins uns dies abans 
eren companys de vestidor es 
van convertir en rivals en un 
duel que va acabar amb un 
empat a 0. Això sí, l’amistat 
es manté intacta i la prova 
és que els dos jugadors van 
compartir el trajecte amb 
cotxe fins a Santa Coloma de 
Gramenet, on es va disputar 
l’enfrontament.

“A mi em van contactar 
al desembre, però encara 
quedava molt per saber si 
podríem tornar a jugar i em 
van donar temps. Jo soc molt 
del Manlleu i no els volia 
deixar tirats, però quan falta-
ven quatre dies per tancar el 
mercat d’hivern i ningú sabia 
res vaig haver de pensar 
en mi i en les meves ganes 
de jugar”, confessa Soler. 
Als seus 28 anys, el capità 
groc-i-vermell mai abans 
havia estat tant temps sense 
competir en el seu esport i la 
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La Primera 
Catalana, a 
l’expectativa

Vic

E.R.

Mentre que a l’hoquei 
patins o al bàsquet ja s’ha-
via arribat a acords per 
posar en marxa les màxi-
mes categories catalanes 
i definir així els ascensos 
a les lligues estatals, el 
futbol havia demorat la 
decisió. Fa uns dies sem-
blava que se suspendria la 
temporada i això va pro-
vocar la sortida de molts 
jugadors durant el mercat 
d’hivern a categories 
superiors, però a finals 
de la setmana passada la 
Federació Espanyola ja va 
anunciar que volia fer aca-
bar la Primera Catalana, la 
Preferent Juvenil i la Pre-
ferent femenina i aquest 
dijous la Generalitat hi va 
donar llum verda. 

Els 40 clubs catalans de 
Primera Catalana agrupats 
en una comissió es van 
reunir dijous al vespre 
per moure fitxa i reclamar 
poder saber com serà la 
competició i si tindran 
ajudes econòmiques ja 
que la Federació Catalana 
de Futbol encara no s’ha 
posat en contacte amb ells. 
S’espera que ho faci un 
cop les noves mesures es 
publiquin al DOGC. 

“La voluntat és repren-
dre la competició perquè 
tenim objectius molt 
importants, però només 
tindrà sentit si no hi ha 
restriccions horàries ni de 
mobilitat i si els equips 
disposen de tres setma-
nes de pretemporada”, 
diu el president de la UE 
Vic, Ignasi Puig. I és que 
“preservar la salut dels 
futbolistes de la Covid-19 
però també de les lesions” 
és una de les prioritats de 
tots els clubs, com afirma 
el director esportiu de 
l’AEC Manlleu, Jordi Solé. 
Genera incertesa, però, 
també l’aspecte econòmic. 
“Si no tenim compensa-
cions per no tenir públic 
ni el bar obert serà com-
plicat”, afegeix el presi-
dent del Tona, Joaquim 
Carandell. Des del Vic 
Riuprimer, el director 
esportiu, Cristian Donai-
re, també reclama que la 
“lliga no s’allargui fins a 
l’estiu perquè no som pro-
fessionals”. 

passió per tornar-hi el va fer 
decidir. “Jo em vaig lesionar 
a l’estiu entrenant pel meu 
compte i no vaig poder fer ni 
la pretemporada ni els dos 

partits que es van jugar a 
l’octubre. És pràcticament un 
any sense competicions i tot 
i que hem fet entrenaments 
voluntaris l’estat anímic no 

és el mateix, perquè no hi 
vas amb les mateixes ganes”, 
detalla. Escarrabill afegeix 
que “ni a l’estiu estem tant 
temps sense jugar i jo he vol-
gut provar-ho. Tinc 21 anys, 
soc molt jove, i poder tornar 
a Tercera em cridava l’aten-
ció. L’any que ve ja es veurà”. 
Davant aquestes temptado-
res ofertes, els dos jugadors 
van parlar amb el cos tècnic 
i la junta del Manlleu i entre 
tots van acordar una cessió 
fins a final de temporada. 

Tant Soler com Escarrabill 
arriben als seus nous clubs 
amb l’objectiu d’ajudar-los a 
salvar la categoria, un des de 
la banda i l’altre com a punta. 
Ara mateix, el Vilassar és 
qui ho té més a tocar després 
d’encadenar una bona ratxa 
de sis victòries i un empat. 
És tercer amb 22 punts, per 
darrere del Cerdanyola amb 
25 i el Sant Andreu amb 24. 
La Grama és vuitena amb 
14 punts i ve de sumar dos 
empats i tres derrotes. Tots 
dos coincideixen a destacar 
la ràpida adaptació que han 
fet i la bona acollida al nou 
club. “Físicament no estic 
com ells, però ja hi arribaré. 
No he parat mai aquests 
mesos, però el ritme no és 
el mateix”, diu Soler, que 
descriu la Tercera com una 
categoria amb un futbol més 
directe. “Aquí tothom va a 
una marxa més i has de pen-
sar i actuar més ràpid”, afir-
ma Escarrabill, que ja va jugar 
també uns minuts dijous pas-
sat contra el Granollers.

Malgrat la il·lusió amb què 
afronten el nou repte, els dos 
futbolistes osonencs no van 
poder evitar rebre a contra-
cor aquest dijous la notícia 
que la Generalitat autorit-
zava reprendre la Primera 
Catalana, perquè si és així 
no podran ajudar els seus ja 
excompanys del Manlleu en 
un curs on eren ambiciosos.

De companys a rivals

La Generalitat va anunciar aquest di-
jous una flexibilització de les mesures 
de contenció de la Covid-19 que per-
metrà reprendre les màximes compe-

ticions catalanes per definir els ascen-
sos a lligues estatals. Entre aquestes 
hi ha la Primera Catalana de futbol, 
on el retard en la decisió ha provocat 

la marxa de jugadors a Tercera Divi-
sió. També es passa a un confinament 
comarcal i a un aforament del 30% en 
espais tancats.
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Ripoll canviarà la 
gespa aquest any  
i Torelló, el que ve

Torelló/Ripoll Els ajunta-
ments de Torelló i Ripoll han 
de canviar la gespa artificial 
dels seus camps de futbol 
perquè ja ha complert un 
cicle. A Ripoll es preveu fer-
ho a l’estiu i abans comença-
ran les obres de remodelació 
dels vestidors, que han d’ini-
ciar-se aquest febrer i que 
coincidiran. A Torelló aquest 
any es farà la pista d’atle-
tisme amb una inversió de 
13.000 euros i així quedarà 
definit l’espai del camp, on 
es farà el canvi de gespa el 
2022.

Vic

E.R.

L’anunci del Procicat 
d’aquest dijous de passar al 
confinament comarcal per-
metrà que a partir de dilluns 
molts infants i joves puguin 
reprendre la seva activitat 
esportiva. Tot i que fins ara 
ja estava permès l’esport en 
instal·lacions a l’aire lliure, 
el confinament municipal 
va privar per exemple molts 
futbolistes d’entrenar amb el 
seu equip. Per això clubs com 
la Fundació UE Vic o l’OAR 
Vic van oferir a les famílies 
la possibilitat de realitzar 
entrenaments reduïts fora de 
la capital d’Osona.

La Fundació UE Vic va ser 
la pionera i va començar des-
prés de Reis amb una prova 
pilot a Taradell que a causa 

de l’èxit que va tenir es va 
ampliar fins arribar als 10 
municipis. “Vam veure que 
el 70% dels 370 jugadors 
que tenim de base eren de 
Vic però la resta vivien fora 
i el treball en línia els feia 
perdre la motivació”, explica 
Ramon Carrascal, director 
esportiu de la Fundació UE 
Vic. Per això van intentar 
fer grups a tots els pobles on 
tenien diversos futbolistes 
i també un entrenador local 
que els dirigís les sessions. 
“Alguns ajuntaments ens han 
deixat camps de futbol però 
també ho hem fet en pistes 
o descampats”, detalla. L’en-
cert d’inventar-se aquesta 
solució el van constatar quan 
clubs d’altres disciplines 
com el bàsquet o el patinatge 
els van contactar per fer el 
mateix. 

Un altre dels clubs grans 
de Vic que es va trobar 
amb la urgència de satisfer 
les necessitats dels seus 
jugadors residents a altres 
municipis és l’OAR, amb una 
quarantena de jugadors i 
jugadores de la base de fora 
de la ciutat. “Al principi vam 
esperar, però quan vam veure 
que les restriccions s’allar-
gaven vam haver de buscar 
solucions com aquesta i 
també arribar a acords amb 
altres clubs perquè acollissin 
temporalment nens nostres 
i al revés”, detalla David 
Besora, el director esportiu 
de l’OAR. El club del barri de 
l’Estadi ha fet entrenaments 
a Taradell, Calldetenes i 
Santa Eulàlia de Riuprimer, 
poble aquest últim on aquest 
dijous a la tarda alguns pares 
que portaven els fills a entre-

nar valoraven positivament 
la proposta. “És genial. Al 
principi estava bé fer-ho 
en línia però després els 
petits s’avorrien”, afirmava 
Roger Magem. Al seu costat, 
l’Ignasi, de Muntanyola, 
valorava “que el club ha estat 
molt a sobre dels nens per 
mantenir el contacte” i tam-
bé destacava “la capacitat i 
ganes d’adaptació dels entre-
nadors a la situació per tal 
que puguin fer esport, que és 
una activitat molt necessària 
en un confinament”.

La mesura deixarà d’apli-
car-se a partir de dilluns, però 
la bona acceptació que ha 
tingut fa que els clubs, que 
al llarg d’aquest any no han 
parat de reaccionar al canvi 
de restriccions, la guardin al 
calaix de les bones idees per 
si cal tornar-ne a fer ús. 

El Trial de 
Santigosa, a la 
tardor

St. Joan de les Abadesses

Després de cancel·lar l’edi-
ció del 2020 a causa de la 
Covid-19 i preveient que en 
els propers mesos la situa-
ció epidemiològica encara 
no serà prou bona, el Moto 
Club Abadesses ha decidit 
traslladar els mítics 3 Dies 
Trial Santigosa de la Setma-
na Santa a la tardor. Així, la 
tradicional cita amb el món 
del motor no es farà aquest 
abril i haurà d’esperar fins 
als dies 9, 10 i 11 d’octubre. 
L’entitat també va suspendre 
els 2 Dies Clàssic.

Setè lloc de Joan 
Cros a la repesca 
de l’AMA

Indianapolis (Estats Units)

El pilot manlleuenc de l’In-
ternational SX Race Team 
Joan Cros no va començar bé 
la primera de les cites d’In-
dianapolis de l’AMA Super-
cròs, la del cap de setmana 
passat, i es va veure obligat a 
abandonar després de rebre 
l’impacte d’un altre pilot 
que va causar danys a la seva 
moto. Més bé li van anar les 
coses aquesta setmana en la 
cinquena cita de la compe-
tició, on va accedir al Night 
Program i va ser setè de la 
LCQ, la repesca.

Més protagonisme 
del Ripollès a la 
Volta Ciclista

Setcases La Volta Ciclista a 
Catalunya celebrarà aquest 
any 2021 la seva edició 
número 100, del 22 al 28 de 
març. Una fita excepcional 
que tindrà diverses comme-
moracions, entre les quals el 
naixement de la cicloVolta, 
una prova cicloturista que es 
disputarà el dia 11 de juliol i 
que pretén reunir els segui-
dors i fans de la Volta en una 
marxa que tindrà l’inici a 
Camprodon i el final a l’esta-
ció d’esquí de Vallter 2000, 
punts que ja seran protago-
nistes a la prova del març. 

L’Olla de Núria, 
Campionat de 
Catalunya

Queralbs L’Olla de Núria, 
organitzada per la Unió 
Excursionista de Vic, serà 
l’escenari del 21è Campionat 
de Catalunya de curses per 
muntanya de la Federació 
d’Entitats Excursionistes de 
Catalunya, que es disputarà 
el cap de setmana del 12 i 13 
de juny a la Vall de Núria. La 
prova, que entra al Golden 
Trail National Series, també 
acollirà el Català vertical. 
D’altra banda, també Al mes 
de juny, el dia 6, es farà el 
Molló Trail Camí de la retira-
da de 20 i 43km.
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Un grup de jugadors de l’OAR residents a Santa Eulàlia de Riuprimer entrenant aquest dijous al seu poble

Entrenaments a domicili
Clubs com la Fundació UE Vic i l’OAR Vic han ofert sessions fora de Vic

Conseqüències 
de la manca 
d’esport en 
infants i joves

Vic

E.R.

Molts infants i joves que 
practiquen esport base 
han vist estroncada la seva 
dinàmica esportiva regu-
lar arran de la pandèmia 
i el confinament. Els que 
practiquen esports a l’ai-
re lliure ja havien reprès 
l’activitat amb algunes 
limitacions, però els que 
ho fan en pavellons no hi 
tornaran fins dilluns i serà 
amb un 30% d’aforament i 
un màxim de sis persones 
per activitat.

El professor de la UVic-
UCC i director del Centre 
d’Estudis en Esport i Acti-
vitat Física, Javier Peña, 
apunta que la primera 
conseqüència d’aquestes 
aturades és la manca de 
socialització, però també 
adverteix que es perden 
les habilitats tècniques i 
tàctiques en els esports 
de cooperació així com 
tot l’aprenentatge de la 
competició (el respecte, 
l’esforç o l’acceptació del 
resultat). “S’ha de fer 
un esforç especialment 
en les generacions que 
tenen perspectives de 
progressar perquè perdran 
molta experiència”, diu. 
Peña també alerta sobre 
les aturades intermitents 
per les conseqüències que 
poden portar en forma 
de lesions. “Hi ha hagut 
molta manca de càrrega 
específica”, comenta. En 
aquest context, l’investi-
gador destaca l’esforç que 
fan les entitats per sobre-
viure i prestar serveis. “La 
imaginació i capacitat de 
reinventar-se de l’esport 
és encomiable”, ressalta. 
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“El CT Vic és un club en què totes 
les generacions se senten còmodes”
Entrevista a Miquel Vilardell, president del Club Tennis Vic i candidat a les eleccions del club

Vic

Laia Miralpeix

Quin balanç fa d’aquests 14 
anys com a president?

Totalment positiu. Han 
estat uns anys molt enriqui·
dors a títol personal, satisfet 
d’haver pogut dur a terme 
petits i grans projectes i 
sobretot poder veure que el 
CT Vic és un club viu, en què 
les diverses generacions s’hi 
senten a gust i en gaudeixen. 
Hem invertit en millores, 
hem aconseguit patrocinis i 
generem un cash flow anual 
considerable, gràcies a una 
gestió econòmica transpa·
rent i segura. Altrament 
formem part del G12, un 
grup integrat pels clubs de 
tennis més importants de 
Catalunya, comptem amb 
el Distintiu de Garantia 
de Qualitat Ambiental en 
Centres Esportius i se’ns ha 
distingit com a Club d’excel·
lència del tennis català. Puc 
dir amb orgull que el CT Vic 
està situat entre els millors 
clubs de Catalunya.

Aquest darrer any, marcat 
per la Covid-19, ha estat el 
més difícil?

Durant la pandèmia, hem 
estat treballant intensament 
per tal d’adaptar la vida soci·
al i esportiva a les noves nor·
matives. Hem aportat el nos·
tre coneixement, experiència 
i un gran esforç organitzatiu 
i econòmic per adaptar les 
instal·lacions i establir pro·
tocols d’higiene i seguretat. 
Hem viscut moments com·
plicats, però hem treballat 
per poder encarar el futur 
de forma responsable ja que 
considerem que la salut i 
la pràctica esportiva regla·
da són part de la solució. 
Afortunadament l’esport a 
l’aire lliure és el que s’ha vist 
menys afectat per la pandè·
mia i aquest fet ha comportat 
que l’activitat del tennis i del 
pàdel només s’aturés en els 
punts més àlgids de la pandè·
mia. No obstant això, la com·
petició esportiva i el vessant 
social són els que més han 
patit, ja que  s’han hagut de 
suspendre alguns tornejos i 
actes socials. 

Costa estar al capdavant 
d’un club esportiu en una 
situació com aquesta?

Gràcies a l’equip humà que 

forma part del Club Tennis 
Vic, tant pel que fa a la junta 
directiva com als treballa·
dors, la situació s’ha fet més 
amena i fàcil de portar, ja que 
entre tots estem duent a ter·

me una gran tasca, aportant 
responsabilitat i implicació.

S’han complert els objec-
tius marcats a principis de 
la legislatura ?

Tant jo com els membres 
de la junta que he presidit 
estem orgullosos de tots els 
projectes que s’han dut a 
terme aquests últims quatre 
anys, com ara la substitució 
completa de les lluminàries 
de les pistes de tennis de l’11 

a la 16, la remodelació com·
pleta de la piscina d’estiu, la 
instal·lació de plaques foto·
voltaiques, la remodelació 
total dels vestidors femenins 
i masculins i hem mantingut 

una aposta clara pel mante·
niment de les nostres instal·
lacions. Altrament, hem con·
tinuat apostant per potenciar 
l’escola base i de competició i 
consolidar els tornejos nacio·
nals i internacionals.

Amb aquests 14 anys, què 
creu que ha canviat més al 
CT Vic?

Crec que ens hem sabut 
adaptar satisfactòriament als 
canvis socials i a les noves 

demandes i necessitats dels 
socis, ens hem adaptat a les 
noves tecnologies conver·
tint·nos en un club actiu, 
modern, obert i actualitzant·
se contínuament.

En l’àmbit esportiu, de 
què està més satisfet?

Estic orgullós de l’equip 
humà que forma part de les 
escoles de tennis, pàdel i pis·
cina. Un equip dinàmic, actiu 
i innovador. Vull destacar 
els més de 250 jugadors que 
formen part de les escoles 
de tennis i pàdel, molts dels 
quals estan obtenint bons 
resultats esportius. Quant 
a l’àmbit organitzatiu, hem 

pogut celebrar i gaudir dels 
tornejos internacionals, naci·
onals i socials.

Quina ha estat la decisió 
que més li ha costat pren-
dre?

No hi hagut una decisió 
concreta que hagi estat més 
complicada o més difícil que 
l’altra. Totes, en els seus 
diferents vessants, requerei·
xen de solucions consensu·
ades.

La comunicació amb el 
soci i les noves tecnologies 
són apostes dels darrers 
anys. 

La comunicació cap als 
socis sempre ha estat una 
de les apostes més impor·
tants del club. Volem que 
els socis estiguin informats 
en tot moment de les com·
peticions, les activitats, els 
resultats, les notícies del 
club i sobretot en aquests 
darrers mesos volíem que 
estiguessin informats de les 
normatives i restriccions 
sanitàries que han afectat 
directament el funcionament 
del club. Per aquest motiu, 
hem apostat per millorar la 
comunicació utilitzant les 
xarxes socials, el WhatsApp 
com a mitjà principal de font 
d’informació i l’APP del Club 
que facilita el dia a dia dels 
socis. 

Com definiria el Club Ten-
nis Vic?

El definiria com un club 
esportiu i social en què totes 
les generacions se senten 
còmodes. Un club que con·
tinua essent un referent en 
l’àmbit català, modèlic en 
l’esport de la raqueta i com·
plementat amb un ampli ven·
tall de modalitats esportives 
i serveis que s’ofereixen, on 
tots els socis gaudeixen i en 
mostren satisfacció.

Properament hi ha elecci-
ons. Es tornarà a presentar 
com a candidat a la presi-
dència?

Ja han passat quatre anys 
des que els socis em van 
donar la confiança per con·
tinuar al capdavant del Club 
Tennis Vic. Tal com he citat 
a l’inici de l’entrevista, el 
balanç d’aquests anys com a 
president ha estat molt posi·
tiu. Per aquest motiu consi·
dero sensat i oportú continu·
ar quatre anys més, per tal de 
poder consolidar els projec·
tes iniciats. Aquesta és una 
decisió meditada i motivada 
perquè segueixo envoltat per 
un equip humà fantàstic i 
responsable que estima i viu 
el nostre club. Compto amb 
l’experiència de molts d’ells i 
amb la incorporació de nous 
membres molt competents, 
actius, implicats i il·lusionats 
en el projecte.

Aquest diumenge acaba el termini 
per presentar candidatures a la pre-
sidència del Club Tennis Vic, l’entitat 
amb més socis d’Osona ja que supera 

els 4.000 entre els titulars i els bene-
ficiaris. Si no hi ha sorpreses d’última 
hora, aquesta vegada sembla que no-
més es presentarà la candidatura que 

encapçala l’actual president, Miquel 
Vilardell, que optarà així al seu quart 
mandat. Ara fa 14 anys que dirigeix 
l’entitat. 

Miquel Vilardell, a les instal·lacions del CT Vic

“Considerem 
que la salut i la 

pràctica esportiva 
reglada són part 

de la solució” 

“Estic envoltat 
per un equip 

humà fantàstic  
que estima i viu 

el club”  

“Som un referent 
en l’àmbit 

català, modèlic 
en l’esport de la 

raqueta”
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    ESPAI ESPECIAL: Club Tennis Vic 

El CT Vic organitza  
la Teen Padel League

El nou torneig del CT Vic està adreçat a joves de 16 a 25 anys

Amb l’objectiu de potenciar 
el pàdel entre els joves de 16 
i 25 anys, el CT Vic ha creat 
la Teen Padel League, “un 
torneig pensat perquè aquest 
col·lectiu de joves tingui una 
lliga amb preus econòmics per 
competir i alhora fer relaci-
ons socials tot fent esport a 
l’aire lliure”, explica Maite Vila, 
responsable de la secció de 

pàdel del CT Vic. Es tracta 
d’un torneig juvenil que es 
portarà a terme entre el 15 de 
febrer i el 13 de març i es farà 
amb el sistema de lligueta més 
play-off final. Hi haurà dife-
rents nivells per inscriure’s: a 
la categoria masculina l’alt, el 
mitjà i l’inicial i a la femenina el 
mitjà i l’inicial. Els horaris dels 
partits estaran programats 

pels mateixos jugadors del 
grup i es podran disputar entre 
setmana (abans de les 5 de la 
tarda) o els caps de setmana a 
la tarda. Les inscripcions –que 
s’han de fer per parelles– es 
poden fer fins al 10 de febrer 
a la recepció del club. Vila 
afegeix que “serà un punt de 
trobada per amics que tinguin 
un nivell igual o similar”. 

Agenda esportiva 

BÀSQUET

Lliga EBA. Grup C-3
Alfindén-CB Vic UVic-UCC 
(ds. 18.30h)

FUTBOL

Femení Primera Nacional.  
Grup 3
St. Gabriel-Vic Riuprimer
(dg. 12.00h)

Juvenil Lliga Nacional. Grup 7.B
Damm B-Manlleu 
(ds. 17.00h)
Manlleu-Badalona 
(dc. 19.00h)

HOQUEI

OK Lliga
Vendrell-CP Taradell (ds. 18.00h)
Caldes-CP Vic (ds. 19.00h)
Palafrugell-Voltregà Stern Motor 
(ds. 20.00h)

OK Lliga Femenina. Grup A
Manlleu Magic Studio-Telecable
(ds. 18.00h)

Nacional Catalana. Grup A
Shum-Vic B (dg. 12.00h)
Tona-Olot (ds. 18.00h)
Caldes-Voltregà B (dg. 12.45h)
GEiEG-Manlleu B (dg. 12.30h)

Femení Nacional Catalana.  
Grup A
Voltregà B-Lloret (ds. 18.15h)
Jonquerenc-Manlleu B 
(dg. 12.00h)

Àlex Bassas i Roger Ubals

Garcia, el cap de setmana a la segona prova de  la Copa

Verbier (Suïssa)

EL 9 NOU

La calldetenenca Marta 
Garcia (Club Esquí Cerdanya 
Skimo Team) va ser l’esqui-
adora més destacada de la 
representació catalana i de 
l’Estat espanyol a la segona 
prova de la Copa del Món 
d’esquí de muntanya. Garcia 
va ser cinquena a la cursa 
vertical, on Oriol Cardona 
(Ski Club Camprodon) va 
ser vint-i-sisè i Pau Coll (Ski 

Club Camprodon), quaranta-
dosè. A la prova individual, 
Garcia va entrar en el Top 
10, Cardona va ser catorzè 
i Coll, quaranta-novè. Els 
bons resultats de l’osonenca 
la mantenen en les primeres 
posicions –és tercera– del 
rànquing general de l’ISMF, 
la federació internacional. 

Sense temps per descansar, 
aquest divendres i dissabte 
els esquiadors de muntanya 
disputaran la tercera prova a 
Flaine, França.

Bronze d’Abel 
Benito al Català
Barcelona El Palau Sant 
Jordi va ser l’escenari el cap 
de setmana passat del Cam-
pionat de Catalunya absolut 
d’atletisme en pista coberta. 
El Club Atlètic Vic hi va 
participar amb Abel Benito, 
que es va penjar el bronze als 
60m tanques amb un temps 
de 8.81. Èric Martínez va fer 
10,90m en llançament de pes 
i Jana Aguilar, 11:08.28 als 
3.000m. El club també va ser 
al Català de Marxa, on Núria 
Sañas va aconseguir la plata 
als 3.000m Sub-14 amb una 
marca de 17:17. Altres atletes 
van competir en controls a 
Reus i Granollers per tenir 
marques. 

Núria Pau s’acosta 
als mundials
Krvavec (Eslovènia) L’es-
quiadora ribetana Núria 
Pau va ser vint-i-tresena 
dimarts a la Copa d’Europa 
de gegant de Kravec després 
d’entrar al Top 30 en les dues 
mànegues. Els punts acon-
seguits li permeten guanyar 
posicions importants en el 
rànquing mundial que neces-
sita per poder participar als 
campionats del món d’esquí 
alpí.

Marta Garcia, entre les 
millors de la Copa del Món

Bons resultats dels jugadors 
del CT Vic que el passat cap 
de setmana van participar al 
Circuit Wilson Express Pere 
Masip 2020 - Open RC de 
Polo. Roger Ubals es va pro-
clamar campió en la categoria 
Infantil B després de guanyar 
la final davant Nicolás Llinàs 
per 6/1 i 6/4. Entre d’altres, 
Ubals va superar a la primera 

ronda el cap de sèrie número 
2 del torneig, Guillem Seixas, 
per 6/2 i 6/1. D’altra banda, 
Àlex Bassas també es va 
proclamar campió, en aquest 
cas de la categoria Benjamí de 
consolació, al superar a la final 
Evan Segu per 4/2 i 4/1. Tots 
dos van realitzar unes grans 
eliminatòries superant els rivals 
amb comoditat. 

Doble victòria per al CT Vic  
al Circuit Wilson Express Pere 
Masip - Open RC de Polo
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Vic

M.E.

Potenciar els centres cívics 
com a espais de participació 
cultural i de cohesió social. 
És el gran objectiu que es 
marca el nou pla estratègic 
dels centres cívics de Vic, 
que aquest dilluns es va 
aprovar per unanimitat al ple 
municipal. Si en els últims 
10 anys els centres cívics han 
esdevingut dinamitzadors 
de la vida als barris, ara se’ls 
demana un pas més: que 
consolidin el seu treball en 
xarxa, que l’estenguin cap a 
aquells barris que no dispo-
sen d’equipament i que inte-
ractuïn amb la resta d’espais 
culturals de la ciutat, com 
també proposa el Pla d’Acció 
Cultural (2018-2025).

El pla estratègic ha estat 
realitzat per l’empresa Tràn-
sit, especialitzada en gestió 
cultural, a través del Centre 
d’Estudis i Recursos Cultu-
rals de la Diputació, que n’ha 
finançat el cost, de 12.000 
euros. La diagnosi del pla 
ha mostrat una evidència: el 
parc de centres cívics, que es 
va posar en marxa l’any 2008 
–en diferents locals munici-
pals, alguns ja preexistents 
i inicialment gestionats per 
associacions de veïns–, no 
està repartit de forma “equi-
librada” per tot el municipi. 
Actualment estan ben repre-
sentats els barris del sud de 
la ciutat, però per exemple 
no hi ha cap centre cívic a 
l’entorn del centre històric. 

Aquests últims anys ja s’ha 
primat el treball en xarxa i 

s’ha gestionat la programació 
sota un criteri general, ofe-
rint tot un ventall de tallers 
i activitats no tan pensades 
en els veïns de cada barri 
sinó que atractives al conjunt 
de ciutadans. Ara es tracta 
de reforçar-ho. En concret, 
el pla preveu 22 mesures 
i 60 accions a desplegar 
fins a l’horitzó del 2025. 
Es proposa, entre d’altres, 
reforçar la col·laboració dels 
centres cívics amb altres 
serveis municipals, difondre 
polítiques de desenvolupa-
ment social i comunitari, o 
esdevenir punts d’atenció 
municipal. En la dinàmica 
d’esdevenir agents culturals 
es proposa la seva especialit-
zació per disciplines –procés 
que ja s’ha fet evident–, 
donar suport a la creació 

L’Ajuntament de Vic aprova un pla estratègic per consolidar la xarxa 
dels centres cívics com a espais de participació i de cohesió social

Uns centres cívics més comunitaris

o enfortir el teixit associa-
tiu. El pla també defensa la 
necessitat de millores en les 
instal·lacions, l’increment 
dels recursos humans o 

Tavèrnoles

Miquel Erra

Acabaven de tornar de la 
passejada de nuvis i Rossend 
Viladecàs va dir a la seva 
dona, Dolors Pascual, filla de 
Cal Cisteller de Folgueroles, 
que li volia ensenyar la casa 
on havia nascut, a Tavèrnoles 
mateix. La va conduir camins 
rals enllà, entre els boscos de 
Savassona, fins a una masia 
gairebé desèrtica. “Si mai em 
perdo, no em busquis aquí”, 
va deixar anar Pascual al 
seu flamant marit, en veure 
l’estat i situació de la casa. 
Poc podia imaginar, a finals 
de 1967, que en aquell racó 
de món hi acabarien obrint, 
tres anys i escaig després, el 
seu propi restaurant. I que 
hi plantarien les arrels, per 
sempre més.

La finca de Fussimanya 
l’havia comprat un besavi 
de Rossend Viladecàs, Isidre 

FA 50 ANYS Josep Viladecàs, Antònia Mirón, Dolors Pascual i Maria Àngels Viladecàs, al menjador principal del restaurant, aguantant una fotografia del dia de la inauguració, que va 
comptar amb la presència de l’alcalde del moment, Manel Crosas; mossèn Cinto Ballester, o el diputat provincial Camil Pallars. Les imatges d’aquell dia també van ser d’Antoni Anguera

Mig segle de 
Fussimanya

El popular restaurant de Tavèrnoles va obrir les portes el 7 

de febrer de 1971, llavors en un mas aïllat i mig abandonat 

Diumenge farà 50 anys justos que 
s’inaugurava el restaurant Fussi-
manya, avui un dels més populars 
de la comarca. El van obrir Dolors 
Pascual i Rossend Viladecàs, que 

va morir el 2004. Actualment ho 
porta la segona generació de la fa-
mília, que ha consolidat la marca 
amb una fàbrica d’embotits prò-
pia i tota una xarxa de botigues. 

llat al restaurant familiar de 
Folgueroles. 

Fussimanya van obrir les 
portes el 7 de febrer de 1951. 
L’aposta els va sortir bé 
perquè, malgrat les dificul-
tats pròpies de l’arrencada 
–eren anys de treballar “de 
dilluns a diumenge”, i a la 
masia encara no hi havia ni 
electricitat ni telèfon–, ben 
aviat la clientela va començar 
a omplir el primer menja-

dor que van habilitar –ells 
vivien a l’altra part de la 
casa–. “Alguns clients ja ens 
coneixien de Can Janot i de 
seguida va funcionar el boca-
orella”, rememora Pascual. 

El restaurant es presentava 
amb una cuina tan sincera 
com autèntica: amanides, 
bon embotit i carn a la bra-
sa, sense oblidar la mítica 
cassolada de vedella dels 
diumenges. “Qualitat i quan-

Cares conegudes
Tavèrnoles En aquests 
anys són moltes les cares 
conegudes que han pas-
sat pel restaurant, com 
Miguel Ríos, David Bisbal, 
Johan Cruyff, Andrés 
Iniesta, Luis Enrique, 
Lucrecia, Lloll Bertran o 
Gerard Quintana, alguns 
dels quals testimoniats en 
les fotos que pengen de les 
parets dels menjadors.

Viladecàs, a finals del segle 
XIX. Durant un parell de 
generacions més la família hi 
va exercir la pagesia, fins que 
el 1955 el net, Ferriol Vilade-
càs, home de bosc i carboner, 
va decidir deixar les incomo-
ditats de l’aïllament i tras-
lladar-se a la Casa Nova de 
Serrabou, a tocar del poble, 
per fer-hi de masover.

“Qui voleu que us hi vin-
gui, allà dalt?, va advertir 
Ferriol Viladecàs al seu fill 
Rossend i la seva jove Dolors 
quan li van demanar d’instal-
lar-se a Fussimanya, que 
portava una quinzena d’anys 
abandonada, per muntar-hi 
un restaurant. “Val més ser 
amo de poc que masover de 
molt”, va defensar el fill, que 
comptava amb un trumfo a la 
mà: s’havien iniciat les obres 
de la carretera que havia de 
portar fins al nou Parador 
Nacional de Turisme. Aquell 
equipament –que acabaria 
obrint les portes el 25 de 
maig de 1972– havia de ser 
un motor de revitalització 
de la zona, va visualitzar 
Viladecàs. El jove matrimo-
ni, de fet, ja coneixia l’ofici. 
S’havien iniciat en el món de 
la restauració als fogons de 
Can Janot, en aquells anys 
situat darrere de l’església –i 
la Dolors també havia treba-

Perafita suspèn tots 
els actes de la Festa 
de la Candelera

Perafita El context de pan-
dèmia i l’actual normativa 
de prevenció del coronavirus 
també han obligat l’Ajunta-
ment de Perafita a suspendre 
tota la programació de la 
Festa de la Candelera, que 
tradicionalment se celebra 
el primer cap de setmana de 
febrer, en honor de la Verge 
de la Candelera, convertida 
en l’autèntica festa major 
d’hivern del poble. D’aquesta 
manera, no es podrà veure 
circular el tradicional pas-
sant de cavalls i carruatges 
pels carrers del poble, ni les 
clàssiques curses de cavalls 
i rucs que se celebraven el 
diumenge a la tarda al camí 
de Can Carbó. Recentment 
també s’havia incorporat a 
la festa una Fira del Cavall 
del Lluçanès, amb passejades 
amb cavall per l’entorn del 
poble i una mostra d’empre-
ses del sector hípic.
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assolir entre el 7% i el 8% 
del pressupost que l’Ajun-
tament destina a Cultura. 
Finalment, pel que fa a la 
governança, s’aconsella més 

participació d’agents cívics, 
socials i educatius en la ges-
tió dels centres, i l’impuls 
d’un grup de treball sobre 
cultura i proximitat. Un 

ambiciós camí transversal 
que requerirà “de recursos i 
oportunitats”, admet Cristi-
na Jordà, responsable tècnica 
dels CCVic.
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FA 50 ANYS Josep Viladecàs, Antònia Mirón, Dolors Pascual i Maria Àngels Viladecàs, al menjador principal del restaurant, aguantant una fotografia del dia de la inauguració, que va 
comptar amb la presència de l’alcalde del moment, Manel Crosas; mossèn Cinto Ballester, o el diputat provincial Camil Pallars. Les imatges d’aquell dia també van ser d’Antoni Anguera

titat”, remarca Pascual, en 
una fórmula a la qual s’han 
mantingut fidels fins avui. 
De mica en mica van comen-
çar a acollir batejos, comuni-
ons o casaments –en aquells 
primers anys sovintejaven en 
dilluns–. Ben aviat també es 
van començar a fer l’embo-
tit –les primeres botifarres 
crues i els primers bulls, a la 
mateixa cuina–. El 1981 van 
obrir pròpiament el primer 

obrador, que 40 anys després 
ha esdevingut una moderna 
fàbrica que produeix entre 
1.000 i 1.200 quilos diaris 
d’embotits curats, madurats 
i cuits, que comercialitzen, 
entre d’altres, a través dels 
set establiments que tenen 
oberts entre Vic, Manlleu, 
Torelló i Roda, a més de la 
botiga mare del costat de la 
fàbrica i el restaurant. Avui 
també gestionen un equipa-

ment de turisme rural, i des 
de finals de 2018 van obrir 
un restaurant a Vic, el Carbó. 

Mort l’any 2004, avui 
Rossend Viladecàs –que 
durant 20 anys va exercir 
d’alcalde de Tavèrnoles– 
estaria orgullós de veure 
com els seus dos fills, Josep i 
Maria Àngels, i la seva jove, 
Antònia Mirón, han conso-
lidat l’empresa familiar i la 
marca. En tots aquests anys 
el restaurant s’ha anat ampli-
ant i ha posat al dia la seva 
cuina tradicional, que mai no 
ha perdut l’essència –la brasa 
feta amb carbó d’alzina, per 
exemple, és innegociable–. 
La botifarra amb seques, la 
vedella d’en Rossendo, el 
cabrit saltejat, l’espatlla de 
cabrit o el bacallà amb sam-
faina continuen delectant els 
seus comensals. 

El secret de la perdurabi-
litat sembla senzill: “Oferir 
productes de qualitat i no 
abaixar mai la guàrdia”, 
apunta Josep Viladecàs. 
Sense oblidar un altre intan-
gible: “La gent s’hi troba 
ben acollida”, admet Dolors 
Pascual, que amb la seva bon-
homia ha fet emblema del 
to acollidor que sempre ha 
respirat l’establiment. “Entre 
tots ho hem fet tot”, diu ella, 
repartint elogis. Malaurada-
ment, amb l’actual context 
de pandèmia la família no ha 
pogut celebrar l’aniversari 
com hauria volgut. El restau-
rant està tancat des del 7 de 
gener. “Amb el confinament 
municipal no tenia cap sentit 
mantenir-lo obert”, lamenta 
Viladecàs, conscient que 
aquests mesos “d’anar obrint 
i tancant” els ha suposat un 
gran “desgast”. La previsió 
és reobrir el proper dijous, 
Dijous Llarder.

Cristina Masramon i Antoni Anguera són els 

autors del llibre que en recull tota la història

De la taula al paper

Tavèrnoles

M.E.

L’art de menjar bé. 50 anys 
d’història. És el títol del 
llibre que recull aquest mig 
segle de vida de Fussima-
nya. En són autors la histo-
riadora Cristina Masramon 
(text) i el fotògraf Antoni 
Anguera (fotos). Es dona la 
circumstància que el mateix 
Anguera, que fa 50 anys va 
documentar tot el procés de 
construcció de la carretera 
cap al parador, ja havia fet 
la fotografia del dia de la 
inauguració (que es recull 
en aquesta mateixa pàgina).

El llibre fa un exhaus-
tiu repàs a la trajectòria 
d’aquesta nissaga de page-
sos, carboners i finalment 
restauradors de Tavèrnoles, 

gràcies a tot un seguit 
d’entrevistes a familiars, 
clients i veïns de Fussima-
nya. A més de documentar 
l’entorn, el naixement de la 
urbanització o les referèn-
cies mil·lenàries del mas, 
el llibre detalla des de la 
transformació que ha viscut 
l’empresa fins a algunes de 
les receptes més populars 
del restaurant. També es 
recorda, entre d’altres, l’ho-
menatge pòstum a Rossend 
Viladecàs en el marc del I 
Simposi d’Intercanvi Gas-
tronòmic d’Osona, el 2004.

El llibre l’han començat 
a regalar a clients i amics 
com a mostra d’agraïment 
a tants anys de fidelitat, 
en un procés que esperen 
reprendre a partir de dijous 
dia 11, quan tornen a obrir.
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Antoni Anguera i Cristina Masramon, davant de l’històric edifici

Prats de Lluçanès

EL 9 NOU
Un any més, Prats de Lluça-
nès es bolca en la comme-
moració de Santa Àgata per 
rememorar el 5 de febrer 
de 1714, dia de Santa Àgata, 
quan les tropes de Felip V 
van incendiar i saquejar el 
poble i van provocar l’empo-
briment i l’èxode de moltes 
famílies. 

Enguany, no es podrà viure 
una nova edició de les Xeres 
de Santa Àgata, amb instal-
lacions de foc i llum ubicades 
als carrers i places del poble 
per reivindicar drets i lliber-
tats. Malgrat tot, s’ha elabo-
rat un programa amb activi-
tats culturals per mantenir 
l’essència d’aquesta diada. 
En concret, aquest divendres, 

dia de Santa Àgata, a les 12 
del migdia, tindrà lloc el tra-
dicional repic de campanes 
a la plaça de l’Església per 
commemorar la primera cre-
ma del poble fa 307 anys. A 
partir del mateix divendres, 
al carrer Cantó del Botiguer, 
es podrà visitar l’exposició 
fotogràfica “Que no s’apagui 
la llum”, organitzada per La 
Casa de l’Heura i l’Ajunta-
ment –que també es podrà 
visualitzar en línia–. Final-
ment, diumenge, entre les 10 
del matí i la 1 del migdia, a la 
plaça de l’Església, es podrà 
visitar l’exposició “Amnistia 
ara”, d’Òmnium Osona i el 
Lluçanès. En aquestes dates 
no pot faltar la tradicional 
coca de Santa Àgata que ela-
boren la Pastisseria Girvent i 
el Forn Bruch.

Prats commemora Santa 
Àgata amb exposicions i el 
tradicional repic de campanes

“Fer el taller virtual és parlar sola”
Vic La fisioterapeuta Montse Sampol, vigatana d’origen 
mallorquí, fa temps que imparteix tallers als CCVic de 
diferents especialitats de condicionament físic per millo-
rar la salut. Aquest trimestre, però, és el primer que ha 
de fer en línia. “Fer el taller virtual és diferent; és parlar 
sola”, apuntava aquest dijous abans d’iniciar la tercera 
sessió de les cinc que completen una proposta titulada 
“Esquena sana”. A banda de renunciar a l’ambient de grup 
que es crea en les classes presencials –en el seu cas, un 
grup d’alumnes que acostumaven a repetir–, “no acabes 
de controlar si la gent fa bé els exercicis”, lamentava. El 
taller és una selecció de moviments de diferents especi-
alitats, com pilates, gimnàstica sueca o ioga, destinats a 
corregir problemes d’esquena. Una de les claus és apren-
dre a coordinar l’exercici amb la respiració. Segons ella, 
això ja s’hauria d’ensenyar a les escoles: “S’evitarien molts 
problemes d’esquena, però també digestius o d’ansietat”. 
Aquest trimestre els CCV han programa un total de 36 
activitats. Tots els tallers s’han acabat reconvertint en 
virtuals. Pel que fa als monogràfics temàtics, previstos a 
partir de mig febrer i tot el març, ara per ara es mantenen 
presencials, a l’espera de com evoluciona la situació.
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Aficions singulars Eudald Martínez organitza Inipis o cabanes de sudoració

Purificant esperits
El manlleuenc, amb residència a Vallfogona, fa més de 20 anys que practica aquesta singular cerimònia dels indis

Vallfogona de Ripollès

Miquel Erra

Els qui no el coneixen, o 
només el tenen present de 
veure’l rere el taulell de 
les botigues Encarna, a Vic 
–especialitzades en herbes 
medicinals, dietètica, ali-
mentació i cosmètica natural 
des de fa 37 anys–, es devien 
sorprendre quan, en un dels 
últims programes d’El foras-
ter, dedicat a Vallfogona 
de Ripollès, el manlleuenc 
Eudald Martínez va convidar 
Quim Masferrer a sumar-se 
a una singular cerimònia de 
purificació originària dels 
indis nord-americans. L’ex-
periència no era flor d’un dia 
per a Martínez. Fa més de 
20 anys que practica aquest 
singular ritual dels Inipis, 
les cabanes de sudoració. 
Per ell és només un hobby, 
que ara comparteix des de 
Vallfogona, on fa 11 anys que 
hi té residència.

Martínez, que sempre 
ha mostrat inquietud per 
l’estudi de noves formes de 
creixement personal i les 
teràpies humanistes, va des-
cobrir la cerimònia fa més 
de 20 anys a Ullà (el Baix 
Empordà). Va ser allà on, 
un bon dia, va assistir a una 
sessió d’Archie Fire Lame 
Deer, un polifacètic “home 
medicina” de la tribu lakota, 
que els va traslladar els seus 
coneixements sobre el com i 
el perquè d’aquesta mena de 
sauna purificadora. El mateix 
Lame Deer els va animar a 
difondre l’experiència per 
no perdre aquest llegat de la 
cultura lakota, adaptant-la 
a cada realitat, “però sense 

Terra; i el foc, el Sol. Al cen-
tre de l’estança hi ha un espai 
on es dipositen les pedres, 
símbol de “la llavor que 
fecunda la Terra”. Durant la 
cerimònia, l’“home de foc”, 
un col·laborador extern a la 
cabanya, els anirà proveint 
de pedres roents, que amb 
una mica d’aigua provoca-
ran l’efecte d’una sauna. En 
el ritual, els quatre punts 
cardinals invoquen quatre 
animals, l’àliga, el coiot, l’os 
i el búfal, cada un dels quals 
desencadenarà sentiments 
diferents. Martínez s’encar-
rega d’acompanyar tot aquest 
procés d’introspecció amb els 
seus cants tel·lúrics i amb el 
ritme constant del tambor, 
que ajuda a compassar respi-
racions i els batecs del cor. 

El manlleuenc reconeix 
que les reaccions de la gent 
que hi participa són “ben 
diferents”. Des dels que ho 
viuen amb un gran impacte 
emocional, com “una autèn-
tica sacsejada”, fins als que 
gairebé s’adormen o els que 
demanen per sortir abans per 
l’efecte de la calor. “Per mi 
és com una manera diferent 
de contactar amb la natura, 
a partir d’una visió també 
diferent del món”, explica. 
Una experiència “vital” que 
va més enllà d’una simple 
sauna; esdevé, per a molts, 
quelcom “espiritual”. 

Martínez defuig de les 
etiquetes que li han vol-
gut posar –“jo no soc cap 
xaman”– i insisteix que 
practica aquesta cerimònia 
per afició, “ho faig perquè 
m’agrada”. I només “quan 
m’ho demanen, i quan puc”. 
Sense impostures.
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TOTA UNA JORNADA Després de construir la cabana i completar la participació a la cerimònia, el grup acostu-
ma a compartir un dinar a base de tàpers sobre les mantes esteses al terra; “i a les 5 de la tarda, tothom cap a casa”

perdre’n l’essència”. I això 
és el que ha intentat man-
tenir Martínez tots aquests 
anys. Primer va aprendre 
a construir els inipis. És el 
nom que rep la cabana, feta 
amb 12 o 16 vares de salze, 
segons la mida, clavades en 
cercle, doblades i lligades 
entre elles en forma d’iglú, i 
tot plegat recobert de man-

tes. De mica en mica va anar 
adaptant la cerimònia al seu 
tarannà, sempre procurant 
que “tot tingués un sentit”. 

A la gent que hi partici-
pa els acostuma a citar de 
bon matí al forn de pa de 
Vallfogona, per començar 
“amb un bon esmorzar”. Tots 
plegats prenen part en la pre-
paració de la llenya, l’encesa 

del foc i la construcció de la 
cabanya. També es confecci-
onen unes petites bossetes 
amb tabac, que contenen 
simbòlicament les pregàries 
de cada participant. Quan 
entren a la tenda se’ls donarà 
la benvinguda dipositant 
sobre seu la flaire de tabac, 
sàlvia, cedre americà i copal.

La cabanya representa la 

Divendres, 5 de febrer de 202146
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Centelles

Josep Paré / M.E.

En un any normal, aquest cap 
de setmana seria el primer 
dels quatre que acostumen a 
allargar-se les rues de Carna-
val a tot Osona i el Ripollès. 
Va ser l’última de les grans 
cites festives que encara es 
van poder salvar l’any passat, 
just abans que esclatés la 
pandèmia. Alguns municipis 
han optat per convocar actes 
simbòlics de caràcter virtual. 
És el cas del 41è Carnaval de 
Centelles, el segon més his-
tòric de la comarca i el que 
tradicionalment enceta la 
temporada.

De fet, el programa ja va 
arrencar diumenge, amb el 
tradicional pregó de Carna-
val, també en format en línia. 
Sota el títol “Butlletí anual” 
i emès pel sospitós canal de 
100teiesTV, el pregó va tenir 
format de noticiari, presen-
tat per Filomena Nevada i 
Collin Dinou. Ironia i molt 

d’humor per presentar notí-
cies de política, cultura o 
economia, amb connexions 
amb diferents persones del 
poble. Una de les notícies, 
per exemple, va ser l’anunci 
del retorn dels Bonobos, que 
els membres del mateix grup 
van acabar desmentint.

Entre dilluns i dijous s’han 

pogut penjar a les xarxes 
socials les “Consignes esbo-
jarrades del rei Carnestol-
tes”, amb ordres com “surt 
amb pijama” o “amb cabells 
engalanats”, que duraven 
uns 20 segons, interpretades 
pels presentadors del pregó. 
Durant el cap de setmana 
es podrà participar al Con-

Carnaval ‘virtual’ a Centelles
La pandèmia deixarà Osona i el Ripollès sense les habituals rues de Carnaval; el de 

Centelles, que tradicionalment obre la temporada, ha començat amb un format en línia

Ni a Calldetenes 
ni al Voltreganès
Calldetenes Els altres 
dos carnavals que obrien 
la temporada, el Karka-
mal de Calldetenes i el 
del Voltreganès, també 
han quedat anul·lats.

curs de Carnaval a través 
d’Instagram sota el lema 
“Disfressa’t des de casa. 
Celebrem el Carnaval d’una 
manera diferent i amb pre-
mi!”. L’objecte del concurs 
és seleccionar les fotogra-
fies que representin millor 
l’esperit de disbauxa propi 
de la festa, tenint en comp-
te la situació de pandèmia 
actual. El concurs estarà 
obert des d’aquest diven-
dres a les 9 del matí i fina-
litzarà diumenge a les 12 de 
la nit. Per participar-hi cal 
seguir el compte @ajunta-
mentcentelles, mencionar 
@ajuntamentcentelles, fer 
servir l’etiqueta #Carnaval-
Centelles2021 i compartir 
la foto o fotos com a publi-
cació o a stories.  

Es lliuraran tres premis 
segons les valoracions fetes 
pel jurat, compost per dos 
membres de la comissió 
de Carnaval, dos profes-
sionals de l’àmbit de la 
comunicació o la imatge i 
una persona representant 
de l’àrea de Joventut de 
l’Ajuntament. Faran públic 
el veredicte la setmana 
del 8 al 14 de febrer. Hi ha 
tres premis de 100, 75 i 50 
euros, per gastar en vals per 
menjar en un bar o restau-
rant de Centelles a escollir.
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Filomena Nevada i Collin Dinou, els singulars presentadors del pregó del Carnaval, en format noticiari en línia

La formatgeria
més premiada
de Catalunya

al món

Plaça Església, 8 
08589 Pera�ta

C. Indústria, 12 
08516 Olost de Lluçanès

Mas Vilarrasa
08589 Sant Boi de Lluçanès

Tel. 93 888 08 52 - Fax. 93 888 08 46
E-mail: info@betara.cat
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PERAFITA
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Alpens
Can Jolis
C. Placeta, 1

Balenyà
Papereria Gatzerí
C. Pont, 17

Calldetenes
Benzinera Repsol
Ctra. N-141, km 3,3

Forn Anfruns
C. Gran, 15

Supermercat El Rebost - SUMA
C. Gran, 4

Centelles
Impremta de Centelles
C. Nou, 14

Supermercat Esclat
C. Sant Josep, 44

L’Esquirol
Ca la Palmira
C. Major, 26

La Pastisseria
Pg. de les Gorgues, 15

Folgueroles
El Raconet
C. Ricardera, 1

Fruiteria i Celler Jordi Bayés
C. Atlàntida, 20

Gurb
Gurbi, forn de pa i cafeteria
C. Verdaguer, 20

Les Masies de Voltregà
L’ Estanc de Vinyoles
C. Major, 9 - 11

L’Estanc la Gleva
C. Sant Josep, 20

Supermercat Esclat
C. Narcís Oller, 2-4, cant. c. Mata-
galls

Manlleu
Benzinera Feixas Aulet
C. Francesc Puget I Montfort, 2

Esclat
Pg. de Sant Joan, 240

Forn Prat
Av. Roma, 245

Hipermercat Esclat
Ctra. de Roda, s/n

Hipermercat Esclat

Pg. de Sant Joan, 218

Llibreria Casa Victoria
C. Sant Jordi, 4

Llibreria Marisa EPC
C. Montseny, 8

Llibreria papereria Contijoch
Pg. Sant Joan, 63

Llibreria papereria Marisa
C. Montseny, 8

Quiosc El Núvol
C. Pintor Guàrdia, 6

Supermercat Esclat
C. Vilamirosa, 90

Montesquiu
Llibreria Sant Roc
C. Major, 13

Olost
Estanc
Pl. Major, 2

Llibreria Griera
Ctra. Gironella, 18

Oristà
Queviures Ordeig
C. Vic, 14

Perafita
Forn Franquesa
Pg. Sant Agusti, 8

Prats de Lluçanès
Cal Lila
Pg. Lluçanès, 5

Roda de Ter
Benzinera Feixas Aulet
C. Bac de Roda, 52

Llibreria papereria Can Manolito
C. Bac de Roda, 2

Supermercat Esclat
Av. Miquel Martí i Pol, s/n

Rupit i Pruit
Estanc M. Carme
Pl. Bisbe Font, 2

Sant Bartomeu del Grau
Despatxos La Plaça
Pl. Doctor Griera, 8, baixos

Sant Boi de Lluçanès
Casa Vigatà
Pl. Nova, 10

Perruqueria Paquita
Av. Font de la Prada, 4

Sant Hipòlit de Voltregà
Dic Imatges
Ptge. Parés, 16

Estanc Anna
Ptge. Parés, 38

Sant Julià de Vilatorta
Forn de pa Sant Julià
Av. Montserrat, 31

Sant Pere de Torelló
Gasolinera
Av. Joan Maragall, s/n.

Sant Quirze de Besora
L’Estanc de Sant Quirze
C. Pont, 39

Llibres i papers Roca
C. Mestre Quer, 4

Sant Vicenç de Torelló
Forn de Pa Glina
C. Bellmunt, 50

L’Economat
C. Borgonyà, 3-4

Santa Eugènia de Berga
Can Jordi
Pl. Nova, 2

Santa Eulàlia de 
Riuprimer
Bar Can Miquel
C. Major, 15

Carnisseria i pa Vilaró
C. Major, 2

Seva
El Tarannà
C. Bisbe Perello, 1

Quiosc de Seva - ADFO
Pl. de la Creu

Taradell
Àrea de Servei Taradell
Ctra. Vic, Km 5,8

Quiosc
Pl. de la Pilota, s/n

Supermercat Esclat
Ctra. de  Montrodon, 9

Tona
Llibreria Cors
C. Major, 3

Llibreria Pipa-Paper
C. Major, 68

Llibreria Sant Jordi
C. Major, 87

Supermercat Esclat
C. Barcelona, 52

Torelló
Benzinera Galp
C. del Ter, 45

Esclat
Ctra. de Manlleu a Torelló, km 4,7

Estanc Esther
C. Pont, 10

Hipermercat Esclat
C. de Manlleu, 117-123

Llibreria Colors
C. Sant Roc, 69

Llibreria Montseny
Pl. Sardana, 3

Llibreria Punt Font
C. Estudis, 5

Supermercat Esclat
Av. del Castell, 39 

Supermercat Esclat
Pl. Nova, 13

Vic
Benzinera Feixas Aulet
Ctra. Roda, 67

Benzinera Repsol
C. Onze de Setembre, 12

Benzinera Shell
C. Sabadell, 4-6

Carnisseria Castany
C. Pius XII, 23

Esclat
C. de Ripoll, 1 Pol. Mas Beuló

Estanc
C. Jacint Verdaguer, 2

Estanc Boixeda
C. Doctor Junyent, 8

Estanc d’en Quico
Av. Països Catalans, 78

Forn Catalunya
C. Dr. Junyent, s/n

Forn de la Guixa
C. Major, 8

Forn del Remei
C. Raimon d’Abadal, 23

Gasolinera

C. Sabadell, 4

Hipermercat Esclat

C. Ripoll, 20 Pol. Mas Beuló

Hipermercat Esclat

Pg. de la Generalitat, 44-46

La Botiga de l’Hospital - Adfo 

CET

C. Francesc Pla Vigatà - La Botiga 

de l’Hospital, s/n

Llibreria Anglada

Pl. Major, 12

Llibreria Dalfi

Av. Estadi, 15

Llibreria Mater

Ctra. Sant Hipòlit, 23. Pol. ind. Sot 

dels Pradals

Muntanya de Llibres

C. Verdaguer, 31

Papereria Jupping

Pl. Divina Pastora, 12

Papereria Salés

Pg. Generalitat, 31

Quiosc Divina Pastora

Pl. Divina Pastora, s/n

Quiosc Rambla Passeig

Rambla Passeig, s/n

Sotstop

C. Mataró, 12

Supermercat Esclat

C. Arquebisbe Alemany, 20-22

Supermercat Esclat

C. de Torelló, cant. C. Mare de Déu 

dels Munts

Vidrà

Fleca de Vidrà

C. Puigsacalm, 13

Viladrau

L’Estanc de Viladrau

C. Antoni M. Claret, 6 bxs.

Vilanova de Sau

Forn Sañas

C. Santa Maria, 3

Si vols vendre EL 9 NOU al teu establiment, posa’t en contacte 

amb nosaltres: 93 889 49 49 - distribucio@vic.el9nou.com
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Angi Conejo agenda@vic.el9nou.com

AGENDA

Divendres 5

Prats de Lluçanès. Santa 
Àgata. Tradicional repic 
de campanes. Plaça de 
l’Església. 12.00.

Dissabte 6

Centelles. CauBruix. Proveu 
el joc del Cau de Bruixes de 
Centelles. Grups bombolla 
de quatre persones. Reserva 
hora. Sala de baix de la 
Violeta. 09.30-13.30.

Sant Pere de Torelló. 
Taller de música en família. 
Amb Laia Rovira. Per a 
infants de 0 a 3 anys més un 
acompanyant. Cal inscripció 
prèvia. Sala Torner. 10.30.

Vic. “Fem dissabte amb Josep 
Homs i Anna Pérez”. Josep 
Homs i Anna Pérez visitaran 
la galeria Tres-e-u per explicar 
les obres que tenen exposades: 
“La pintura vista a través de la 
fotografia”. Galeria fotogràfica 
Tres-e-u. 10.00-13.00.

El Trencanous. El primer 
espectacle del Ballet de 
Barcelona. L’Atlàntida. 20.00.

Diumenge 7

Gurb. Ambre. Amb 
Cosmogonia Teatre. Cal 
reservar entrada. Teatre del 
Molí de l’Esperança. 18.00.

Prats de Lluçanès. 
Santa Àgata. Exposició 
“Amnistia Ara!” i recollida 
de signatures. Plaça de 
l’Església. 10.00-13.00.

Roda de Ter. Pinnochio. 
Teatre amb titelles de La 
Baldufa Teatre. Teatre 
Eliseu. 11.30.

Torelló. Les coses 
excepcionals. Un aclamat 
monòleg del dramaturg 
britànic Duncan Macmillan, 
interpretat i dirigit per Pau 
Roca. Teatre Cirvianum. 
18.00.

Vic. Universari. Torna 
Marcel Gros, un clàssic dels 
pallassos. Un presentador 
impresentable, un mim que no 
para de parlar, un concertista 
desconcertat i un il·lusionista 
desil·lusionat són alguns 
dels convidats. Només hi 
faltes tu... “Feliç Universari!”. 
Recomanat a partir de 3 anys. 
L’Atlàntida. 12.00.

II Conferència Torrasiana. 
“El venerable Josep Torras 
i Bages i la música”. Amb 
Mons. Valentí Miserachs, 
director del Pontifici Institut 
de Música Sacra de Roma 
(1995-2012), com a ponent. 
En línia. 12.00.

TEATrE CIrvIANUm
ToReLLó
 
Diumenge a la tarda, ‘Les 
coses excepcionals’ amb Pau 
Roca

L’ATLàNTIDA
ViC
 
Diumenge al matí, espectacle 
de pallassos ‘Universari’ amb 
Marcel Gros

Campdevànol
Llibreria papereria Peipoch
C. Sant Amand, 9

Camprodon
Estanc Morer
C. Josep Morer, 6

Hipermercat Esclat
C. Freixenet, 48

Llibreria Anglada
C. València, 17

Llanars
Can Banasta
C. Catalunya, 3

Planoles
Les Lies
C. Plaça, 6

Ribes de Freser
Papereria l’Arcada
Ctra. Puigcerdà, 10

Ripoll
E.S. Campsa
Pg. Ragull, 14

Estanc tabacs Joan
Ctra. Barcelona, 13

Grafic Paper
C. Progrés, 27

Hipermercat Esclat
Ctra. Barcelona, km 100

Paper Tisora
Pl. Clavé, 1

Supermercat Esclat
Pl. de Josep Terradellas, s/n

Sant Joan de les 
Abadesses
Impremta Garriga
C. Pere Rovira, 5

Sant Pau de Segúries
Can Roure
Av. Mariner, 14 bxs

Si vols vendre EL 9 NOU al teu establiment, posa’t en contacte 

amb nosaltres: 93 889 49 49 - distribucio@vic.el9nou.com
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Farmàcies

Vic

✚FARGAS

C. Bisbe Morgades, 25 | dia 5

✚ARUMÍ

Pl. Divina Pastora, 5 | dia 6

✚URGELL

Rbla. Hospital, 18 | dia 7

Roda de Ter

✚DEL TER

Pl. Verdaguer, 1 | dia 5

✚TORRENT

Pl. Major, 7 | dia 6

St. Quirze de Besora

✚BESORA, SCP

C. del Pont, 45 | dies 5 i 6

Tona

✚JAIME

C. Antoni Figueras, 11 | dies 

5, 6 i 7

Torelló

✚ACEVES

C. Prat de la Riba, 1 | dia 5

✚NOFRE

C. Manlleu, 31 | dies 6 i 7

Manlleu

✚ESTHER POU

C. Vilamirosa, 109 | dia 5

✚ROSELL

C. Montseny, 71 | dies 6 i 7

Olost

✚LÓPEZ 

Pg. Dr. Lleopart, 4 | dia 5

Prats de Lluçanès

✚VIVER

C. Major, 35 | dia 7 matí

Sant Bartomeu

✚CASACUBERTA

C. Vell, 35 | dies 6 i 7 tarda

Ripoll

✚CABALLERIA

Pl. Berenguer el Vell, 5 | dia 5

✚PRUJÀ

Pl. Sant Eudald, 2 | dies 6 i 7

Sant Joan de les Abadesses

✚SUNYER

C. Pere Rovira, 14 | dies 5, 6 i 7

Defuncions

Lluís Rius Comerma. 95 anys. Vic

Josep Comerma Aguilar. 70 anys. Vic/Gurb

Maria Ureña Armengol. 54 anys. Vic

Teresa Puig Ors. 88 anys. Vic/Gurb

Pere Altarriba Solà. 87 anys. Vic/Folgueroles

Teresa Giralt Homedes. 85 anys. Vic

El Houssain Aarab. 65 anys. Manlleu/Nador

Juan Campos Castillo. 79 anys. Taradell/Vic

Ramon Parés Roca. 92 anys. Vic

Lluís Monés Mendoza. 72 anys. Sant Pere de Torelló/Vic

Magdalena Solà Sala. 94 anys. Vic

Rui Moreira Soares. 45 anys. Vic/Esmoriz

Pilar Vivet Ferrés. 83 anys. Vic/Centelles

Concepció Bagaria Casanovas. 95 anys. Vic

Rosa Barcia Rodríguez. 100 anys. Vic

Mercè Novellas Latorre. 63 anys. Barcelona/Vic

Pepeta Serra Jofre. 97 anys. Tona/Folgueroles

Mercè Garcia Blancafort. 65 anys. Vic

Antonio Velasco Barrientos. 96 anys. Roda de Ter/Manlleu

Josep Prats Matas. 91 anys. Aiguafreda

Quirzet l’homenetSantoral

Divendres, 5

Santa Àgata
Sol: h 08.02 i 18.10

Dissabte, 6

Sant Pau Miki
Sol: h 08.01 i 18.12

Diumenge, 7

Sant Ricard
Sol: h 08.00 i 18.13

Dilluns, 8

Santa Elisenda
Sol: h 07.59 i 18.14

Dimarts, 9

Sant Sabí
 
Sol: h 07.58 i 18.16

Dimecres, 10

Sant Silvà
Sol: h 07.56 i 18.17

Dijous, 11

Mare de Déu de Lourdes
Sol: h 07.55 i 18.18

Josep Pujol Pratdesaba. 67 anys. Taradell

Lourdes Arjant Mauri. 91 anys. Roda de Ter/Santa Eugènia 

de Berga

Antònia Gallart Aguilar. 89 anys. Viladrau

Josep Saborit Sorts. 85 anys. Taradell

Fina Gelis Baró. 89 anys. Santa Eugènia de Berga

Juan Margenat Bori. 77 anys. Seva

Maria Pujals Dachs. 91 anys. Sant Quirze de Besora

Gertrudis Martorell Sauras. 73 anys. Torelló/Tarragona

Trinidad Tejada Arrebola. 91 anys. Sant Hipòlit de Voltregà/

Sant Joan de les Abadesses

Pedro Fernández Villena. 76 anys. Torelló

Julian Jiménez Sánchez. 87 anys. Sant Hipòlit de Voltregà

Àngela Munmany Ferrer. 82 anys. Sant Pere de Torelló

Pilar Camps Arboix. 95 anys. Sant Hipòlit de Voltregà

Domènec Serra Font. 88 anys. Torelló

Solemnidad González Ruiz. 92 anys. Torelló

Margarita Morera Tarruella. 94 anys. Campdevànol

Manel Vilarrasa Cots. 97 anys. Ripoll

Josep Cabana Domènech. 62 anys. Ripoll

Carme Cullell Pla. 93 anys. Campdevànol

Naixements

Si voleu publicar
el nom dels vostres 

fills en aquest apartat 
truqueu al

tel. 93 889 49 49
o bé envieu
un correu a:

agenda@vic.el9nou.com

Onos Esha Glory. Vic

Pau Fàbregas Martínez. Roda de Ter



LA GUIANOU9EL Divendres, 5 de febrer de 2021 51

Vic

Ripoll

8.00 am

6.11 pm

Vic

Ripoll

8.01 am

6.09 pm

Vic

Ripoll

8.02 am

6.08 pm

Divendres Dissabte Diumenge

Temperatures

... aquesta setmana
Pluja

Les imatges dels lectors                                      eltemps@vic.el9nou.com
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Població Dia Mín. Dia Màx. Litres

Centelles Sud 02-Feb. 3,6 03-Feb. 19,2 0,4

Gombrèn 31-Gen. -0,6 03-Feb. 16,5 0

Gurb Escoles 31-Gen. 0,8 03-Feb. 20,4 0,6

Manlleu 31-Gen. 0,9 03-Feb. 19,0 0,8

Molló 30-Gen. 0,6 03-Feb. 18,9 2,5

Montseny - El Brull 30-Gen. 4,8 03-Feb. 18,2 1,4

Pantà de Sau 30-Gen. 2,4 03-Feb. 20,0 4,4

Planoles 31-Gen. 0,1 03-Feb. 19,0 0,4

St.Pau de Segúries 01-Feb. 0,6 03-Feb. 20,3 6,7

St.Quirze de Besora 31-Gen. 0,2 03-Feb. 18,6 2,8

Seva “Els Sors” 31-Gen. 3,9 03-Feb. 18,2 0,4

Taradell 02-Feb. 3,3 03-Feb. 19,7 1,2

Vic 31-Gen. -0,1 03-Feb. 19,6 1

previsió divendres
Diu la dita popular que de gener n’hi ha algun 
de bo, que de febrer no n’hi ha cap. De moment 
hem començat amb un febrer càlid i amb 
màximes primaverals, però tenim canvi per a 
aquest cap de setmana. Divendres encara amb 
temps estable i temperatures molt suaus, 
cel enteranyinat per núvols alts i amb vent 
moderat de l’est.

previsió dissabte
Es mantenen les temperatures o poden bai-
xar lleugerament. Matí amb cel mig ennuvo-
lat per núvols alts i mitgencs. La visibilitat 
serà bona. De cara a la tarda, augment de la 
nuvolositat. Ens creuarà un front que podria 
deixar algun ruixat dispers tant al Ripollès 
com a Osona. La cota de neu se situarà als 
1.600 metres.

previsió diumenge
Canvi destacat per a aquest diumenge. El 
pas d’un front ens deixarà el cel ennuvolat i 
amb ruixats generals, amb una cota de neu 
al Ripollès de 800 metres, també als punts 
més alts del Montseny i el Cabrerès. Les 
temperatures seran baixes, amb màximes 
que no passaran dels 10 graus. El vent serà 
moderat del sud-oest.
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Els sortejos sempre es faran a les 10 del matí del dia del sorteig.
Les seves dades personals seran tractades per Premsa d’Osona, SA i CATVL 97, SLU (conjuntament i en endavant, EL 9 NOU) amb la finalitat de fer-lo participar en els sorteigs. Les dades personals, així com imatges i veu, 
poden ser utilitzades mitjançant els canals audiovisuals del Grup (premsa, ràdio, televisió, internet…) utilitzant els formats i mitjans previstos en cada cas amb finalitats periodístiques. Pot consultar informació addicional 
sobre els seus drets de protecció de dades a www.el9nou.cat.

A causa de la Covid-19, les activitats que s’ofereixen
es poden veure alterades o anul·lades.
Si això passa, ens posarem en contacte
amb els guanyadors per comunicar-ho.

Disculpeu les molèsties.

Oferta
subscriptors

Truqueu i us n’informarem. Serveis

APARQUEU
PER 1  AL DIA

al pàrquing del
Mercat Municipal de Vic

Oferta vàlida per
tots els dies de la setmana

Places limitades

Tel. 93 889 36 50

PromocióOferta
subscriptors

Aconseguiu el vostre codi de descompte entrant a: 9club.el9nou.cat.
L’oferta és vàlida per 1 compra al mes i cada mes el codi serà diferent.

supermercat-online

bonpreuesclat.com

Sempre
productes
de qualitat

Amb la garantia de Bonpreu i Esclat

Compra online:
fàcil, ràpida
i còmoda.

5
de descompte
en compres
online
Consulteu el codi de descompte 
i les condicions a la pàgina web 
d’el9club

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’entrades gratuïtes. 
Entreu a: www.el9nou.cat Sorteig: 9-2-21.

Teatre

Brossa
Humor gestual i clown

H6Clown

Art del moviment

Tots els públics

14 febrer 2021 a les 18.00

12 anticipada
6  infants fins a 12 anys

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’entrades gratuïtes. 
Entreu a: www.el9nou.cat Sorteig: 9-2-21

Teatre

Divendres 12 de febrer - A les 20h

Sala 1 Ramon Montanyà / 10 / 22

La guerra no té rostre de dona
Clara Segura i Guillem Balart

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’entrades gratuïtes. 
Entreu a: www.el9nou.cat Sorteig: 9-2-21

Música
i dansa

Dissabte 13 de febrer - A les 18h

Sala 1 Ramon Montanyà / 10 / 14

Un carnaval bestial
Amb l’Orquestra de Cambra de Vic i Osona en Dansa

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig de lots d’oli gourmet 
entrant a: www.el9nou.cat Sorteig: 9-2-21.

Sorteig

Oliar Aceite Oliva Virgen, 
Extra Premium, Edició 
Especial, Centenario, 
OLIAR, 500 ml. 
Preu: 15 

Escornalbou, Arbequina 
de Siurana, 250 ml
Preu: 3.85 

Valor total del regal: 18.85 

Sorteig d’olis 
gourmet 

CUINES?
Converteix-te en un 
autèntiC gourmet, 
donant un sabor 
inigualable
als teus plats.

Divendres, 5 de febrer de 202152
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J. Dinarès i Prat
Metge–Uròleg

UROLOGIA GENERAL I INFANTIL

UROLOGIA

HORES CONVINGUDES
dinaresvic@hotmail.com

Rda. Camprodon, 26 • Escala D. baixos
VIC - 93 885 27 56

C. Macià Bonaplata, 4 • Escala B2, 2n 1a
Ripoll - 972 71 43 54 (edifici Casino)

DERMATOLOGIA
Dr. Josep M. Arimany

Dra. M. A. González-Enseñat
- Dermatologia 

i Dermatologia PeDiàtrica
- teràpia fotodinàmica - làser
rambla Hospital, 4, pral. 1a

tel. 93 885 24 36 - 08500 Vic

Horari de 8 a 20h
C. Gallissà, 19 - Tel. 93 883 23 04

www.synlab.es

Anàlisis Clíniques
Microbiològiques, hematològiques, 
hormonals, bioquímiques, 
toxicològiques, immunològiques.

Fem analítiques per mútues i privats.

OFTALMOLOGIA

Dr. RAFART ARUMÍ

• OFTALMOLOGIA GeneRAL
• cIRURGIA OcULAR

Clínica de Vic
Rda. Francesc Camprodon, 4, 3a planta

VIC - Tel. 93 885 55 09

Dr. Oriol Parés
ANGIOLOGIA i CIRURGIA VASCULAR

MALALTIES CIRCULATÒRIES
Varius (ChIVA, estètica...)
edema limfàtic, úlceres...

CONCERT AMB MÚTUES

Vic - Bayés Consultori Tel. 93 889 22 29
Vic - Clínica de Vic - Bayés Clínica Tel. 93 881 65 00
Manlleu - Centre Mèdic Manlleu Tel. 93 851 41 11

OTORINOLARINGOLOGIA
Dr. Josep Molera Blanch

GOLA - NAS - OÏDA

HORES CONVINGUDES

Pl. Estació, 8, entresòl - VIC

Tel. 93 885 26 21

Clínica Sant Josep - Vic - Tel. 93 886 17 00

· Cirurgia pròtesi genoll i maluc · Artroscòpia genoll, 

espatlla i turmell · Ortopèdia infantil · 

Tractament de patologies esportives 
amb factors de creixement

Dr. Ramon Vilaró Portet

ESPECIALISTA EN CIRURGIA 
ORTOPÈDICA i TRAUMATOLOGIA

Col. 15379

PODOLOGIA:

Sílvia Nieto Pl. Santa Clara, 6 93 886 10 55

Marta Serra Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

Ivonne Alonso Pg. Generalitat, 26 93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

TERÀPIA VISUAL

Martina Sans Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Roger Verdaguer Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Pl. Sta. Clara, 6
93 886 10 55

Pg.Generalitat, 26
93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5
93 885 47 22

C. Nou, 43
93 886 10 55

VIC

Guia mèdica

93 889 49 49

GUIA MÈDICA

Vols ser-hi?
Tel. 93 889 49 49

• Anàlisis Bioquímiques, Hematològiques, 
Microbiològiques-Parasitològiques.

• Al·lèrgia, hormones, fertilitat, Test A200.
• Serologia Covid19
• Anàlisis d’aigua de consum humà ISO 9001:2015.

De dilluns a divendres de 8 a 15h
Dissabtes de 9 a 13h

ANÀLISIS CLÍNIQUES
SYNLAB DR. J. FARGAS

Tel. 93 885 08 08
C. Morgades, 23, baixos

ViCFem analítiques privades i per mútues

Cal demanar cita prèvia a:
wwww.synlab.es

o també podeu trucar al
681 15 42 12

Horari

Plaça Catedral, 9 - VIC
Tel. 93 889 22 29

www.bayesconsultori.cat
Nou servei de CITA WEB

MEDICINA DE CAPÇALERA
- Dra. A. Ramos
- Dra. C. Álvarez
- Dra. S. Martínez de Arenzana
- Dr. V. Canal

ASSISTÈNCIA D'INFERMERIA
Pressió arterial, injeccions, etc.

REvISIoNS gENERALS

PRovES CoMPLEMENTÀRIES
• ENDoSCòPIA amb anestèsia

- Dr. R. Barniol
• ECogRAFIA

Ecocardiografia doppler 
Ecografia general, ginecològica 4D
Transrectal, Transvaginal Ginecològica 
Abdominal
Troncs supraaòrtics

• PRovES D'ESFoRÇ
• HoLTER E.C.g.
• HoLTER PRESSIÓ (MAPA)
• DENSIToMETRIA
• URoDINAMIA
• CISToSCòPIES/

HISTERoSCòPIES
• RADIogRAFIES
• AMNIoCENTESIS

EspEcialistEs
Cardiologia Prof. A. Bayés de Luna, Prof. T. Bayés 

Genís, Dr. J. Riba, Dr. P. Codina
Cardiologia pediàtrica Dr. F. Rosés
Medicina interna i geriatria Dr. J. Brugués, Dr. R. Pujol
Neurologia Dr. A. Arboix, Dra. A. Bayés
Reumatologia Dr. R. Sanmartí, Dr. J. Rodríguez
Aparell digestiu Dr. R. Barniol
Oncologia Dr. E. Batiste-Alentorn
Endocrinologia Dr. I. Saigí
Dermatologia Prof. A. Castells, Dr. J. Arimany, Dr. R. 

Torné, Dra. L. Canal
Dermatoestètica Dra. L. Canal i Dra. E. Quintana
Psiquiatria Dr. J. del Río, Dra. M. Aubareda
Psiquiatria infantil i juvenil Dr. P. Tàpias
Al·lèrgia-immunologia clínica Dra. A. Sala 
Al·lèrgia pediàtrica Dra. A. López
Pediatria Dr. P. Domènech, Dra. A. López
Ginecologia i Obstetrícia     Dr. R. Rovira, Dr. J. Grau
Ginecologia i reproducció assistida Dr. X. Saura, Dra. N. Gil, Dra. N. Murcia
Urologia Dr. J. Fernández-Zuazu
Angiologia i cirurgia vascular Dr. O. Parés
Otorrinolaringologia Dr. M. Molinero, Dr. J. Camprubí
Oftalmologia Dr. J. Tell, Dr. S. Bofill, Dr. J. Oliveres
Oftalmologia infantil Dra. M. Vidal
Traumatologia Dr. Ll. Guillamet, Dr. F. Díaz, Dr. G. Bori
Pneumologia Dra. S. Molina, Dr. Joan Serra
Cirurgia general Dr. J. Molinas
Cirurgia oral i maxil·lofacial Dra. Darder
Cirurgia estètica i reparadora Dra. A. Torres, Dra. N. González, Dr. P. Bosacoma
Clínica del dolor Dra. M. Jiménez
Psicogeriatria Dr. F. Escabia
Medicina de família Dr. J. Fontarnau
Medicina del son Dra. Ester Tió
Anestesiologia Dr. J. de Ferrer, Dra. M. Jiménez, Dra. T. Planella
Psicologia Llic. P. Borrat
Psicologia infantil Llic. I. Verdaguer
Neuropsicologia Llic. I. Sala
Psicologia transpersonal Llic. M. Pellicer
Dietètica i nutrició Dra. E. Quintana
Podologia Sra. C. Sallent
Logopèdia Sra. M. Mauri
Fisioteràpia Sra. C. Garolera, Sra. M. Torra, Sra. A. Soler, Sra. M. Parra
Òptic-Optometrista Sra. A. Grifell
Anàlisis clíniques Dr. J. Fargas

GUIA MÈDICA Si voleu ser-hi truqueu al 
93 889 49 49

Les 3 M: mans, metres i mascareta
La mesura principal és mantenir una bona higiene de mans. Aquest 
acte tan senzill arriba a evitar la propagació de més de 200 malalties! 
Això és possible gràcies al poder del sabó, que actua sobre les 
membranes dels virus deixant-los sense la seva capa protectora i 
provocant així la seva mort. En definitiva, es tracta de mantenir les 
superfícies netes i desinfectades.

És important saber que moltes malalties per contacte només ens poden 
infectar a través de les nostres mucoses: fosses nasals, boca i ulls. Per 
tant, si no podem mantenir una correcta higiene de mans hem d’evitar 
tocar-nos amb les mans aquestes zones. L’alternativa a l’aigua i sabó 
són les solucions hidroalcohòliques, tot i que només ha de ser quan no 
tinguem aigua i sabó a l’abast.

Una altra mesura és el distanciament social. L’hem d’entendre dins 
el seu propi context. L’actual situació ens obliga a un distanciament 
més estricte, amb la creació dels grups bombolla, que tenen com a 
objectiu evitar contagis creuats i contenir la pandèmia, fent que el virus 
no es propagui. Més enllà de la pandèmia de la Covid-19, hauríem de 
mantenir un distanciament quan estiguem malalts i evitar el contacte 
estret amb altres persones, sobretot les que siguin grup de risc.

La tercera de les mesures és l’ús de la mascareta. Fins ara era un 
fet aïllat i se’ns feia estrany veure algú pel carrer amb mascareta. Ara 
s’ha convertit en un fet habitual, i fins i tot s’ha capgirat el fet i trobem 
estrany veure algú que no en porta. Cal recordar que perquè sigui 
efectiva ha de cobrir nas i boca. Amb l’ús de la mascareta evitem la 
propagació d’aerosols, petites gotes que expulsem per la boca i nas, 
quan respirem, parlem, tossim o esternudem. Aquestes gotes, sovint 
invisibles a simple vista, són els vehicles que fan servir virus i bacteris 
per viatjar per l’aire.

Una altra mesura efectiva és la ventilació dels espais, per renovar l’aire 
de les habitacions i baixar la càrrega viral que flota a l’aire. Si ventilem 
10 minuts amb les finestres obertes és suficient. En cas d’estar malalts, 
convindria ventilar tres cops al dia durant 10 minuts.

Què hem après?
Com hem de seguir?

LA PANDÈMIA PER LA COVID-19 HA POSAT EN RELLEU LES DIFERENTS 
MESURES DE PREVENCIÓ EFICACES PER TAL D’EVITAR ELS CONTAGIS 
I AIXÍ PODER CONTENIR LA PROPAGACIÓ DEL VIRUS. AQUESTES 
MESURES JA LES CONEIXÍEM D’ABANS, I HAN ESTAT EFECTIVES 
EN LA MAJORIA DE MALALTIES QUE ES TRANSMETEN PER L’AIRE 
I PER CONTACTE, PERÒ SEGURAMENT ARA ÉS QUAN MÉS LES HEM 
INTERIORITZAT I LES HEM FET MÉS NOSTRES, APLICANT-LES AL DIA A 
DIA DE MANERA NATURAL I SENSE PENSAR.
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Guies de SERVEIS
si voleu ser-hi
truqueu al
93 889 49 49
93 860 30 20

Per anunciar-vos a

truqueu al

93 889 49 49

botiga per emportar 
plaça major de Vic, 35
    Tel. 621 26 88 05

POLLASTRES | OUS I VERDURES | TAPES | COMBINATS

Restaurant:
De dilluns a diumenge: dinars i sopars, menús de 12,50  i 22

Cafeteria:
De dilluns a divendres: menús a 11,85

Divendres, dissabte i diumenge vespre: menús a 15,50

Carretera C-17, km 50 - Tona (Barcelona)
Tel. 93 887 03 50 - Fax 93 887 04 00

fidormasl@gmail.com - www.4carreteres.com

REStAuRANt

CARREtERES
4

MENJADORS
PER A CELEBRACIONS

C. de la Riera, 13  
Tel. 93 889 52 71  - Vic

www.elcaliuvic.com

Des de 1992Cuina catalana i de temporada
Obert els migdies
(excepte dijous)

GUIA
GASTRONÒMICA
93 889 49 49

guia gaSTRONÒMiCa

La teva guia
de referència

GUIA GASTRONÒMICA

ENTREU I D
ESCOBRIU

LES OFERTES DEL CLUB

PETITS ANUNCIS

93 889 49 49

(Horari de 10 a 13h i de 16 a 19h, de dilluns a divendres)

Escriviu el vostre missatge en MAJÚSCULES i deixeu una casella en blanc entre paraula i paraula

NIF .................................................

Tel. ..................................................

Nom i cognoms ........................

...........................................................

............................................................

Població ........................................

............................................................

CP ....................................................

És subscriptor

Sí                   No

Al facilitar les vostres dades accepteu expressament la política de privacitat de Premsa d’Osona SA que podeu consultar a www.el9nou.cat

Compro pisos
al Comptat

24 / 48 hores
joan 617 28 08 50

Ctra. N-152, km 75,6 - LES MASIES DE VOLTREGÀ

93 857 11 53 - 93 850 24 70
US OFERIM ELS NOSTRES SERVEIS
- COMPRA DE VEHICLES ACCIDENTATS
- RETIRADA DE VEHICLES USATS PER DESBALLESTAMENT
- TRAMITACIÓ DE BAIXES DEFINITIVES
- VENDA DE RECANVIS D'OCASIÓ

Per a més informació, truqui'ns als telèfons:
                                                           93 857 11 53

   93 857 06 10
                                                           Fax 93 850 24 70

www.desguaceslagleva.com
Botiga on-line

DESEMBUSSOS
i FOSSES SÈPTIQUES

Ctra. Sant Hipòlit, km. 4,100 - GURB

Tel. 93 886 24 78
www.terricabras.cat

• Servei de 
guardamobles

• Especialistes
en muntatge i 
desmuntatge

   de mobles

C. Canigó, 83, 4t 3a - Tel. 619 35 79 73 - 675 92 13 76 - VIC

Tel. 630 96 42 84 - 93 857 03 74 - contacte@neida.catDESEMBUSSOS, NETEGES i TraNSpOrT D’aiGUa

Tel. 93 854 11 69
Av. Països Catalans, 5 B - VIC

www.girbauconsu ng.com
girbau@girbauconsu ng.com

Incorporació de Joves 
Agricultors (PAC)

guia SeRveiS

Serveis

Detectius Privats Pagès i Gassó. 
Investigacions familiars, laborals 
i mercantils. Control de menors. 
Telèfon 93 883 28 33.

vendes

Venc persianes d’alumini i 
plàstic. Noves i de totes mides i 
colors. Tel. 93 859 24 20.

peTiTS aNuNCiS
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Jordi 
Sunyer

Aquest dijous Josep Anglada 
va passar per l’Angle obert. I 
no, no ens referim a l’Angla-

da vigatà sinó a l’Anglada de veritat, el que 
fa més de vint anys que és alcalde de Vidrà. 
“Si fer d’alcalde fos llevar-me i haver-me de 
posar la corbata... ja fa temps que no ho seria. 
Però per mi és una altra cosa”, explicava 
donant a entendre que té corda per temps. 
Un dels aspectes que em va cridar més l’aten-
ció va ser quan va parlar dels senglars al seu 
terme. Anglada va reconèixer que fa uns 
anys eren una autèntica plaga “perquè a sota 
de cada mata hi teníem dos o tres senglars”. 
Aquest any, però, es veu que la situació s’ha 
normalitzat i ja no se’n veuen tants. Com s’ho 
han fet? “Tenim uns bons caçadors”, va dir 

amb un somriure murri. I a qui també vam 
veure amb somriures murris van ser als artis-
tes Marcel Gros i Ignasi de Muntanyola, que 
dimecres van ser a La tramoia. Tots dos com-
parteixen passat ja que abans de dedicar-se 
al món de la faràndula eren banquers: “Feia 
de saltimbanqui. Al matí banqui i a la tarda 
salti”, detallava Gros afegint que “els 9 anys i 
gairebé 360 dies que vaig estar-hi només feia 
que pensar com podia marxar d’allà”. Afortu-
nament per ell (i per nosaltres), un bon dia 
els va plantar “i la vaig encertar”. I la història 
d’Ignasi de Muntanyola és similar. Des dels 
19 anys que treballava a la banca “i deixar-ho 
va ser la millor decisió de la meva vida”. Ara, 
pels artistes, són temps de vaques magres, 
però cap d’ells tornaria al sector financer. 
Si els fa falta feina i volen mantenir aquest 
somriure murri, sempre poden fer un truc a 
Anglada i anar a caçar senglars a Vidrà.

EL FORAT DEL 9

La primera gala de 
l’‘Operació Paki’
La primera gala del 
concurs de talents de 
Cardedeu es podrà veure 
aquest dissabte a la nit. La 
sèrie consta de dues gales 
més i la final.

Operació Paki 
dissabte, 22.00

Les notícies del 
cap de setmana 
Meritxell Garriga (a la 
foto) presenta l’informa-
tiu del cap de setmana 
de les televisions de La 
Xarxa, amb tota l’actuali-
tat nacional.

Notícies en Xarxa 
dissabte i diumenge, 20.30

Diumenge, missa 
de Montserrat
La missa conventual de 
diumenge al matí des del 
monestir de Montserrat 
es pot seguir en directe, 
com cada setmana, a par-
tir de les 11.

Missa de Montserrat 
diumenge, 11.00

LA PROGRAMACIÓ DEL CAP DE SETMANA
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6.00 EL 9 MAGAZÍN. Entrevista 
a Àngels Subirachs, candidata 
del PDeCAT a les eleccions al 
Parlament. 
6.30 GAUDEIX LA FESTA. De 
candela i foguerons. 
7.00 NOTÍCIES EN XARXA. Pre-
senten: Marc Rodríguez i Thaïs 
Trujillo. 
9.00 TERRITORI 17. Magazín. 
Presenten: Vicenç Bigas i Jordi 
Sunyer. 
12.00 EL 9 MAGAZÍN.  
12.30 ANGLE OBERT. Entrevis-
ta a Josep Anglada, alcalde de 
Vidrà, i Albert Güell, alcalde de 
Sobremunt. Presenten: Guillem 
Rico i Txell Vilamala. 
13.30 GAUDEIX LA FESTA. 
14.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Presenta: Meritxell 
Garriga. 
14.30 LA PORTERIA. Presenta: 
Pitu Abril.
15.30 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Presenta: Pitu Anaya. 
16.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
16.30 BEN TROBATS. Magazín. 
18.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
19.00 CONNECTI.CAT.  
20.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema.  
20.30 EL 9 MAGAZÍN. Entrevis-
ta a Marc Parés, candidat d’En 
Comú Podem a les eleccions al 
Parlament del 14 de febrer. Pre-
senta: Clàudia Dinarès.
21.00 ... I BONA LLETRA. Una 
mirada pausada a l’actualitat 
en conversa amb Joaquim Sega-
lés, veterinari-investigador de 
l’IRTA-CReSA; Conxita Villar, 
degana del Col·legi d’Enginyers 
Agrònoms de Catalunya, i Jordi 
Cirach, expert en màrqueting, 
xarxes socials i noves tecnologi-

es. Presenta: Jordi Vilarrodà. 
22.00 CAMINS DE L’EIX. El 
Montseny. 
22.30 EL 9 MAGAZÍN.  
23.00 ... I BONA LLETRA.  
0.00 CAMINS DE L’EIX. 
0.30 EL 9 MAGAZÍN. 
1.00 CONNECTI.CAT.
2.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC. 
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6.00 EL 9 MAGAZÍN.  
6.30 TEMPS AFEGIT. Entrevista 
a Pol Roca, escalador. 
08.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema.  
8.30 EL 9 MAGAZÍN.  
9.00 ANGLE OBERT. 
10.00 EL 9 MAGAZÍN. De 
dilluns a divendres. 
12.30 ... I BONA LLETRA.  
13.30 FESTIVAL BBVA DE 
CINEMA DE MUNTANYA. 
Reportatge. 
14.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema.  
14.30 ANGLE OBERT. 
15.30 TELÓ DE FONS. Renovar-
se o morir. 
16.00 THE WEEKLY MAG. 
18.00 BÀSQUET EN JOC . CB 
Cornellà - CB L’Hospitalet (LEB 
Plata). 
20.30 NOTÍCIES EN XARXA. 
Presenta: Meritxell Garriga. 
21.00 FESTIVAL BBVA DE 
CINEMA DE MUNTANYA. 
21.30 CAMINS DE L’EIX.  
22.00 OPERACIÓ PAKI. Con-
curs de talents. Primera gala. 
0.50 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
1.30 AVENTURA’T. Alto campoo 
i Port Ainé. 
2.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Sant Fost de 

Campsentelles. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC. 

Diumenge 7

6.00 EL 9 MAGAZÍN. De dilluns 
a divendres. 
8.30 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Presenta: Pitu Anaya. 
9.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. 
9.30 AVENTURA’T.  
10.00 FESTIVAL BBVA DE 
CINEMA DE MUNTANYA. 
10.30 GAUDEIX LA FESTA. 
11.00 MISSA DE 
MONTSERRAT. En directe.  
12.30 AULA D’EXTENSIÓ 
UNIVERSITÀRIA GENT GRAN 
D’OSONA. Conferències. Merit-
xell Abril. 
13.30 QUATRE PARAULES. 
Entrevista a Gerard Canals, 
sobre la novel·la L’home de la 
muntanya. Presenta: Jordi Vilar-
rodà. 
14.00 TELÓ DE FONS. 
14.30 FESTIVAL BBVA DE 
CINEMA DE MUNTANYA.  
15.00 AVENTURA’T.  
15.30 EN JOC. Hoquei: Garatge 
Plana Girona CH - CE Lleida Llis-
ta Blava // Handbol: CH Amposta  
- Handbol Sant Joan Despí. 
20.30 NEX CAP DE SETMANA. 
Presenta: Meritxell Garriga. 
21.00 ... I BONA LLETRA. 
22.00 COMPLETES DE CERE-
VERA. Retransmissió en diferit 
de la 175a edició de l’oratori de 
Les Completes de Cervera, decla-
rada festa patrimonial d’interès 
nacional. 
0.15 CAMINS DE L’EIX.  
0.30 QUATRE PARAULES. Espai 
1.00 EL 9 MAGAZÍN. De dilluns 
a divendres.  
3.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC. 

Un alcalde etern i dos 
banquers que són artistes

Entrevista a 
Joaquim Segalés 
El vigatà Joaquim Segalés, 
investigador de l’IRTA-
CReSA, serà un dels 
protagonistes del maga-
zín d’actualitat d’aquest 
divendres.

... i bona lletra 
dv., 21.00 i 23.00; dg., 21.00

Els primers 
candidats 
Primeres entrevistes als 
candidats del 14-F: Eduard 
Olivan (Primàries), Marta 
Pascal (PNC), Àngels 
Subirachs (PDeCAT) i 
Marc Parés (ECP).

El 9 Magazín 
ds., 10.00; dg., 6.00 i 1.00

Resum del cinema 
de muntanya  
Reportatge amb el més 
destacat del Festival 
BBVA de cinema de 
muntanya que va tenir 
lloc la setmana passada a 
Torelló.

Festival BBVA de cinema  
ds., 13.30 i 21.00; dg., 14.30
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Cromos

Mòbil
El periodista d’EL 9 NOU que va anar 
a cobrir un acte de campanya d’ERC 
va deixar el mòbil al faristol per enre-
gistrar les intervencions. Quan el 
va anar a recollir ja no hi era. Es veu 
que un dels polítics es va pensar que 
era seu i se’l va ficar a la butxaca. Va 
demanar perdó mil vegades.

Monestir
La diputada de Vox per Madrid Rocío 
Monasterio va acompanyar dimarts 
Ignacio Garriga en una visita llam-
pec a Ripoll en un acte de campanya 
electoral que va aixecar protestes. 
Monasterio es va poder fer una foto 
de fons amb el monestir més maco i 
emblemàtic de Catalunya. Fa gràcia.

Ull per ull
L’alcalde d’Espinelves, Joan M. Clave-
ria, explica que aquesta setmana van 
enxampar un regidor de Ciutadans 
fent fotos a la façana de l’ajuntament 
per denunciar-los a la Junta Electoral. 
Ells el denunciaran, diu, per saltar-se 
el confinament municipal i aparcar als 
carrers empedrats del poble. Apa.

Animals
L’alcalde d’Oristà, Marc Sucarrats, va 
a la llista del PDeCAT i va intervenir 
dimecres al míting amb tots els pesos 
pesants del partit i davant un pilot 
de càmeres. Abans de començar es va 
sincerar: “Estic més acostumat a estar 
davant dels vedells”. També hi ha 
polítics i periodistes bastant animals.

No hi ha 
dubte que cal 
anar a votar. 
Vagi això per 
endavant. 
Tenim massa 
poques opor-
tunitats per 
decidir com 

volem viure com per desapro-
fitar el moment en què se’ns 
demana l’opinió. L’abstenció 
té un efecte, però limitat: 
l’endemà de les eleccions la 
xifra de rebotats s’esborra del 
mapa i comencem a parlar de 
pactes. Això no vol dir que 

anar a votar el 14-F sigui gens 
fàcil. M’he entretingut a fer 
una llista de motius pels quals 
costarà. Ja em disculpareu els 
ànims. 

En primer lloc, és clar, hi ha 
el bitxo. Enviar 82.000 cata-
lans a constituir les meses 
electorals, amb els riscos que 
comporta, sona cada dia més 
a temeritat (gràcies, TSJC). 
Per als que no ens toca i no 
hem tingut esma de passar 
per Correus, les aglomeraci-
ons, cues i incidències que 
hi haurà són dissuasives. És 
probable que sigui més un 

impediment psicològic que 
un perill real, però és que 
se’ns demana un nou esforç 

quan anem justets de forces 
per resistir gaire més aquesta 
pseudovida pandèmica.  

En segon lloc, i més impor-
tant, hi ha la poca confiança 
que generen fins i tot en els 
candidats en teoria afins. 
La manca de projecte és tan 
flagrant que hi ha partits que 
no tenen clar ni el programa. 
A efectes pràctics, la campa-
nya es tradueix en missatges 
elementals, amb dues o tres 
idees, i una és l’amnistia. Això 
significa que el debat gira en 
espiral sobre si mateix i no 
passa per concretar propostes 

creïbles sobre l’atur creixent, 
els negocis tancant, la crisi 
ecològica, la recerca o la 
pandèmia. Només s’escapen 
retrets, burles i amenaces. 
Res de nou, direu, però sor-
prèn més amb el petit detall 
d’estar vivint una crisi global. 
I cada dia de campanya és pit-
jor. Les promeses electorals 
semblen un mer joc lingüístic 
per caçar votants despistats. 
Al matí es defensa una cosa 
i a la tarda una de diferent. 
M’indigna que s’impugni 
amb tanta facilitat tota una 
dècada de mobilització ciuta-
dana i també em fot que viure 
d’aquest passat doni crèdit 
il·limitat.

En tercer lloc, hi ha la possi-
bilitat que el propi vot tingui 
un efecte inesperat. Tanta 
fragmentació obliga a tenir en 
compte la geometria i les pos-
sibles aliances per governar. I 
això requereix dots estadísti-
ques per intuir qui podria ser 
segona i tercera força perquè 
tal pacte sigui possible o tal 
altre impossible. I llavors, què 
fas, votes un partit o votes un 
bloc, votes el que vols o el que 
menys et trairà?

I en quart lloc, per acabar-
ho d’arreglar, hi ha la sospita 
que acabarem anant a unes 
altres eleccions. Quan veus 
que hi ha ganes de tensar 
l’aritmètica com si existís 
una segona volta, ja tems 
una repetició agònica de les 
eleccions. I si aguantem tot 
aquest procés per sant tornar-
hi a la primavera, de veritat, 
atureu el món que baixo.

Laura Serra
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Se’ns demana un 
nou esforç quan 

anem justets 
de forces per 

resistir aquesta 
pseudovida 
pandèmica

COSTARÀ ANAR A VOTAR
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